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Paikka Kaupunginvaltuuston istuntosali, Hallituskatu 12

Käsitellyt asiat

§ 43 Kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden toteaminen

§ 44 Pöytäkirjan tarkastus

§ 45 Vuoden 2025 kuntavaalien tulos

§ 46 Laaja hyvinvointikertomus 2021-2025

§ 47 Tarkastuslautakunnan arviointikertomus vuodelta 2024

§ 48 Vuoden 2024 tilinpäätös

§ 49 Henkilöstöraportti 2024

§ 50 Porin kaupungin hallintosääntö valtuustokaudella 1.6.2025 alkaen

§ 51 Porin kaupungin konserniohje 2025

§ 52 Oman pääoman Pori-rahasto

§ 53 Metsäohjelma 2024 - 2044

§ 54 Kuntalaisaloitteiden raportointi 2024

§ 55 ”Eläks Sääki viel” -passi, valtuustoaloite, valtuutettu Hanna Raitakari

§ 56
Vähennetään lasten, perheiden ja henkilökunnan sairaspäiviä päiväkodeissa 
ilmanpuhdistimilla, valtuustoaloite, Porin vihreä valtuustoryhmä, ensimmäinen 
valtuutettu allekirjoittaja Laura Pullinen

§ 57
Sotainvalidien muistolaatta Porin kaupungin hallitsemiin kiinteistöjen 
lippusalkorivistöön, valtuustoaloite, valtuutettu Markku Tanttinen

§ 58
Naturisteille tarkoitetun alueen perustaminen Poriin, valtuustoaloite, 
valtuutettu Christa Lahto

Lisäpykälät

§ 59
Jalkapallon talviharjoittelun huomioiminen tekonurmikenttien rakentamisen 
yhteydessä, valtuustoaloite, valtuutettu Antti Lehtonen

§ 60

Selvityspyyntö valtuustolle, mitä konkreettisia terveyttä ja hyvinvointia 
edistäviä toimia Porin kaupunki on tehnyt vuoden 2023 alun jälkeen kun sote-
toiminnot siirtyivät Satakunnan hyvinvointialueelle, valtuustoaloite, 
valtuutettu Heidi Sakari

§ 61
Jalankulku ja pyöräteiden turvallisuuden parantaminen keskustassa, 
valtuustoaloite, valtuutettu Ismo Läntinen

§ 62
Hallintosäännön muuttaminen Pori-rahaston sääntöjen muuttamisen osalta, 
valtuustoaloite, kaikki valtuustoryhmät, ensimmäinen allekirjoittaja 
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valtuutettu Mika Tuhkanen
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Saapuvilla olleet jäsenet
Mari Kaunistola, puheenjohtaja
Jyrki Levonen, 1. varapuheenjohtaja
Petri Huru, 2. varapuheenjohtaja
Raisa Ranta, 3. varapuheenjohtaja
Mika Aho
Sinikka Alenius
Timo Aro
Diana Bergroth-Lampinen
Sanna Grönmark
Aila Haikkonen
Markus Halminen
Mirva Heino, varajäsen
Emmastiina Hesso
Kimmo Hohkala, varajäsen
Tapio Huhtanen
Jussi Ihamäki
Jarno Joensuu
Juha Joutsenlahti
Marketta Juntunen
Jaakko Jäntti
Juha Kantola
Bia Kaski
Krista Kiuru
Antero Kivelä
Anttivesa Knuuttila
Tuomas Koivisto, poistui 17:10
Simo Korpela
Raija Koskiranta
Henna Kyhä
Neea Kähkönen
Petri Lahtinen
Christa Lahto
Arja Laulainen
Antti Lehtonen
Martti Lundén
Ismo Läntinen
Sonja Myllykoski
Ari Nordström
Arto Nurmi
Marianne Ostamo, poistui 20:20
Jani-Petteri Pajukoski
Mikko Pakkasela
Laura Pullinen
Hanna Raitakari
Britta Raitala, varajäsen, saapui 19:12, poistui 19:50
Kaarina Ranne, poistui 19:26
Kaarina Ranne, saapui 20:05
Mikael Ropo
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Joonas Ryynänen, varajäsen, saapui 17:10, poistui 20:14
Heidi Sakari
Anssi Salmi
Heikki Santavuo
Hanna Sinisalmi
Sini Solala
Tiina Stenman
Markku Tanttinen
Milka Tommila, poistui 19:54
Mika Tuhkanen
Niko Viinamäki
Matti Välimäki
Viliina Välimäki
Helvi Walli

Muut saapuvilla olleet
Kari Nummi, controller, talousyksikkö, sihteeri
Päivi Alho, tekninen sihteeri
Tuomas Hatanpää, talous- ja hallintojohtaja
Minna Heikkilä, viestintäjohtaja
Lauri Inna, kaupunginjohtaja
Timo Jauhiainen, henkilöstöjohtaja
Joonatan Juntunen
Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala
Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala
Petteri Lahti, yksikön päällikkö, liikuntayksikkö
Pauliina Mäenpää, johtava juristi
Tomi Lähteenmäki, strategia- ja hyvinvointijohtaja, poistui 16:55
Sirpa Kynäslahti, hyvinvointikoordinaattori, poistui 16:55

Poissa
Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala
Tiina Puska
Erno Välimäki

Allekirjoitukset

Mari Kaunistola
Puheenjohtaja

Kari Nummi
Sihteeri
 

Pöytäkirjan tarkastus
Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty

23.05.2025 23.05.2025
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Henna Kyhä
 

Jyrki Levonen
 

Pöytäkirjan nähtävänäolo
Pöytäkirja on julkisilta osin nähtävänä Porin kaupungin verkkosivuilla 26.5.2025 alkaen.

Kari Nummi
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§ 43
Kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden toteaminen

Tästä kokouksesta on annettu tieto kuntalain ja hallintosäännön määräysten 
mukaisesti toimittamalla kokouskutsu kaupungin verkkosivuille. Lisäksi kutsu 
esityslistoineen on toimitettu sähköisenä valtuutetuille säädetyn ajan kuluessa.

Ehdotus

Todetaan estyneet valtuutetut ja heidän tilalleen kutsutut varajäsenet, minkä jälkeen 
suoritetaan nimenhuuto.

Kokouskäsittely
Tästä kokouksesta on annettu tieto kuntalain ja hallintosäännön määräysten 
mukaisesti toimittamalla kokouskutsu kaupungin verkkosivuille 14.5.2025. Lisäksi 
kutsu esityslistoineen on toimitettu sähköisenä valtuutetuille säädetyn ajan kuluessa.

Merkitään, että seuraavat valtuutetut ovat ilmoittaneet olevansa estyneitä 
saapumasta tähän kaupunginvaltuuston kokoukseen, minkä johdosta paikalle on 
kutsuttu seuraavat varajäsenet:

Estynyt valtuutettu: Kutsuttu varajäsen:
Mikael Ropo (esteellinen § 50) Britta Raitala
Tiina Puska Kimmo Hohkala
Tuomas Koivisto (poistuu klo 17 jälk.) Joonas Ryynänen
Erno Välimäki Mirva Heino
Kokous todetaan näin ollen laillisesti koolle kutsutuksi ja valtuutettujen lukumäärään 
nähden myös päätösvaltaiseksi.

Päätös
Kokous todettiin laillisesti koolle kutsutuksi ja valtuutettujen lukumäärään nähden 
myös päätösvaltaiseksi.
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§ 44
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus

Pöytäkirjan tarkastajiksi valitaan Henna Kyhä ja Jyrki Levonen (varalla Antti Lehtonen).

Pöytäkirja tarkastetaan 22.5.2025.

Päätös
Pöytäkirjan tarkastajiksi valittiin Henna Kyhä ja Jyrki Levonen (varalla Antti Lehtonen).

Pöytäkirja tarkastetaan 22.5.2025.

____

Merkintä 26.5.2025: Pöytäkirja on tarkastettu 23.5.2025 ja julkaistu 26.5.2025./ 
controller Kari Nummi
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Kaupunginhallitus, § 180,28.04.2025
Kaupunginvaltuusto, § 45, 19.05.2025

§ 45
Vuoden 2025 kuntavaalien tulos

PRIDno-2025-1288

Kaupunginhallitus, 28.04.2025, § 180

Valmistelijat / lisätiedot:

Iiris Lehti, iiris.lehti@pori.fi

Liitteet
1 KT26 Valitut valtuutetut ja varavaltuutetut vertausluvuittain

Porin keskusvaalilautakunta on kokouksessaan 16.4.2025 (§ 40) vahvistanut vuoden 
2025 kuntavaalien tuloksen Porin kaupungin osalta. Vaalilain 95 §:n mukaan 
keskusvaalilautakunnan on muun ohella annettava luettelo valtuutetuiksi valituista ja 
heidän varajäsenistään valtuustolle.

Asian liitteenä on luettelo valtuutetuiksi valituista ja heidän varajäsenistään.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus saattaa keskusvaalilautakunnan vahvistaman kuntavaalien 2025 
tuloksen kaupunginvaltuustolle tiedoksi.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 45

Liitteet
1 KT26 Valitut valtuutetut ja varavaltuutetut vertausluvuittain

Porin keskusvaalilautakunta on kokouksessaan 16.4.2025 (§ 40) vahvistanut vuoden 
2025 kuntavaalien tuloksen Porin kaupungin osalta. Vaalilain 95 §:n mukaan 
keskusvaalilautakunnan on muun ohella annettava luettelo valtuutetuiksi valituista ja 
heidän varajäsenistään valtuustolle.

Asian liitteenä on luettelo valtuutetuiksi valituista ja heidän varajäsenistään.

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 28.4.2025 § 180.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto merkitsee keskusvaalilautakunnan vahvistaman kuntavaalien 
2025 tuloksen tiedoksi.
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Päätös
Merkittiin tiedoksi.
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Kaupunginhallitus, § 195,05.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 46, 19.05.2025

§ 46
Laaja hyvinvointikertomus 2021-2025

PRIDno-2025-1966

Kaupunginhallitus, 05.05.2025, § 195

Valmistelijat / lisätiedot:

Tomi Lähteenmäki, strategia- ja hyvinvointijohtaja, tomi.lahteenmaki@pori.fi

Liitteet
1 LAAJA HYVINVOINTIKERTOMUS 2021-2025

Hyvinvointikertomuksessa kuvataan porilaisten hyvinvoinnin ja terveyden tilaa 
valtuustokauden 2021–2025 aikana. Kuntalain ja terveydenhuoltolain perusteella 
hyvinvoinnin ja terveyden edistäminen on kaupungin perustehtävä.

Terveydenhuoltolain mukaan kunnanvaltuustolle on valmisteltava laaja 
hyvinvointikertomus valtuustokausittain, ja kuntalaisten terveydestä ja hyvinvoinnista 
sekä toteutetuista toimenpiteistä on raportoitava valtuustolle vuosittain. 
Hyvinvointikertomus ja -raportit antavat suuntaviivoja kaupungin strategiatyölle, 
toiminnan ja talouden suunnittelulle sekä poliittiselle päätöksenteolle.

Porin kaupungin ensimmäinen hyvinvointikertomus laadittiin vuosille 2009–2012. 
Edellinen hyvinvointikertomus 2017–2021 käsiteltiin ja hyväksyttiin 
kaupunginvaltuustossa 24.5.2021.

Kaupungin kaikilla toimialoilla tehdään merkittävää työtä kaupunkilaisten 
hyvinvoinnin eteen. Myös kaupungin asukkailla on oma tärkeä roolinsa. Asukkaiden 
osallistuminen eri tavoin asuin- ja elinympäristönsä kehittämiseen ja vastuun 
ottaminen omasta ja läheistensä hyvinvoinnista on perusta elinvoimaiselle ja 
hyvinvoivalle kaupungille. Kaupungin tehtävänä on mahdollistaa parhaat olosuhteet 
kaupunkilaisten hyvinvoinnille: monipuoliset harrastusmahdollisuudet ja edellytykset 
liikkumiselle, kattavat sivistys- ja kulttuuripalvelut, hyväkuntoiset kadut ja 
kevyenliikenteen väylät, vehreä asuin- ja elinympäristö sekä puhdas vesi.

Hyvinvointikertomuksessa on hyödynnetty satoja keskeisiä hyvinvointia, terveyttä ja 
turvallisuutta kuvaavia sekä valtakunnallisia että paikallisia indikaattoritietoja sekä 
niihin liittyviä analyysejä. Hyvinvointiin ja terveyteen liittyvät muutokset ovat hitaita. 
Myönteiset ja kielteiset seuraukset tulevat usein näkyviin vasta keskipitkällä tai pitkällä 
aikavälillä. Hyvinvoinnin ja terveyden edistäminen on pitkäjänteistä ja kärsivällisyyttä 
vaativaa työtä, joka vaatii tuekseen systemaattista ennakointia, suunnittelua, 
seurantaa ja arviointia.

Seuraavaa nelivuotiskautta koskeva hyvinvointisuunnitelma laaditaan 
hyvinvointikertomuksen pohjalta valtuustokauden vaihduttua syksyllä 2025.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja
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Kaupunginhallitus esittää Porin kaupungin laajan hyvinvointikertomuksen 2021–2025 
kaupunginvaltuuston hyväksyttäväksi. 

Lisäksi kaupunginhallitus edellyttää, että laajassa hyvinvointikertomuksessa esiin 
nostetut tiedot porilaisten hyvinvoinnista ja terveydestä otetaan huomioon Porin 
kaupungin hyvinvointisuunnitelman päivityksessä.

Kokouskäsittely
Strategia- ja hyvinvointijohtaja Tomi Lähteenmäki ja hyvinvointikoordinaattori Sirpa 
Kynäslahti esittelivät kaupunginhallitukselle Laajaa hyvinvointikertomusta 2021 - 2025 
kello 15.02 - 15.47.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 46

Valmistelija / lisätiedot:

Tomi Lähteenmäki, strategia- ja hyvinvointijohtaja, tomi.lahteenmaki@pori.fi

Liitteet
1 LAAJA HYVINVOINTIKERTOMUS 2021-2025

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 5.5.2025 § 195.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely on historiatiedoissa.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä Porin kaupungin laajan hyvinvointikertomuksen 
2021–2025.

Kokouskäsittely
Merkitään, että kaupunginvaltuusto kuuli strategia- ja hyvinvointijohtaja Tomi 
Lähteenmäen ja hyvinvointikoordinaattori Sirpa Kynäslahden alustuksen asiasta.

Merkitään, että strategia- ja hyvinvointijohtaja Tomi Lähteenmäki ja 
hyvinvointikoordinaattori Sirpa Kynäslahti poistuivat kokouksesta tämän asiakohdan 
käsittelyn jälkeen kello 16.55.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tiedoksi
Tomi Lähteenmäki
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Tarkastuslautakunta, § 41,06.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 47, 19.05.2025

§ 47
Tarkastuslautakunnan arviointikertomus vuodelta 2024

PRIDno-2025-2632

Tarkastuslautakunta, 06.05.2025, § 41

Valmistelijat / lisätiedot:

Niko Poskiparta, tarkastusjohtaja, niko.poskiparta@pori.fi

Tarkastuslautakunnan on kuntalain 121 §:n mukaan valmisteltava valtuuston 
päätettävät hallinnon ja talouden tarkastusta koskevat asiat sekä arvioitava, ovatko 
valtuuston asettamat toiminnalliset ja taloudelliset tavoitteet kunnassa ja 
kuntakonsernissa toteutuneet. Tarkastuslautakunnan tulee arvioida talouden 
tasapainotuksen toteutumista tilikaudella sekä voimassa olevan taloussuunnitelman 
riittävyyttä, jos kunnan taseessa on kattamatonta alijäämää.

Tarkastuslautakunnan tehtäviin kuuluu myös muun muassa huolehtia kunnan ja sen 
tytäryhteisöjen tarkastuksen yhteensovittamisesta sekä kiinnittää huomiota 
kaupungin toiminnan, toimintatapojen ja palvelujen järjestämisen tuloksellisuuteen ja 
tarkoituksenmukaisuuteen.

Kuntalain mukaisesti tarkastuslautakunnan tulee antaa kultakin vuodelta 
arviointikertomus, jossa esitetään arvioinnin tulokset. Arviointikertomus käsitellään 
kaupunginvaltuustossa tilinpäätöksen yhteydessä. Kuntalain 121.5 §:n mukaan 
kaupunginhallituksen tulee antaa valtuustolle lausunto toimenpiteistä, joihin 
arviointikertomus antaa aihetta.

Esitys vuoden 2024 arviointikertomukseksi on esityslistan liitteenä.

Arviointikertomus tulee julkiseksi, kun tarkastuslautakunta on sen hyväksynyt 
ja se on valmis käyttötarkoitukseensa (Laki viranomaisen toiminnan 
julkisuudesta 24 §:n 15 kohta).

Arviointikertomus tulee julkiseksi 13.5.2025, jolloin arviointikertomus 
on saatavilla kaupungin verkkosivuilta.

Ehdotus
Esittelijä: Niko Poskiparta, tarkastusjohtaja

Tarkastuslautakunta päättää hyväksyä arviointikertomuksen.

Tarkastuslautakunta oikeuttaa tarkastustoimiston tekemään arviointikertomukseen 
teknisluonteisia korjauksia ja tarkistuksia.

Tarkastuslautakunta päättää tarkastaa pöytäkirjan tämän pykälän osalta välittömästi 
kokouksen jälkeen.

Tarkastuslautakunta päättää edelleen esittää kaupunginvaltuustolle, että

tarkastuslautakunnan arviointikertomus vuodelta 2024 merkitään tiedoksi
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kaupunginvaltuusto päättää lähettää arviointikertomuksen 
kaupunginhallitukselle tarvittavia toimenpiteitä varten ja
velvoittaa kaupunginhallituksen tuomaan lokakuun 2025 loppuun mennessä 
kaupunginvaltuustolle kuntalain 121.5 § mukaisen lausunnon.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tarkastuslautakunta päätti tarkastaa tämän pykälän kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 47

Liitteet
1 Porin kaupunki tarkastuslautakunnan arviointikertomus 2024

Tarkastuslautakunnan on kuntalain 121 §:n mukaan valmisteltava valtuuston 
päätettävät hallinnon ja talouden tarkastusta koskevat asiat sekä arvioitava, ovatko 
valtuuston asettamat toiminnalliset ja taloudelliset tavoitteet kunnassa ja 
kuntakonsernissa toteutuneet. Tarkastuslautakunnan tulee arvioida talouden 
tasapainotuksen toteutumista tilikaudella sekä voimassa olevan taloussuunnitelman 
riittävyyttä, jos kunnan taseessa on kattamatonta alijäämää.

Tarkastuslautakunnan tehtäviin kuuluu myös muun muassa huolehtia kunnan ja sen 
tytäryhteisöjen tarkastuksen yhteensovittamisesta sekä kiinnittää huomiota 
kaupungin toiminnan, toimintatapojen ja palvelujen järjestämisen tuloksellisuuteen ja 
tarkoituksenmukaisuuteen.

Kuntalain mukaisesti tarkastuslautakunnan tulee antaa kultakin vuodelta 
arviointikertomus, jossa esitetään arvioinnin tulokset. Arviointikertomus käsitellään 
kaupunginvaltuustossa tilinpäätöksen yhteydessä. Kuntalain 121.5 §:n mukaan 
kaupunginhallituksen tulee antaa valtuustolle lausunto toimenpiteistä, joihin 
arviointikertomus antaa aihetta.

Tarkastuslautakunta päätti kokouksessaan 6.5.2025 § 41 hyväksyä vuoden 2024 
arviointikertomuksen. Arviointikertomus on julkaistu 13.5.2025.

Ehdotus

Tarkastuslautakunnan päätösehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää:

merkitä tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen vuodelta 2024 tiedoksi
lähettää arviointikertomuksen kaupunginhallitukselle tarvittavia toimenpiteitä 
varten ja
velvoittaa kaupunginhallituksen tuomaan lokakuun 2025 loppuun mennessä 
kaupunginvaltuustolle kuntalain 121.5 § mukaisen lausunnon.

Kokouskäsittely
Merkitään, että kaupunginvaltuusto kuuli tarkastuslautakunnan puheenjohtaja Mika 
Tuhkasen puheenvuoron tarkastuslautakunnan arviointikertomuksesta vuodelta 2024.
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Merkitään, että kaupunginvaltuusto kuuli kaupunginhallituksen puheenjohtaja Arja 
Laulaisen puheenvuoron tarkastuslautakunnan arviointikertomuksesta vuodelta 2024 
ja vuoden 2024 tilinpäätöksestä.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tiedoksi
Kaupunginhallitus
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Sivistyslautakunta, § 14,25.02.2025
Porin Vesi, liikelaitoksen johtokunta, § 13,04.03.2025
Elinvoima- ja ympäristölautakunta, § 23,05.03.2025
Porin Palveluliikelaitoksen johtokunta, § 9,06.03.2025
Tarkastuslautakunta, § 21,11.03.2025
Tekninen lautakunta, § 43,18.03.2025
Vapaa-ajan lautakunta, § 24,26.03.2025
Porin Palveluliikelaitoksen johtokunta, § 14,27.03.2025
Kaupunginhallitus, § 136,31.03.2025
Tarkastuslautakunta, § 34,22.04.2025
Kaupunginvaltuusto, § 48, 19.05.2025

§ 48
Vuoden 2024 tilinpäätös

PRIDno-2025-577

Sivistyslautakunta, 25.02.2025, § 14

Valmistelijat / lisätiedot:

Martti Kujanpää, controller, talous- ja hallintoyksikkö, martti.kujanpaa@pori.fi

Liitteet
1 Sivistyslautakunta, tuloslaskelma 2024
2 Sivistyslautakunta, talousarvion toteutumisvertailu 2024
3 Sivistyslautakunta, toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden toteuma 2024
4 Sivistyslautakunta, investointien toteuma 2024
5 Sivistyslautakunta, luottotappiot 2022-23
6 Selonteko sisäisen valvonnan ja riskienhallinnan järjestämisestä

Porin kaupungin vuoden 2024 tilinpäätös on kuntalain edellyttämä asiakirja, jossa 
virallisten laskelmien lisäksi selvitetään erityisesti valtuuston asettamien 
toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden toteutumista. Tilinpäätösaineisto tulee 
käsitellä lautakunnissa.

Sivistyslautakunnan talous toteutui ennustettua positiivisemmin. Vuoden 2024 
sivistyslautakunnan talousarvioon saatiin sekä opetuksen että varhaiskasvatuksen 
toiminnallisten ja lainsäädännöllisten muutosten edellyttämät määrärahat, mikä 
osaltaan loi pohjaa onnistuneelle talousvuodelle. Kaupungin haasteellisen 
taloustilanteen vuoksi toimialoille annettiin heti vuoden alussa kehotuksia 
säästäväiseen ja taloudelliseen toimintatapaan sekä henkilöstörekrytointien sekä 
palvelujen ja tarvikehankintojen tarkkaan harkintaan. Kustannuskehitys olikin vuonna 
2024 maltillista. Toimintakulut kasvoivat 1,7 prosenttia. Toimintatuottoja kertyi myös 5 
prosenttia talousarviota enemmän, vaikkakin niiden kokonaismäärä laski edelliseen 
vuoteen verrattuna 2,7 prosenttia.

Sivistyslautakunnan toimintatuotot toteutuivat talousarviota paremmin. Tuottoja 
kertyi kaikkiaan 0,5 miljoonaa euroa talousarviota enemmän (toteumaprosentti oli 
105). Myyntituotot toteutuivat 0,9 miljoonaa euroa talousarviota 
paremmin.  Valtiovarainministeriö tarkisti vuoden 2024 aikana esi- ja perusopetuksen 
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kotikuntakorvausten määrää. Lisäksi lastensuojelulain perusteella sijoitettujen lasten 
koulunkäynnin kotikuntakorvausten määrä kasvoi.  Hyvinvointialueelta laskutettavia 
erityislasten aamu- ja iltapäivätoiminnan tuottoja kertyi talousarviota enemmän, 
samoin kuin Winnovalta laskutettavia musiikin alan ammatillisen toisen asteen 
koulutuksen tuottoja. Maksutuottojen osalta varhaiskasvatuksen asiakasmaksuja 
kertyi maksujen alentamisesta huolimatta hieman talousarviota enemmän. Sivistävän 
koulutuksen lukukausi- ja kurssimaksuja kertyi 0,1 miljoonaa euroa arvioitua 
enemmän. Tähän vaikutti osaltaan kansalaisopiston lukukausi- ja kurssimaksujen 
korotukset syyslukukauden alusta lukien. Iltapäivätoiminnan tuottojen kasvuun 
vaikutti iltapäivätoiminnan maksujen korotus vuoden 2024 alusta lukien. Tukia ja 
avustuksia kertyi sen sijaan huomattavasti talousarviota vähemmän, 0,7 miljoonaa 
euroa. Merkittävin syy oli se, että sivistystoimen hankerahoitus on pienentynyt valtion 
säästötoimenpiteiden vuoksi. Muita tuottoja muun muassa erilaisia vuokratuottoja 
kertyi 0,2 miljoonaa talousarviota enemmän.

Toimintakulut kasvoivat 1,7 %, ja ne alittivat talousarviomäärärahan 2,3 miljoonaa 
euroa, toteumaprosentti 98,1. Henkilöstökulut kasvoivat edellisvuoteen verrattuna 1,7 
prosenttia. Henkilötyövuosien kokonaismäärä oli lähes sama kuin vuonna 2023. 
Varhaiskasvatuksessa hoidossa olevien lasten määrä laski edelliseen vuoteen nähden, 
mikä vaikutti henkilöstökulujen kehitykseen positiivisesti. Varhaiskasvatuksessa 
kiinnitettiin erityistä huomiota palveluohjaukseen sekä toiminnan vaatimaan 
henkilöstötarpeeseen. Lapsiryhmien avustajatarpeita tarkasteltiin uudelleen. 
Lapsikohtaisten avustajien käytöstä siirryttiin enemmän ryhmäkohtaisten avustajien 
käyttöön. Myös sijaisuuksiin otettiin vähemmän ulkopuolisia kuin aiemmin. 
Henkilökuntaa sen sijaan siirrettiin yksiköiden välillä. Opetusyksikössä oppilasmäärien 
väheneminen vaikutti jaettavaan oppilaskohtaiseen tuntikehykseen. 
Sairauspoissaoloja oli molemmissa yksiköissä vähemmän, joten sijaiskulut laskivat 
edelliseen vuoteen verrattuna. Terveysperusteiset sairauspoissaolot vähenivät 5,3 
prosenttia vuoteen 2023 verrattuna. Vähentynyt hankerahoitus vaikutti osaltaan 
henkilöstökulujen kehitykseen erityisesti opetusyksikössä.. Vuodelle 2024 laadittu 
henkilöstösuunnitelman pohjalta tehty henkilöstöbudjetti oli riittävä. Henkilöstökulut 
toteutuivat edellä mainituista syistä johtuen talousarviota paremmin 
(toteumaprosentti 98,8).  

Palvelujen ostot toteutuivat kokonaisuutena lähes talousarvion mukaisesti 
(toteumaprosentti 99,1 ). Merkittävin ylitys oli kotikuntakorvauksissa. Esi- ja 
perusopetuksen kotikuntakorvausten tarkistus vuoden aikana lisäsi menoja. 
Vastaavasti määrärahasäästöjä tuli useiden palvelujen osalta. Sairauspoissaolojen 
määrän vähentyminen vaikutti työterveyshuollon menoihin. Aleneva lasten määrä 
näkyi erityisesti päiväkotien ateriapalveluissa, joista jäi määrärahaa käyttämättä.  

Tarvikehankintoja tehtiin edellisvuotta 4 prosenttia vähemmän, toteumaprosentti 
94,3. Suuria peruskorjaus- tai uudisrakennuskohteita ei ollut vuonna 2024. Pieniä alle 
10000 euron hankintoja, jotka toteutettiin käyttötalouden määrärahoilla, oli 
huomattavasti vähemmän kuin edellisenä vuotena. Hankinnoissa tehtiin myös 
taloustilanteen edellyttämää tarveharkintaa ja toimittiin säästäväisesti.

Avustukset alittivat talousarvion määrärahan (toteumaprosentti 84,9). Kotihoidon tuen 
ja kotihoidon tuen kuntalisän kustannukset laskivat edelliseen vuoteen verrattuna 
11,6 prosenttia. Tähän vaikutti tukien piirissä olevien lasten määrän väheneminen 
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sekä myös se, että varhaiskasvatuksen osallistumisaste on kasvanut. Myös yksityisen 
hoidon tuen määrät laskivat jonkin verran edelliseen vuoteen verrattuna, 6,4 
prosenttia. 

Muut toimintakulut alittivat talousarvion (toteumaprosentti 54,2). Muissa 
toimintakuluissa on vuosittaista vaihtelua johtuen muun muassa hanketoiminnasta, 
erilaisista vuokrauskuluista sekä luottotappiokirjausten määrästä.

Toimintakate toteutui talousarviota paremmin (toteumaprosentti 97,6). Talousarvion 
toimintakate oli - 118.197.357 euroa ja toteutunut toimintakate oli – 115.349.257 
euroa. Määrärahaa jäi käyttämättä 2.848.009 euroa. Toimintakate kasvoi 2,1 
prosenttia vuodesta 2023.

Irtaimen investointimäärärahalla hankittiin 4. ja 7. luokkalaisten chromebookit sekä 
lukion ensimmäisen vuoden opiskelijoiden tietokoneet. Määrärahaa käytettiin 
Pasaasin vuokrapäiväkodin ensikertaiseen varustamiseen ja lukion tilojen kalusteiden 
uusimiseen. Lisäksi tehtiin opetusyksikön uus- ja korvaushankintoja. Investointeihin 
oli varattu 1.265.000 euroa. Määrärahasta käytettiin 896.846 euroa (toteumaprosentti 
70,9). Määrärahaa jäi käyttämättä 368.154 euroa. Osa irtaimen 
investointimäärärahoilla suunnitelluiksi toteutettavat hankinnat hoidettiin 
käyttötalouden rahoilla. Määrärahasiirtoja investointipuolelta kyseisiin hankintoihin ei 
ollut tarvetta tehdä, koska käyttötalous toteutui odotettua paremmin.

Sivistyslautakunnan alaisten palveluprosessien toiminnallisten ja taloudellisten 
tavoitteiden toteutumisesta on kooste esityslistan liitteenä. Taloudellisten laskelmien 
lisäksi liitteenä ovat laskutus- ja perintäohjeiden mukaisesti koonti 
luottotappiokirjauksista ajalta 1.10.2022-30.9.2023 sekä selonteko sisäisen valvonnan 
ja riskienhallinnan järjestämisestä.

Ehdotus
Esittelijä: Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala

Sivistyslautakunta päättää merkitä vuoden 2024 tilinpäätöksen tiedoksi.

Kokouskäsittely
Merkitään, että sivistyslautakunta kuuli controller Martti Kujanpään alustuksen asiasta.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Porin Vesi, liikelaitoksen johtokunta, 04.03.2025, § 13

Valmistelijat / lisätiedot:

Ismo Lindfors, johtaja, ismo.lindfors@pori.fi
Anne Peltomaa, johdon assistentti, anne.peltomaa@pori.fi

Liitteet
1 Selonteko sisäisen valvonnan ja riskienhallinnan järjestämisestä, Porin Vesi 2024
2 Porin Vesi, liikelaitos investointien toteutuminen 2024
3 Porin Vesi, liikelaitos taloudellisten tavoitteiden toteutuminen 2024
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4 Porin Vesi, liikelaitos toimintakertomus ja tilinpäätös 2024

Porin Veden talous toteutui tilikaudella 1.1.-31.12.2024 talousarvion mukaista 
tilikauden ylijäämätavoitetta paremmin. Erityisesti jätevesimaksutulot kehittyivät 
positiivisesti johtuen erillisjätevesiasiakkaiden: teollisuuden ja lähikuntien sekä 
eräiden suurasiakkaiden jätevesierien aiempaa laajemmasta käsittelystä 
keskuspuhdistamolla.

Liikevaihto oli 21,7 M€, kulut 12,7 M€, kaupungille maksettu peruspääoman korko 2,7 
M€ ja poistot 4,6 M€. Tilikauden ylijäämä oli 2,1 M€

Talousveden laatu oli edelleen hyvä ja koko vesihuollon palvelutaso korkea. 
Etäluettavien vesimittareiden hankinta ja asennus asiakkaille jatkui kuluneena 
toimintavuotena. Vuoden lopussa näitä mittareita oli toiminnassa 4 684 kappaletta, 
joka on noin 22 % kaikista vesimittareista.

Ympäristöasioiden korkealaatuinen hoito on liikelaitokselle jo toimialankin vuoksi 
tärkeää. Luotsinmäen keskuspuhdistamo toimii erittäin hyvin. Myös Reposaaren ja 
Lavian pienpuhdistamot toimivat hyvin.

Valmiussuunnittelu ja kriisitilanteisiin varautuminen on keskeistä vesihuollon 
ylläpidon ja vakauden varmistamiseksi kaikissa olosuhteissa. Talousveden laatua ja 
toimitusvarmuutta koskeva Water Safety Plan -toimenpideohjelma päivittettiin 
kokonaisuudessaan yhteistyössä terveydensuojeluviranomaisen kanssa. 
Kyberturvallisuutta koskevien NIS2- ja CER-direktiivien vaatimuksiin vastaamiseksi 
vesihuoltolaitoksella toteutettiin yhteistyössä seitsemän muun suomalaisen 
vesihuoltolaitoksen kanssa Vesky-nimistä kyberturvallisuushanketta. Liikelaitoksen 
johtokunta hyväksyi 19.11.2024 neljä kyberturvallisuuteen kohdistavaa liikelaitoksen 
toimintapolitiikkaa, jotka astuivat voimaan 1.1.2025.

Myyty vesimäärä kasvoi 0,5 %. Laskutettu jätevesimäärä kasvoi 1,4 %. Verkostoon 
pumpattu vesimäärä kasvoi 4,8 % ja puhdistettu jätevesimäärä kasvoi 5,4 %. 
Vuotovesimäärä vesijohtoverkossa kasvoi ollen 13,3 %. Viemäriverkoston 
vuotovesimäärä kasvoi myös ja oli 36,9 %.

Runkovesijohdon vuotoja sattui 17 kappaletta, joka on pienin lukema 
vuosikymmeniin. Se on osoitus suhteellisen leudoista sääolosuhteista ja onnistuneista 
vesijohtoverkoston saneeraustoimista. Viemäriverkoston ja pumppaamoiden osalta 
tilanne oli haastavampi. Erityisesti Noormarkun alueen jätevesiviemäriverkoston 
saneeraukseen on panostettava jatkossa voimakkaasti. Noormarkun Nylundin 
jätevesipumpaamon teho ei ollut huippuvirtaamatilanteessa aivan riittävä.   

Porin Veden taksat olivat ennallaan jo kymmenettä vuotta peräkkäin. Liikelaitoksen 
johtokunta päätti budjettikäsittelyn 2025 yhteydessä korottaa vesihuollon taksoja 7,9 
% 1.1.2025 alkaen. Korotuksen jälkeenkin taksat ovatkin selvästi suomalaisten 
vesihuoltolaitosten taksojen keskitasoa edullisemmat.

Toteutuneet investoinnit olivat hieman alle 5,0 M€. Laajennus- ja 
uudisrakennusinvestoinneista suurin oli vesihuoltoverkostojen rakentaminen neljälle 
kadulle uuden Pohjois-Porin monitoimitalon läheisyyteen. Saneerausten osuus 
kaikista investoinneista oli noin 86 %. Huomattavimpia saneerausinvestointeja olivat 
Pihlavan pääviemärin saneeraus sukkasujutusmenetelmällä ja Lukkarinsannan toisen 
alavesisäiliön täydellinen kunnostus. Vihreää siirtymää edistettiin muuttamalla 
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Harjakankaan tekopohjavesilaitoksen lämmitysjärjestelmä kevyeen polttoöljyyn 
perustuvasta lämmityksestä lämmön talteenottoon tekopohjavedestä pohjautuvaan 
lämmitysmuotoon. 

 

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Ismo Lindfors, johtaja

Johtokunta hyväksyy ja allekirjoittaa Porin Vesi, liikelaitoksen tilinpäätöksen 2024 ja 
esittää, että tilikauden ylijäämä 2.067.497,91 €  siirretään liikelaitoksen taseeseen 
edellisten tilikausien yli-/alijäämätilille eikä varauksia tehdä.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta, 05.03.2025, § 23

Valmistelijat / lisätiedot:

Jonna Vainio, jonna.vainio@pori.fi

Liitteet
1 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, talousarvion tuloslaskelmaosan toteutumisvertailu 
2024
2 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, talousarvion toteutumisvertailu 2024
3 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, investointien toteuma 2024
4 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden 
toteuma vuonna 2024
5 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, luottotappiot 2022-23
6 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, selonteko sisäisen valvonnan ja riskienhallinnan 
järjestämisestä 2024

Porin kaupungin vuoden 2024 tilinpäätös on kuntalain edellyttämä asiakirja, jossa 
virallisten laskelmien lisäksi selvitetään erityisesti valtuuston asettamien 
toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden toteutumista. Tilinpäätösaineisto tulee 
käsitellä lautakunnissa.

Vuosi 2024 oli elinvoima- ja ympäristötoimialan elinkaaressa neljäs kokonainen 
talousarviovuosi. Elinvoima- ja ympäristötoimiala kokoaa kaupungin keskeiset 
elinvoimaisuutta palvelevat toiminnot yhteen. Kyseessä onkin moninainen toimiala, 
joka koostuu pitkälti viranomaistoiminnasta.

Elinvoima- ja ympäristötoimialan henkilöstöön kuului vuoden 2024 joulukuussa 123 
vakituista, 26 määräaikaista ja 57 työllistettyä. Toimipisteitä oli Valtakatu 11:ssa 
sijaitsevien kiinteistöjen lisäksi ainakin Hallituskatu 12:ssa, Yrjönkatu 6:ssa ja 
Veturitallinkatu 7:ssä. Lisäksi ympäristöterveydenhuollon yhteistoiminta-alueen 
eläinlääkärien vastaanottotilat sijaitsivat Maantiekatu 31:ssä, Ulvilassa, Harjavallassa ja 
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Eurajoella. 1.1.2024 alkaen ICT-yksikkö siirtyi konsernipalveluihin ja samalla 
omistajaohjaus siirtyi konsernipalveluista toimialalle. Lisäksi vuoden 2024 alussa 
toimialan alaisilta työpajoilta siirrettiin osa henkilöstöstä (7,6 htv) ja toimintavastuusta 
sivistystoimialan nuorisoyksikköön. Sivistystoimiala vastasi vuonna 2024 pääosin 
nuorten työpajan toiminnasta ja elinvoima- ja ympäristötoimialan työllisyyspalveluille 
jäi ns. aikuisten paja- ja työllistämistoiminta.

Vuoden 2024 ajan Porissa toimi viimeistä vuotta Porin seudun työllisyyden 
kuntakokeilu, joka yhdisti valtion ja kunnan työllisyyspalvelut. Kuntakokeilulla oli 
järjestämisvastuu keskimäärin noin 5800 porilaisen työnhakijan työvoimapalveluista 
kuukausittain. Kaikkiaan kuntakokeilussa työskenteli noin 65 henkilöä, joista suurin 
osa oli (noin 40 htv) siirretty TE-toimistosta. Lisäksi kuntakokeilun ja TYP-
toimintamallin henkilöstöön kuului 11 hyvinvointialueen työntekijää. Kuntakokeilun 
henkilöstössä oli kaupungin viranhaltijoina 14 määräaikaista ja kuntakokeilun 
päällikkönä toimi kaupungin työllisyyspäällikkö. Kuntakokeilussa kertynyt kokemus ja 
asiantuntemus olivat merkittävässä roolissa, kun valmisteltiin siirtymää pysyvään 
kuntataustaisen työvoimaviranomaisen tehtävään. 1.1.2025 alkaen Porin toimii 
vastuukuntana 11 kunnan muodostamalla Satakunnan työllisyysalueella.

Porin työttömyysluvut nousivat ja avoimien työpaikkojen määrä väheni edellisiin 
vuosiin verrattuna. Vuoden 2024 työttömyysprosentin keskiarvo oli 12,6 %, kun 
edellisenä vuonna se oli 11,6 %. Koko maassa työttömyys nousi suhteellisesti vielä 
enemmän. Työmarkkinoiden haastava tilanne näkyi myös lisääntyneissä 
lomautuksissa. Avoimia työpaikkoja oli Porissa joulukuussa 2024 alle 400 kpl ja se on 
yli puolet vähemmän kuin joulukuussa 2023. Työttömyys on korkeinta rakennus- ja 
palvelualoilla. 

Vuonna 2023 aktivointiasteen keskiarvo oli 29,2 % ja vuonna 2024 26,6 %. Ennen 
hyvinvointialueuudistusta aktivointiaste oli hieman yli 30 % ja uudistuksen myötä 
vähentynyt kuntouttavan työtoiminnan asiakasmäärä vaikuttaakin 
aktivointiasteeseen. Aktivointiasteeseen lasketaan kaikki työllistymistä edistävät 
palvelut ja aktivoimalla työnhakijoita kunnat ovat voineet vaikuttaa kunnan 
työmarkkinatuen maksuosuuteen eli ns. sakkomaksuihin. Aktivointiasteen laskuun on 
vaikuttanut vuonna 2024 myös palkkatukilainsäädännön muutos. Käytännössä 
syyskuun jälkeen ei ole tehty palkkatukipäätöksiä, eikä ole pystytty tarjoamaan 
työjaksoja pitkäaikaistyöttömille tai nuorille samalla tavalla kuin Porin kaupungilla on 
perinteisesti tehty. Palkkatuella työllistäminen ei ole kunnalle lakisääteisesti enää edes 
mahdollista ja tuen myöntäminen muille toimijoillekin on taloudellisesti 
kannattamatonta.

Kaupunki pystyi tarjoamaan noin 300 porilaiselle työnhakijalle 
työllistymismahdollisuuksia kaupungin eri yksiköissä valtiolta haettavan palkkatuen ja 
kaupungin oman työllistämismäärärahan turvin vuonna 2024. Näistä noin 100 
henkilöä oli ns. velvoitetyöllistettyjä, joiden työllistäminen kuudeksi kuukaudeksi on 
kunnille pakollista. Eniten työllistettyjä oli omilla työpajoilla sekä teknisellä toimialalla.

Markkinoinnin merkittävimpinä toimenpiteinä voidaan pitää matkailun 
valtakunnallista markkinointikampanjaa Tuplaporilaista, jossa yhdistettiin Yyteri ja 
Porin muut matkailukohteet yhteen. Kampanja toteutettiin monikanavaisena 
kampanjana Sanoma Media Finland Oy:n kanavissa, joissa tavoittavuus oli 7 500 000 
bruttokontaktia. Kansainvälisissä markkinointikampanjoissa keskityttiin erityisesti 



 Porin kaupunki Pöytäkirja 4/2025 21 ( )113
Kaupunginvaltuusto 19.05.2025

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty asianhallintajärjestelmässä

luontomatkailuun. Visit Porin verkkosivujen retkeilyreittiosioissa vierailtiin 43 000 
kertaa.

Yyteri oli esillä kesän 2024 tapahtumissa kun kokeilussa oli onnistunut Mini-Yyteri -
toteutus niin Pori Jazz-festivaaleilla ja Porispere-festivaaleilla. Kesä-elokuussa 2024 
Yyterissä mitattiin noin 188 000 käyntiä. Yyterin vierailukeskuksen ympäristössä 
mitattiin viikoilla 42 ja 43 yhteensä 35 000 bruttokontaktia, kun ensi kertaa kokeiltiin 
ohjelmallisia syyslomaviikkoja yhdessä alueen yrittäjien kanssa. Koko vuoden aikana 
Yyterin rannalla käytiin laskuriporttien mukaan 267 000 kertaa, joka on vuoteen 2023 
verrattuna 7,5 % enemmän.  Yyterin vierailukeskus avattiin heinäkuun alussa ja siellä 
mitattiin vuoden loppuun mennessä 72 000 käyntiä.

Asukasmarkkinoinnin merkittävimpänä toimenpiteenä voidaan pitää Dingo-
elokuvayhteistyötä, jonka osalta toteutettiin vuoden 2024 aikana useampia 
toteutuksia: yhteistyö Bauer Median kanssa Dingo-tarinoiden osalta Radio Porissa, 
Dingo-yhteislauluilta Porin kauppatorilla, Dingo-karaokekontti Porispere-festivaaleilla 
sekä Dingo-elokuvan maailmanensi-ilta Porin Promenadikeskuksessa. Näiden lisäksi 
Pori näkyy vahvasti Levoton Tuhkimo -elokuvassa niin maisemien kuin murteen 
osalta. Loppiaiseen 7.1.2025 mennessä elokuvan oli nähnyt jo yli 116 000 katsojaa.

Kaavoituksessa 1.1.2024 - 9.1.2025 valmistuneita asemakaavoja ja asemakaavan 
muutoksia oli yhteensä 9 kpl (2023 yhteensä 8 kpl); 609 1726 Isomäki 32., Tiiliruukki 
33., Liikastenmäki 27., 609 1768 Karjaranta 21., 609 1768 Karjaranta 21., 609 1766 
Herralahti 14., 609 1765 Kirrinsanta 66., 609 1718 Peittoo., 609 1759 Finpyy 81., 
6091758 Mäntyluoto 65., 609 1776 Vähärauma 25. ja 609 1772 Päärnäinen 6. 
Talousarvion toiminnallisissa tavoitteissa kaavoitusyksiköllä on kaksi mittaroitavaa 
kohdetta, joista Kirrinsannan T/kem-asemakaavamuutos on valmistunut keväällä 2024 
ja alueesta on jo yli puolet varattu. Kaavoitusyksikön omana tavoitteena on saada 
valmistumaan 10 asemakaavaa vuodessa. Yleiskaavoista tällä hetkellä on vireillä 
Ahlaisten Lammin tuulivoimapuiston osayleiskaava, Tahkoluoto-Paakarit 
osayleiskaava sekä Yyterinniemen osayleiskaava. Tavoitteena on saada nämä valmiiksi 
kahden vuoden sisällä. Tahkoluoto-Paakarit –osayleiskaavan tavoitteet ovat 
muuttuneet vuoden 2024 aikana ja samalla suunnittelualue on laajentunut. 
Muutoksista johtuen tavoiteaikataulu osayleiskaavan valmistumiselle on siirtynyt 
vuodenvaihteeseen 2025-2026.

Toimialalla tehtiin kaksi talousarviomuutosta vuoden 2024 aikana. Työllisyyden 
hoidon vuoden 2024 talousarviossa oli varattu tukea koululaisten ja opiskelijoiden 
kesätyöllistämiseen, josta osa osoitettiin suunnitelmien mukaan toimialoille. 
Kirjanpidollisista syistä osa tuesta osoitettiin toimialoille määrärahasiirtona (talous- ja 
hallintojohtaja 4.11.2024 § 267), yhteensä 306 250,78 euroa. Lisäksi talous- ja 
hallintojohtajan viranhaltijapäätöksellä (4.11.2024 § 261) siirrettiin 26 000 euron 
määräraha Yyterin kehittämisen määrärahoista talous- ja hallintoyksikön 
asiakaspalvelut -toimintayksikköön, josta käsin Yyterin vierailukeskuksen 
asiakaspalvelu sovittiin hoidettavan.

Talouden positiivinen suunta perustui muun muassa arvioitua suurempiin 
toimintatuottoihin muun muassa joukkoliikenteessä ja tuissa ja avustuksissa sekä 
budjetoitua pienempiin palvelujen ostoihin ja myönnettyihin työllisyyden avustuksiin. 
Toimialan tilinpäätös päätyi positiiviseen tulokseen sitovan toimintakatteen alittuessa 
1,6 M€.
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Talousarviopoikkeamat

Toimialan toimintatuotot ylittyivät 0,98 M€ käyttösuunnitelmaan nähden. Maksutuotot 
jäivät 0,09 M€ arvioidusta. Tähän suurimpana syynä on se, että rakennusvalvonnan 
lupamaksutuotoissa ei päästy tavoitteeseen, vaan siitä jäätiin noin 0,1 M€. Riskinä 
yksikössä nähtiin vuonna 2024 rakentamisen laskusuhdanteen jatkuminen ja jopa 
vielä laskeminen. Vuodenvaihteessa lainsäädäntöön tuli myös merkittäviä muutoksia.

Toimintatuottojen kasvun yksi merkittävin tekijä on joukkoliikenne. Lippujen 
myyntituotot kasvoivat, koska matkoja tehtiin enemmän kuin osattiin talousarvion 
valmisteluvaiheessa odottaa. Joukkoliikenteen lipputuotot nousivat 3,7 % vuoden 2023 
tilinpäätöksen luvusta tehtyjen matkojen määrän kasvaessa 10 %. Joukkoliikenteessä 
tehtiin 150 000 matkaa enemmän kuin vuonna 2023. Vuorotarjontaa parannettiin 
ympärivuotisilla reiteillä, mikä näkyi suoritteen kasvuna noin 50 000 linjakilometrillä 
vuodessa. Osa lipputulojen kasvusta johtuu myös Varsinais-Suomen ELY-keskuksen 
tilaaman seudullisen joukkoliikenteen järjestämistavan muutoksesta. Uudet 
sopimuskaudet on kilpailutettu hankintasopimuksina, joissa ostokustannuksiin 
osallistuvat tahot kantavat lipputuloriskin. Vuonna 2023 seudullisesta 
joukkoliikenteestä saatiin lipputuloja 18 000 euroa, vuonna 2024 uusien 
sopimuskausien myötä jo 100 000 euroa. Kokonaisuudessaan matkustajien maksamat 
lipputulot ylittivät joukkoliikenteen käyttösuunnitelman arvion noin 0,2 M€.

Myös avustusten lisääntymisessä näkyy merkittävää kasvua (0,8 M€). Kelan 
koulumatkatukea saatiin joukkoliikenteen kustannuspaikalle ensimmäistä kertaa 
kokonaiselta kalenterivuodelta. Opiskelijat saavat itselleen maksuttomat matkat Kelan 
suorakorvausjärjestelmän kautta, mikä todennäköisesti lisäsi matkustusta ja lippujen 
hankintaa. Vuonna 2024 Kelan koulumatkatukea maksettiin kaupungille 0,2 M€ 
enemmän kuin mitä talousarvion valmisteluhetkellä oli arvioitu.

Lisäksi kasvuna avustustuotoissa näkyy myös hankkeisiin kohdistuneita tuottoja, joista 
suurimpina lisäyksinä ovat muun muassa kaupunkikehityksen asumisneuvontahanke 
sekä kasvupalvelut-yksikön Merituulikeskus-hanke. Kyseisiä hankkeita ei oltu otettu 
huomioon vuoden 2024 talousarvion valmistelussa, yhteensä 0,16 M€. Myös 
ympäristö- ja terveysvalvontayksikön avustustuotot ovat toteutuneet 0,07 M€ 
suurempina budjetoituun nähden, sillä toisen, määräaikaisen valvontaeläinlääkärin 
palkkakustannuksiin saatiin avustus aluehallintovirastolta.

Avustustuotoissa näkyy merkittävänä lisäyksenä se, että valtio korvasi kunnille vuonna 
2024 aikana syntyneitä TE-uudistuksen valmistelukustannuksia. Työllisyyspalveluiden 
kustannuspaikalle näistä kirjattiin 0,5 M€, mutta kustannuksia valmistelusta on 
syntynyt elinvoima- ja ympäristötoimialan lisäksi myös mm. konsernipalveluihin sekä 
tekniselle toimialalle. Valmistelukustannuksia eri toimialoille kertyi henkilötyövuosina 
laskettuna yhteensä 10,46 htv, joka laskennallisella arvolla 55 000 € / htv, oli yhteensä 
575 300 €. Valmistelukustannukset jakautuivat seuraavasti: Talous- ja hallintoyksikkö 
99 550 € (1,81 htv), elinvoima- ja ympäristötoimiala 173 250 € (3,15 htv), ICT-yksikkö 
198 000 € (3,6 htv), HR-yksikkö 68 750 € (1,25 htv), sivistystoimiala 11 000 € (0,2 htv), 
tekninen toimiala 13 750 € (0,25 htv) ja strategia- ja hyvinvointiyksikkö 11 000 € (0,2 
htv). Valmistelukuluja kertyi lisäksi erilaisista työvälineistä, ohjelmistoista ja niihin 
liittyvistä lisensseistä, liittymistä, etäpisteiden verkkojen rakentamisesta, muutto ja 



 Porin kaupunki Pöytäkirja 4/2025 23 ( )113
Kaupunginvaltuusto 19.05.2025

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty asianhallintajärjestelmässä

vuokrakuluista, HR-integroinneista ja henkilöstökonversioista, konsultaatiopalveluista, 
hankerahoituksesta ja osallistumismaksuista erilaisiin seminaareihin. Kaiken kaikkiaan 
näihin on käytetty yhteensä 200 060 €. Valmistelukustannuksiin laskettavia kuluja 
kertyy lisää vuonna 2025, järjestelmissä ilmenneistä ennakoimattomista 
lisämäärittelyistä, jotka liittyvät valtion ja työllisyysalueen järjestelmien 
yhteensovittamiseen.

Toimialan toimintamenot jäivät 0,7 M€ talousarviota pienemmiksi. Henkilöstökulut 
alittuivat noin 0,2 M€. Järjestelyerien palkankorotukset kohdentuivat merkittävästi 
toimialalle ja nostivat henkilöstökustannuksia ennakoitua enemmän. Vastaavasti 
kuitenkin viivästyneet ja toteuttamatta jääneet rekrytoinnit mahdollistivat 
henkilöstösuunnitelmaan perustuvassa talousarviossa pysymisen. 
Työllistämispalkkoihin varattua määrärahaa jäi käyttämättä noin 0,16 M€ 
sivukuluineen.

Kaavoitusyksikössä Yyterinniemen osayleiskaavan ja Meri-Porin 
asemakaavahankkeiden edistäminen vuoden 2024 aikana edellytti useiden laajojen 
selvitysten laatimista ja tilaamista konsulttitoimistoista. Kaavahankkeiden edistäminen 
tämän vuoden aikana on ollut tärkeää, koska osa aiemmin laadituista selvityksistä 
uhkaa vanhentua, ellei kaavahankkeita saada kohtuullisessa ajassa edistymään 
seuraavaan vaiheeseen. Lisäksi Tahkoluodon osayleiskaavan edellyttämät geotekniset 
selvitykset on tarkoitus toteuttaa loppuvuoden 2024 ja alkuvuoden 2025 aikana. Tästä 
toimenpiteestä oli ennakolta keskusteltu kaupunginhallituksen kanssa ja 
hankintapäätös tehtiin elinvoima- ja ympäristölautakunnassa 16.10.2024 (§ 115). 
Vuodelle 2024 näistä Tahkoluodon selvityksistä tuli lisäkustannusta noin 0,1 M€.

Porin yhteistoiminta-alueen ympäristöterveysjaosto päätti vuonna 2024 alueen 
pieneläinpäivystyksen hankinnasta. Elokuun lopussa päättyneen sopimuksen jälkeen 
tehtiin uusi hankintasopimus kilpailutuksen voittaneen Evidensia Eläinlääkäripalvelut 
Oy:n kanssa. Uudella sopimuskaudella palvelun hinta on 556 800 euroa vuodessa, kun 
se aikaisemmin oli 200 000 euroa vuodessa. Uusi sopimus on ollut voimassa syyskuun 
2024 alusta alkaen ja se kestää vuoden 2026 loppuun saakka. Uuden sopimuksen 
myötä menolisäys loppuvuoteen oli 119 000 €.

Kesäkuussa järjestetty SuomiAreena-tapahtuma aiheutti myös vuonna 2024 paineita 
kustannuspaikkansa määrärahan ylitykseen, sillä kohonneet tuotantokustannukset 
sekä ajankohdan muutoksesta johtuvat markkinointiponnistelut lisäsivät ylitystarvetta. 
Ylitys oli 0,04 M€.

Näistäkin yksittäisistä menolisäyksistä huolimatta toimialan palvelujen ostot jäivät 
0,27 M euroa pienemmiksi talousarvioon verrattuna. Kasvupalveluiden palveluiden 
ostoista jäi 0,1 M€ käyttämättä, samoin ympäristösuunnitteluyksikön hankemenot 
jäivät 0,1 M€ arvioitua pienemmiksi. Joukkoliikenteen palvelujen ostoihin varatuista 
määrärahoista jäi käyttämättä 0,3 M€ lippu-, maksu- ja informaatiojärjestelmien 
kustannusvarauksia ja liikenteen ostokustannusvarauksia.

Toimialan avustuksiin varatuista määrärahoista jäi käyttämättä 0,18 M€. 
Työllisyyspalveluiden kesätyöpaikkatuesta jäi käyttämättä 0,1 M€. Työllisyydenhoidon 
Pori-lisää maksettiin järjestötoimijoille ja hyvinvointialueelle, jotta ne voivat tarjota 
palkkatuella työllistetyille korkeampaa työaikaa kuin mihin valtion tuki olisi riittänyt. 
Tämä on ollut kannattavaa, koska yli 80-prosenttinen työaika on nostanut pois kunnan 
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maksuosuuslistalta. Määräraha oli 0,35 M€ ja siitä jäi käyttämättä n. 33 000 €. Pori-
lisän käyttö loppuvuoden 2024 aikana vähentyi jonkin verran, koska 2.9.2024 jälkeen 
ei myönnetty enää uusia lisiä. Palkkatukilainsäädäntö muuttui tuolloin ja käytännössä 
muutti tukityöllistämisen kuntiin sekä kuntalisän maksamisen järjestösektorille 
kannattamattomaksi kunnalle. Samoin kasvupalveluiden hankeavustuksista jäi 25 000 
€ jakamatta, yksi hankeavustus keskeytettiin kesken v. 2024 ja yhden 
hankeavustuksen päätösehdotus hylättiin.

Aineet, tarvikkeet ja tavarat-tiliryhmässä jäi käyttämättä 0,06 M€, kun 
työllisyyspalveluiden työpajojen kalusto- ja rakennusmateriaalihankintoja ei tehty 
loppuvuodesta enää täysimääräisesti.

Toimintakate toteutui talousarviota paremmin (toteuma 91,28 %). Talousarvion 
toimintakate oli -19 051 023 euroa ja toteutunut toimintakate oli -17 390 654 euroa. 
Määrärahaa jäi käyttämättä 1 660 369 euroa.

 

Investointimäärärahojen käyttö

Joukkoliikenteen pysäkkitolppien aikataulunäyttöinvestointi eteni suunnitellusti 
vuonna 2024. Axentia Technologies toimitti Kauppatorille kaksi 31,2-tuumaista 
pystynäyttöä, joissa esitetään seuraavien Kauppatorilta lähtevien vuorojen 
linjatunnukset, määränpäät, lähtölaiturit ja paikannukseen perustuvat 
lähtöaikaennusteet. Satasairaalan, kaupunginsairaalan ja keskustan tärkeimmille 
pysäkeille toimitettiin seitsemän 13-tuumaista vaakanäyttöä, joilla esitetään pysäkin 
seuraavan viiden vuoron linjatunnus, määränpää ja paikannukseen perustuva 
lähtöaikaennuste.

Työpajojen investointimäärärahat käytettiin täysimääräisesti ajoneuvon hankintaan 
sekä Porin karhureitin reittirakenteiden ja ulkokäymälöiden uusimiseen.

Kirjurinluodon investointimäärärahasta toteutettiin vuonna 2024 Kirjurinluoto-
Kalafornia alueen yleissuunnitelma. Konsulttina toimi Arkkitehtitoimisto Harris & 
Kjisik. Kokonaisuuden hankintahinta oli 46 000 euroa. Tavoitteena oli parantaa alueen 
yleisilmettä, toimivuutta ja kehittää kansallisen kaupunkipuiston arvoja. Suunnitelman 
tavoitteena oli myös koko alueen maankäytön tehostaminen ja kehittäminen vapaa-
ajantoimintojen ja matkailun näkökulmasta sekä vesistön ja suistoalueen parempi 
hyödyntäminen huomioiden.

Yyterin kehittämiseen oli varattu yhteensä 0,35 M€ Yyterin elinkeinoelämää tukeviin 
investointeihin. Yyterin aukion yleissuunnitelmaa toteutettiin muun muassa uudella 
jäte- ja varastointialueella, pysäköintialueen viher- ja rajaussuunnitelmalla, jätteiden 
käsittelyn suunnitelmalla sekä sähkölatauspisteellä varustetulla pyöräparkilla. Entisen 
Meriravintolan tontilla toimi kesällä 2024 konttiravintoloita. Konttialuetta parannettiin 
toiminnallisesti muun muassa köysiaidoilla ja uusilla kalusteilla sekä jätehuollon 
tehostamisella. Herrainpäivien vesi- ja viemäriliittymäprojekti eteni myös 
suunnitellusti. Uuden vierailukeskuksen sisätiloihin toteutettiin erilaisia informatiivisia 
ja visuaalisesti näyttäviä sisältöjä, joiden avulla alueen luontoa ja 
retkeilymahdollisuuksia tehdään näkyväksi.

Toimialan investointeihin oli varattu yhteensä 0,48 M€. Määrärahasta käytettiin 0,44 M
€. Määrärahaa jäi käyttämättä 0,04 M€.
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Elinvoima- ja ympäristölautakunnan alaisten toiminnallisten ja taloudellisten 
tavoitteiden toteutumisesta on kooste esityslistan liitteenä. Lisäksi liitteenä ovat 
laskutus- ja perintäohjeiden mukaisesti koonti luottotappiokirjauksista ajalta 
1.10.2022-30.9.2023 sekä selonteko sisäisen valvonnan ja riskienhallinnan 
järjestämisestä.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala

Elinvoima- ja ympäristölautakunta päättää merkitä vuoden 2024 tilinpäätöksen 
tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Porin Palveluliikelaitoksen johtokunta, 06.03.2025, § 9

Valmistelijat / lisätiedot:

Kati Kallionpää, kati.kallionpaa@pori.fi

Liitteet
1 Porin Palveluliikelaitos - Investointien toteutuminen 2024
2 Porin Palveluliikelaitos - taloudellisten tavoitteiden toteutuminen 2024
3 Porin Palveluliikelaitos - Luottotappiot ajalla 1.10.2022-30.9.2023
4 Porin Palveluliikelaitos - toimintakertomus ja tilinpäätös 2024

Porin Palveluliikelaitos toimii kuntalain mukaisena Porin kaupungin liikelaitoksena ja 
sen tilinpäätös liitetään osaksi kaupungin tilinpäätösdokumenttia sellaisenaan. 
Johtokunta käsittelee tilinpäätöksen kokouksessaan ja allekirjoittaa sen yhdessä 
liikelaitoksen johtajan kanssa.

Porin Palveluliikelaitoksen talousarvio vuodelle 2024 laadittiin kaupunginhallituksen 
kehyksen mukaiseen vuosikatteeseen. Talousarviossa varauduttiin tiedossa oleviin 
muutoksiin toiminnassa sekä niiden edellyttämiin sopetustarpeisiin. 
Palveluliikelaitoksen vuoden 2024 vuosikatetavoite ylitettiin 1 433 214 eurolla. 
Merkittävimmät talouteen vaikuttaneet toiminnalliset muutokset olivat 
puhtauspalveluiden optimointiprosessin pilotointi sekä ateriapalveluiden yleinen 
kehittäminen. Aterian ja puhtauden toimintojen kehittämisellä sekä onnistuiteilla 
sopeutustoimenpiteillä kyettiin tuottamaan laadukkaita palveluita kohtuullisin 
kustannuksin. 

Toimintatuotot toteutuivat kokonaisuudessaan 0,37 % eli 67 735 € suurempina. 
Muutos suunniteltuun johtui pääasisssa puhtauden tuottojen suuremmasta 
toteutumisesta, budjetoimattomista eristä sekä kohdemuutoksista.  

Toimintamenot toteutuivat  vuonna 2024 kokonaisuudessaan 1 375 288 € eli 7,92 % 
pienempinä. Suurin säästö muodostui henkilöstömenojen -tiliryhmässä, yhteensä 965 
300 €. Henkiöstömenojen osalta muutosta suunniteltuu selittää tasausmaksun (ent. 
KuEl -elämenoperusteinen maksu) pienempi toteutuminen sekä jaksotettujen 
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lomapalkkavelkojen muutos. Aineiden tarvikkeiden ja tavaroiden osalta 
merkittävimmät muutokset suunniteltuun nähden johtuivat pääasiassa toiminnan 
kehittämisestä sekä toiminnallisista muutoksista. 

Valtuustoon nähden sitovat erät vuoden 2024 talousarviossa olivat korvaus 
peruspääomasta sekä nettoinvestoinnit. Palveluliikelaitos on tulouttanut Porin 
kaupungille peruspääoman korkoa talousarvion mukaisesti 441 180 €. Investointihin 
varattiin talousarviossa 390 000 €. Investointien toteutuma oli yhteensä 389 993 €. 
Määräraha käytettiin talousarvion mukaisesti keittiö- ja puhtaanapitolaitteiston 
hankintaan. Merkittävimmät hankinnat kohdistuivat robotiikka- sekä 
kuljetuskalustohankintoihin. 

Porin kaupungin laskutus- ja perintäohjeen mukaisesti yli vuoden vanhat saatavat 
tulee kirjata alas kirjanpitolain säännöksiä noudattaen. Alaskirjaukset tuodaan 
tilinpäätöksen yhteydessä koontina tiedoksi asianomaisesta saatavasta vastaavalle 
toimielimelle. Luottotappioksi kirjattujen saatavien perintää jatketaan kunnes ne on 
maksettu, vanhentuneet tai muuten on käynyt ilmeiseksi, että perintää ei kannata 
jatkaa. 

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Jani Sundell, johtaja

Johtokunta hyväksyy ja allekirjoittaa Porin Palveluliikelaitoksen vuoden 2024 
tilinpäätöksen ja esittää, että tilikauden ylijäämä 1 612 998,90 € siirretään 
liikelaitoksen taseeseen edellisten tilikausien yli- ja alijäämätilille. 

Päätös
Johtokunta hyväksyi ja allekirjoitti Porin Palveluliikelaitoksen vuoden 2024 
tilinpäätöksen ja esittää, että tilikauden ylijäämä 1 612 998,90 € siirretään 
liikelaitoksen taseeseen edellisten tilikausien yli- ja alijäämätilille. 

Tarkastuslautakunta, 11.03.2025, § 21

Valmistelijat / lisätiedot:

Niko Poskiparta, tarkastusjohtaja, niko.poskiparta@pori.fi

Liitteet
1 Tarkastustoimi, talouden toteutuma 2024
2 Tarkastustoimi, talousarvion tuloslaskelmaosan toteutumisvertailu

Porin kaupungin vuoden 2024 tilinpäätös on kuntalain edellyttämä asiakirja, jossa 
virallisten laskelmien lisäksi selvitetään erityisesti valtuuston asettamien 
toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden toteutumista. Tilinpäätösaineisto tulee 
käsitellä lautakunnissa.

Tarkastustoimi toimii tarkastuslautakunnan alaisuudessa avustaen 
tarkastuslautakuntaa sille määrättyjen tehtävien suorittamisessa. Tarkastustoimi 
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huolehtii kaupunginhallituksen alaisesta sisäisestä tarkastuksesta ja tilintarkastajan 
avustamisesta erikseen sovittavassa laajuudessa. Tarkastustoimelle kuuluvat tehtävät 
tulivat sovitussa laajuudessa suoritetuksi.

Toimialan käyttötalous toteutui talousarviota paremmin ja tarkastustoimi pysyi 
talousarviossa tilivuonna 2024.

Tarkastustoimen tilinpäätös on tehtävän kokonaiskustannusten osalta 121.779 euroa 
ylijäämäinen, eli kustannukset jäivät 21,24 prosenttia arvioidun alle. Suuri osa 
ylijäämästä selittyy henkilöstökuluista ja palveluiden ostoista, jotka toteutuivat alle 
budjetoidun. Vuoden 2024 aikana oli täyttämättä yksi tarkastajan virka, jolloin siihen 
varatut määrärahat jäivät käyttämättä.

Tarkastustoimen tilinpäätöstiedot vuodelta 2024 ovat esityslistan liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Niko Poskiparta, tarkastusjohtaja

Tarkastuslautakunta päättää merkitä vuoden 2024 tarkastustoimen tilinpäätöksen 
tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Tekninen lautakunta, 18.03.2025, § 43

Valmistelijat / lisätiedot:

Erja Haavisto, talouspäällikkö, talousyksikkö, erja.haavisto@pori.fi

Liitteet
1 Tekninen toimiala, talousarvion tuloslaskelmaosan toteutumisvertailu 2024
2 Tekninen toimiala, tila- ja infrainvestoinnit 2024
3 Tekninen toimiala, toiminnallisten tavoitteiden toteutuma 2024
4 Tekninen toimiala, selonteko sisäisen valvonnan ja riskienhallinnon järjestämisestä 
2024
5 Tekninen toimiala, irtaimen investointien toteutuma 2024
6 Tekninen toimiala, luottotappiot 2022-2023
7 Tekninen toimiala, taloudellinen toteutuma 2024

Porin kaupungin vuoden 2024 tilinpäätös on kuntalain edellyttämä asiakirja, jossa 
virallisten laskelmien lisäksi selvitetään valtuuston asettamien toiminnallisten ja 
taloudellisten tavoitteiden toteutuminen sekä sisäistä valvontaa ja riskien hallintaa 
edesauttavat toimintatavat.

Toiminnallinen toteutuminen

Vuosi 2024 oli olosuhteiltaan poikkeava sekä kevään että syksyn osalta. Keväällä talvi 
jatkui keskimääräistä pidempään ja talvikunnossapitoon, muun muassa 
liukkaudentorjuntaan, liittyviä töitä tehtiin pitkään. Kevät oli päällysteiden osalta 
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kuluttava ja paikkauksia tehtiin poikkeuksellisen paljon. Toisaalta talvikelien 
jatkuminen mahdollisti pitkän luonnonjää- ja hiihtokauden. Pitkään jatkuneen 
talvikauden vuoksi myös hiekoitushiekan poistaminen venyi juhannuksen alle.

Kesäkautena asfaltointitöitä kohdistettiin aikaisempia vuosia enemmän keskustan 
katuverkolle. Uutena toimintana Kirjurin uimarannan uimavalvonta käynnistettiin 
kesällä.

Syksy alkoi lämpimänä ja niittyjen hoito jatkui poikkeuksellisesti syyskuulle. Lämpimän 
loppuvuoden vuoksi myös talvikunnossapito painottui enemmän liukkauden 
torjuntaan ja sorateiden kunnossapitoon.

Vaikka alkuvuosi oli kylmä ja talvikausi kesti keskimääräistä pidempään, poikkesi Porin 
vuoden 2024 keskilämpötila lämpimän syksyn ansiosta pitkän ajan keskimääräisestä 
keskiarvosta 1,0 astetta, kun vuoden 2023 poikkeama oli 0,1 astetta.

Valokuitutyömaat näkyivät vahvasti katukuvassa ja niiden aiheuttamat haitat 
keskusteluttivat sekä asukkaita että käyttäjiä. Sijoituslupaprosessi on päivitettävänä, 
jotta vastaavia ongelmia olisi vähemmän vuonna 2025.  

Toimitilojen osalta merkittävimmät muutokset tapahtuivat Leijonan käyttöönoton 
myötä, mikä toi kaupungin käytössä oleviin tilaneliöihin noin 2 000 neliön lisäyksen. 
Toisaalta merkittävimmät neliövähennykset tulivat Ruosniemen koulun ja päiväkodin 
puruista sekä vielä keskeneräisen Liinaharjan entisen vanhainkodin purusta. Kaiken 
kaikkiaan kaupungilla on käytössä toimitiloja 320 000 neliötä, joista ulkoa vuokrattuja 
90 000 (konserniyhtiöt 71 000 neliötä, yksityiset 18 500 neliötä).

Teknisellä toimialalla vakituisen henkilöstön henkilötyövuodet vähenivät vuoteen 2023 
verrattuna 8,7 henkilötyövuotta. Vähenemiseen vaikuttivat erityisesti Keräämön 
perustaminen ja toimistosihteerien ja asiakaspalveluhenkilöstön siirtyminen 
konsernipalveluihin.

Pysäköintivirhemaksuja kirjoitettiin vuoden 2024 aikana 18 495 kappaletta, mikä on 
2 510 kappaletta vuoden takaista enemmän.

Yksityistieavustushakemuksia hyväksyttiin noin 150 kappaletta.

Keskeiset vuonna 2024 valmistuneet toimintaa ohjaavat asiakirjat olivat 
liikuntaolosuhdeselvitys, metsäohjelma, tilahankkeiden suunnitteluohje, 
kiinteistöohjelma ja rakennusomaisuuden realisoinnin projektisuunnitelma.

Talouden toteutuminen

Taloudellinen toteutuma on aina seurausta toiminnasta ja siinä tapahtuneista 
muutoksista. Teknisen toimialan talous on erityisen riippuvainen sääolosuhteista, 
joiden ennustaminen vuositasolla on erittäin haastavaa. Toimialan on varauduttava 
hyvin erilaisiin vaihtoehtoisiin olosuhdetekijöihin. Harvoin peräkkäiset vuodet ovat 
samanlaisia keskenään. Operatiivisen ja taloudellisen varautumisen avulla toimiala 
pyrkii ylläpitämään tarvittavan valmiuden kaupungin toimintakyvyn säilyttämiseen 
ulkoisista tekijöistä huolimatta, mikä voi tarkoittaa esimerkiksi tulvavalmiuden 
nostamista tiettyinä ajankohtina.

Vuoden 2024 osalta olosuhteet olivat teknisen toimialan talouden näkökulmasta 
suotuisat. Kustannukset, joihin oli varauduttu, eivät kaikilta osin realisoituneet. 
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Käyttötalous toteutui muutettua talousarviota huomattavasti paremmin, mutta 
alkuperäistä talousarviota heikommin. Investoinnit toteutuivat pitkälti muutetun 
talousarvion mukaisena.

Toimialan määrärahoihin tehtiin vuoden aikana useita määrärahamuutoksia, joilla 
pyrittiin varmistamaan määrärahan riittävyys ja oikea kohdentuminen investointien ja 
käyttötalouden sekä kustannuspaikkojen välillä.

-       Määrärahasiirto 500 000 euroa investointiosasta Itä-Porin päiväkodin 
uudisrakennukselta käyttötalouteen Liinaharjan vanhainkodin purkuun (tela 30.4.2024 
§ 84). 

-        Määrärahasiirto kaupunginhallituksen elinkeinoelämää tukevista investoinneista 
teknisen toimialan tilainvestointeihin rannikkokalastajien lajittelutilan 
peruskorjaukseen 130 000 euroa (KH 13.5.2024 § 227).  

-        Toimintatuottojen tuotto-odotuksen pudotus 710 000 euroa vuokratuottojen 
alenemisen ja jäähallin sähkösopimuksen uudistamisen vuoksi. Toimintakulujen 
määrärahan lisäys 1 600 000 euroa kohonneisiin toimitilavuokriin ja kaukolämpöön 
(KV 10.6.2024 § 59).  

-        Määrärahalisäys aiempien vuosien toimitusaikojen viivästymisistä johtuneisiin 
ajoneuvohankintoihin 1 136 332 euroa (KV 26.8.2024 § 72) 

-        Määrärahasiirto 120 277,05 euroa opiskelijoiden kesätyöllistämiseen 
(viranhaltijapäätös, talous- ja hallintojohtaja 4.11.2024 §267)

-        Määrärahasiirto 250 000 euroa investointiosan katujen perusparannuksesta 
käyttötalouteen katujen kunnossapitoon (viranhaltijapäätös, talous- ja hallintojohtaja 
4.11.2024 §268) 

-        Määrärahasiirto 80 074 euroa investointiosan maa-alueiden 
parannusinvestoinneista käyttötalouteen rakennusten purkuun (viranhaltijapäätös, 
talous- ja hallintojohtaja 5.11.2024 §269) 

-        Määrärahasiirto 36 000 euroa johtokarttapalveluihin liittyviä tuottoja 
infrajohtamisesta konsernipalvelujen asiakaspalvelut toiminnolle (viranhaltijapäätös, 
talous- ja hallintojohtaja 25.11.2024 §270).

Toimintatuottojen toteutuma oli 24,1 miljoonaa euroa. Toimintatuotot toteutuivat 
kokonaisuutena noin 0,4 miljoonaa euroa muutettua talousarviota suurempina. 
Toimintatuottojen suurimmat erät olivat rakennusten, liikehuoneistojen ja asuntojen 
vuokrat, 11,5 miljoonaa, joista hyvinvointialueelle vuokrattujen tilojen osuus oli 10,1 
miljoonaa euroa. Maa- ja vesialueiden vuokrat tuottivat 8,2 miljoonaa euroa sekä 
pysäköintimaksut ja pysäköintivirhemaksut 1,8 miljoonaa euroa yhteensä. Metsän 
myynnistä tuottoja kertyi 0,7 miljoonaa euroa.

Toimialan kokonaisvuokratuotot toteutuivat noin 0,1 miljoonaa euroa muutettua 
talousarviota parempina. Tilojen vuokratuottojen pudotus ei toteutunut ennakoidusti. 
Kiertokatu 16-18 asuntojen siirto YH-asunnot Oy:lle toteutui aiemmista suunnitelmista 
poiketen vasta tammikuun alusta 2025. Myöskään hyvinvointialue ei luopunut 
Teljäntorin tiloista alkuperäisen suunnitelman mukaisesti. Valokuitutyömaiden 
lisääntyminen näkyi katutyölupien tuottojen noin 0,1 miljoonan euron talousarviota 
suurempana tuottona. Metsämyyntituottojen toteutuma ylitti arvioidun noin 0,1 
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miljoonaa euroa. Suurimmat metsämyyntikohteet olivat taajamametsien osalta 
Huhtala ja Porin metsä ja talousmetsien osalta Joutsijärven Tammen tila, Saunakoski 
ja Peittoonkorpi.

Investointikohteita toteutettiin omajohtoisesti suunnitellusti. Valmistus omaan 
käyttöön erä (VOK) toteutui talousarvion mukaisena.

Toimintakulujen toteutuma oli -53,2 miljoonaa euroa. Toimintakulut alittivat muutetun 
käyttösuunnitelman 1,1 miljoonaa euroa.

Toimintakulujen suurimmat erät olivat henkilöstökulut, -16,7 miljoonaa euroa, 
toimitilojen vuokrakulut ja kiinteistöverot -14,8 miljoonaa euroa, lämmitys ja sähkö 
-8,7 miljoonaa euroa ja katujen, viheralueiden, toimitilojen ja koneiden ulkoa hankitut 
kunnossapitopalvelut, -3,3 miljoonaa euroa. Rakennusten purkukuluja kertyi noin 0,9 
miljoonaa euroa. Suurimmat purkutyömaat olivat Liinaharjan vastaanottokeskus, 
Ruosniemen koulu ja Ruosniemen entinen päiväkoti.

Henkilöstökulut toteutuivat 0,6 miljoonaa euroa talousarviota pienempinä. 
Henkilöstösuunnitelman mukaisista henkilötyövuosista (325) toteutui 312,1 
henkilötyövuotta. Tiukan taloustilanteen vuoksi osaa rekrytoinneista viivästettiin 
tarkoituksella ja osa henkilöstösuunnitelman mukaisista rekrytoinneista viivästyi 
muista syistä tai jäi kokonaan toteuttamatta.

Palvelujen osalta kulut ylittyivät 0,4 miljoonaa euroa, suurimpina tekijöinä olivat 
kunnossapitopalvelut ja asiantuntijapalvelut liittyen muun muassa hulevesiohjelmaan, 
liikenneturvallisuussuunnitelmaan, uimavesien terveellisyyteen ja laitteiden 
määräaikaistarkastuksiin. Kunnossapitopalvelujen kustannuksia pystyttiin hillitsemään 
muun muassa töiden priorisoinnilla ja lisäämällä oman työn osuutta, mikä näkyi 
esimerkiksi hiekan poistoon käytetyn ajan pidentymisenä.

Aineet, tarvikkeet ja tavarat alittuivat 0,5 miljoonaa euroa huolimatta vuoteen 2024 
tehdyistä hinnankorotuksista kaukolämpöön. Vuosi 2024 oli Porissa aiemmin 
todetusti vuotta 2023 lämpimämpi. Loka- ja joulukuun lämpötilapoikkeama pitkän 
aikavälin keskiarvoon oli 1,8 astetta, kun vuonna 2023 vastaavasti kyseisten 
kuukausien lämpötilapoikkeama oli -2,8 astetta. Erot lämpötiloissa heijastuvat 
suoraan kiinteistöjen lämmitystarpeeseen ja kaukolämpö- ja lämmityskustannuksiin.

Muut toimintakulut alittivat talousarvion 0,4 miljoonaa euroa. Merkittävimmät 
alitukset tulivat ulkoisissa vuokrakuluissa. Keskeisimpänä tekijänä Pasaasin päiväkoti, 
jonka käyttöönotto toteutui alkuperäistä suunnitelmaa myöhemmin. Lisäksi joidenkin 
kohteiden osalta varauduttiin toteutunutta isompaan vuokrakustannukseen.

Toimintakate toteutui 1,5 miljoonaa euroa talousarviota paremmin.

Tiloihin ja infrastruktuuriin kohdistuvia investointeja toteutettiin yhteensä 35,4 
miljoonalla eurolla (noin 350 kappaletta), josta tilainvestointeja oli 23,3 miljoonaa 
euroa (noin 150 kappaletta) ja infrainvestointeja 12,1 miljoonaa euroa (noin 200 
kappaletta). Maa-alueita ostettiin 0,5 miljoonalla eurolla ja myytiin 0,1 miljoonalla 
eurolla. Ajoneuvoihin ja muuhun kalustoon kohdistuvia investointeja toimialalla 
toteutettiin yhteensä 2,8 miljoonalla eurolla. Rahoitusosuuksia ja muita avustuksia 
hankkeisiin saatiin noin 1,3 miljoonaa euroa, joista suurimmat olivat taidemuseon 
peruskorjauksen saama noin 0,6 miljoonaa euroa ja tulvasuojelun hulevesiprojekti 
MUSTBE noin 0,4 miljoonaa euroa
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Suurimmat toteutetut tilainvestoinnit olivat uudisrakennukset Pohjois-Porin 
monitoimitalo (3,9 miljoonaa euroa), Itä-Porin uusi päiväkoti (3,1 miljoonaa euroa), 
Ahlaisten monitoimitalo (2,6 miljoonaa euroa) ja Yyterin inforakennus (1,8 miljoonaa 
euroa). Korjausinvestoinneista suurimmat olivat Taidemuseon peruskorjaus (3,1 
miljoonaa euroa), Reposaaren koulukortteli (2,8 miljoonaa euroa) ja Pasaasin 
päiväkodin perustukset (1,1 miljoonaa euroa).

Infrastruktuuriin kohdistuvista investoinneista suurimmat olivat katujen 
perusparantaminen (2,7 miljoonaa euroa, josta uudelleenpäällystykset noin 1,5 
miljoonaa euroa ja urheilukeskuksen alueen kunnostaminen 0,6 miljoonaa euroa), 
Jokikeskus (1,9 miljoonaa euroa), katuvalojen saneeraukset (1,3 miljoonaa euroa), 
siltojen perusparannukset (0,9 miljoonaa euroa) ja Tuulikylän kadut (0,8 miljoonaa 
euroa).

Maanhankintaa tehtiin erityisesti Pinomäessä Honkaluodon teollisuusalueen 
laajentumisen mahdollistamiseen.

Laskutus- ja perintäohjeen mukaisesti luottotappioiksi kirjatut saatavat aikaväliltä 
1.10.2022-30.9.2023 tuodaan tilinpäätöksen yhteydessä tiedoksi asianomaisesta 
saatavasta vastaavalle toimielimelle. Koonnista selviää luottotappioksi kirjattujen 
laskujen määrä sekä alaskirjattu pääoma laskulajeittain.  Koonti on 
tilinpäätösaineiston liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala

Tekninen lautakunta päättää merkitä vuoden 2024 tilinpäätöksen tiedoksi.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Vapaa-ajan lautakunta, 26.03.2025, § 24

Valmistelijat / lisätiedot:

Jonna Vainio, jonna.vainio@pori.fi

Liitteet
1 Vapaa-ajan lautakunta, talouden toteuma 2024
2 Vapaa-ajan lautakunta, talouden toteuma 2024, käyttösuunnitelmavertailu 
yksiköittäin
3 Vapaa-ajan lautakunta, investointien toteuma 2024
4 Vapaa-ajan lautakunta toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden toteuma 2024
5 Vapaa-ajan lautakunta, luottotappiot 2022-23
6 Sivistystoimiala, selonteko sisäisen valvonnan ja riskienhallinnan järjestämisestä 
2024

Porin kaupungin vuoden 2024 tilinpäätös on kuntalain edellyttämä asiakirja, jossa 
virallisten laskelmien lisäksi selvitetään erityisesti valtuuston asettamien 
toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden toteutumista. Tilinpäätösaineisto tulee 
käsitellä lautakunnissa.
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Vuosi 2023 oli ensimmäinen vuosi sivistystoimialan organisaatiouudistuksen jälkeen. 
Kulttuuri-, liikunta- ja nuorisopalvelut siirtyivät vapaa-ajan lautakunnan alaisuuteen ja 
sivistyslautakunnan vastuulle jäivät opetuksen ja varhaiskasvatuksen palvelut. Sekä 
liikunta- että nuorisoyksikkö aloittivat vuoden 2024 alusta lähtien omina erillisinä 
yksiköinään, aiemman liikunta- ja nuorisoyksikön eriyttämisen jälkeen. Vuoden 2024 
alussa elinvoima- ja ympäristötoimialan alaisilta työpajoilta siirrettiin osa henkilöstöstä 
(7,6 htv) ja toimintavastuusta sivistystoimialan nuorisoyksikköön. Nuorisoyksikkö 
vastasi vuonna 2024 etsivästä nuorisotyöstä sekä pääosin nuorten työpajan 
toiminnasta ja elinvoima- ja ympäristötoimialan työllisyyspalveluille jäi ns. aikuisten 
paja- ja työllistämistoiminta. Vapaa-ajan lautakunnan alaisten yksiköiden henkilöstöön 
kuului vuoden 2024 joulukuussa 205 vakituista, 35 määräaikaista ja 13 työllistettyä.

Vapaa-ajan lautakunnan alaisille yksiköille tehtiin kaksi ulkoista talousarviomuutosta 
vuoden 2024 aikana. Työllisyyden hoidon vuoden 2024 talousarviossa oli varattu 
tukea koululaisten ja opiskelijoiden kesätyöllistämiseen, josta osa osoitettiin 
suunnitelmien mukaan toimialoille. Kirjanpidollisista syistä osa tuesta osoitettiin 
toimialoille määrärahasiirtona (talous- ja hallintojohtaja 4.11.2024 § 267), yhteensä 
113 995,24 euroa. Lisäksi sivistyslautakunnan alaisilta kustannuspaikoilta siirrettiin 
nuorisoyksikköön yhteensä 147 000 euroa (talous- ja hallintojohtaja 13.9.2024 § 258), 
sillä sivistyslautakunnan vuoden 2024 talousarviossa sivistystoimialan hallinnon 
määrärahoihin sekä opetusyksikön määrärahoihin oli jäänyt kahden vapaa-ajan 
lautakunnan nuorisoyksikön alaisuuteen kuuluvan työntekijän palkkausrahoja.

Talouden positiivinen suunta perustui muun muassa arvioitua suurempiin 
toimintatuottoihin liikuntayksikön vuokratuotoissa sekä budjetoitua pienempiin 
henkilöstömenoihin liikunta- ja kulttuuriyksiköissä. Toimialan tilinpäätös päätyi 
positiiviseen tulokseen sitovan toimintakatteen alittuessa 0,29 M€.

 

Toiminnallinen toteutuminen

Nuorisoyksikkö

Vuosi 2024 oli uuden nuorisoyksikön ensimmäinen toimintavuosi. Nuorisopalveluiden 
toiminta toteutui suunnitellusti eri osa-alueilla. Vuoden 2024 aikana 
osallistumiskertoja eri toimintoihin oli yhteensä 70 215 (vuosi 2023:54 224). Aktiivisia 
kohtaamisia verkossa oli 3 675 (vuosi 2023: 523) ja passiivisia (nuorisopalvelujen eri 
digialustoilla kävijät, joihin työntekijät tuottavat sisältöjä) 135 775(Vuosi 2023: 61 
669).  Määrällistä kasvua tapahtui kaikilla osa-alueilla verrattuna vuoteen 2023 (kasvua 
on tapahtunut niin livekohtaamisissa kuin verkkotyöskentelyssäkin). Kasvun selittää 
osin Anniksen siirtyminen nuorisopalveluihin ja skatehallin siirtyminen 
liikuntapalveluihin. Luvuissa on nähtävissä TikTok:n suosion kasvu sekä useamman 
työntekijän panostus somejulkaisujen tuottamiseen.

Ohjaamopalveluiden kokonaisasiakasmäärä vuonna 2023 oli 4906 henkilöä ja vuonna 
2024 5597 henkilöä. Nousua siis 14,1 %. Tammi- joulukuussa 2023 yksilöitä 2535 
henkilöä ja vuonna 2024 2403 kpl. Asiakasmäärät näyttävät tammi-joulukuussa 
yksilöiden osalta laskua n. 5,5 % viime vuoteen verrattuna. Ryhmien määrä vuonna 
2023 oli 105 kpl ja vuonna 2024 Ryhmien osallistujamäärä oli vuonna 2023 2371 
henkilöä ja vuonna 2024 3194 henkilöä.
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Ohjaamon päivystäjien resursseissa on tapahtunut muutoksia vuoteen 2023 
verrattuna. Ohjaamon Onnin toinen työntekijä jäi vanhempainvapaalle ja toinen 
työntekijä ollut poissa pitkään. Tästä johtuvista sekä perehdytykseen liittyvistä syistä 
Ohjaamon Onnin asiakasmäärät ovat talven, kevään ja kesän aikana laskeneet 
huomattavasti. Kelan päivystysresurssia pienennettiin kahdesta päivästä viikossa 
yhteen sekä Kela on joutunut peruttamaan useita päivystyskäyntejään. Viime vuoteen 
verrattuna Kelan päivystysaika on vähentynyt yli puolella. Hyvinvointialueen resurssia 
on vähennetty viime vuoden seitsemästä tunnista kahteen tuntiin viikossa. 
Loppusyksystä saatiin lisäresursseja asumisneuvontaan 2 h/vk ja liikuntaneuvontaan 3 
h/vk. Asiantuntijat vetävät asiakkaita. Asiakkaat tulevat palveluiden perässä.

Uusi etäpalvelualusta eKonsultaatio otettiin käyttöön marraskuussa 2024. Ohjaamo 
Porin chat-palvelu on avoinna arkisin klo 12–14, ja siellä päivystää tällä hetkellä yksi 
Ohjaamon vakituinen työntekijä kerrallaan. Tilastojen perusteella chatin 
keskimääräinen keskusteluaika on ollut 15 minuuttia ja vuoden loppuun mennessä 
käytyjä chat-keskusteluja oli yhteensä 36 kpl. Chatissa nuoret ovat kysyneet 
esimerkiksi mielen hyvinvointiin, talouteen ja tukiasioihin sekä työnhakuun liittyvistä 
teemoista.

Nuorten työpajan toiminta toteutui osittain suunnitellusti toimintavuoden aikana. 
TE24- ja palkkatukiuudistus vaikuttivat toiminnan toteuttamiseen ja nuorten määrään 
palveluissa 2.9.2024 alkaen. Tämän takia loppuvuoden aikana nuoria ei palkattu 
nuorten työpajoille työsuhteeseen. Nuorten työpajalla oli kaikkiaan palveluissa 223 
(2023; 274) nuorta. Käytössä olevat nuorten palvelut olivat: palkkatuettu työ, 
työkokeilu, tuettu oppisopimus, ammatillinen erityisopetus (tuva-koulutus), 
koulutussopimus, nuorten kesätyö, muu toimenpide.

Kohdennettu nuorisotyö tavoitti vuoden aikana 600 (2023; 627) työelämän ja 
koulutuksen ulkopuolista alle 29-vuotiasta nuorta. Palveluista toisen asteen 
koulutukseen ohjautui 48 nuorta (2023; 64), työelämään 8 (2023; 14) ja 62 (2023; 52) 
nuorta jatkoivat edelleen työpajalla. Työttömäksi vuoden aikana jäi 22 (2023; 52) 
nuorta eli 12 %. Eniten työpajoille ohjauduttiin työvoimahallinnosta 45 % (2023; 40 %), 
toisen asteen oppilaitoksista 21 % (2023; 21 %) ja etsivien ohjaamina 16 % (2023; 12 
%). Nuoret tulivat myös itsenäisesti suoraan työpajalle 12 % (2023; 6 %). Palveluissa 
olleista nuorista lähes 65 % (2023; 60 %) oli pelkän perusasteen varassa.

Etsivä nuorisotyö oli yhteydessä 377 (2023; 353) alle 29-vuotiaaseen Porin alueella 
asuvaan nuoreen. Etsivät saivat yhteyden 327 (2023; 310) nuoreen, joista 218:n (2023; 
223) kanssa palvelu eteni syvempään asiakassuhteeseen ja palveluohjaukseen. 
Vuoden aikana tavoittamattomista nuorista 30 (2023; 23) kohdalla tavoittelu jatkuu 
myös vuonna 2025.

Nuorille tarjottiin työtä ja palvelua veturitalleilla kuljetus-, rakennus-, metalli- ja 
autopajoilla sekä taide-, ja kädentaitojen työpajoilla. Keskustan nuorisotalolla press- ja 
bändipajoilla sekä Cafe nuokkarilla. Lisäksi nuoret osallistuivat työtehtäviin mm. 
Kaarisillan koulun yhteisöllisessä ruokailussa, lämpimien aterioiden kuljetustehtävissä, 
Yyterin ulkoalueiden kunnossapitotehtävissä ja Suomiareenan muonitus- ja 
järjestelytehtävissä.

Liikuntayksikkö
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Liikuntayksikön toimintavuosi toteutui pääosin suunnitellusti. Harrastamisen Porin 
mallin toiminnot siirtyivät kulttuuriyksiköstä liikuntayksikköön lukuvuoden 2023-2024 
päätyttyä, uuden hankakauden alusta 1.8.2024 lähtien. Lisäksi aiemmin 
kansalaisopiston toteuttamien keskustan uimahallin vesiliikuntaryhmien 
järjestäminen siirtyi liikuntayksikköön syksystä 2024 lähtien.

Isoimpina vuoden 2024 yksittäisinä tapahtumina voidaan nostaa esiin liikuntayksikön 
koordinoiman poikkihallinnollisen liikkumisohjelman viimeistely toimialojen 
johtoryhmäkierroksen sekä lautakunta- ja vaikuttamistoimielimien 
kommenttikierroksen jälkeen ja ohjelman vieminen päätöksentekoon. 
Kaupunginhallitus hyväksyi valmistuneen liikkumisohjelman 28.10.2025. 
Liikuntayksikkö on ollut myös tiiviisti mukana tekniseltä toimialalta koordinoidun 
liikuntaolosuhdeverkoston kehittämisohjelman viimeistelyssä. Ohjelma on tulossa 
päätöksentekoon alkuvuodesta 2025.

Liikuntapaikkojen käytön suunnittelu ja tähän liittyvä tiivis vuoropuhelu 
urheiluseurakentän sekä tilojen muiden käyttäjien kanssa kuuluu liikuntayksikön 
perustoimintaan. Lukuisien rutiinimaisesti toistuvien vuoroihin ja liikuntatilojen 
käyttöön liittyvien asioiden lisäksi vuoden 2024 aikana työn alla oli sekä jääkiekon 
ulkoilmaottelu Talviklassikosta että stadionin lähestyvästä peruskorjauksesta 
aiheutuvien väistötilaratkaisujen suunnittelu yhdessä teknisen toimialan edustajien 
kanssa. Liikuntayksikön toiminnan yksi painopisteistä on seurayhteistyön 
kehittäminen ja vuoden 2024 aikana seurojen edustajia tavattiin useita kertoja eri 
aiheiden tiimoilta. Seuraparlamenttitoimintaa kehitettiin vuoden 2024 aikana ja sen 
puitteissa järjestettiin kaksi kaikille kaupungin seuroille kohdennettua seurafoorumia. 
Seuraparlamenttitoiminnan kehittämistä jatketaan vuonna 2025, tavoitteena tiivistää 
seurakentän kanssa käytävää vuoropuhelua entisestään.

Liikuntayksikön hankkeista kolmivuotisen Jokaisella on oikeus liikkua –hankkeen 
toinen hankevuosi on toteutunut suunnitellusti ja päätös kolmannen hankevuoden 
rahoituksesta saatiin helmikuussa 2025. Jokaisella on oikeus liikkua –hankkeen 
kohderyhmä koostuu erityistä tukea tarvitsevista 18–29-vuotiaista nuorista ja 
hankkeen toimintojen kautta on tavoitettu kaupungin liikuntapalveluiden 
näkökulmasta sellaista kohderyhmää, jota ei olla aiemmin tavoitettu. Vuoden aikana 
on käynnistetty myös nuorille kohdennettua liikuntaneuvontaa, yhteistyössä 
Ohjaamon kanssa. Liikuntayksiköstä haettiin Suomi Liikkeelle –hankerahoitusta 
liikuntaneuvonnan palveluketjun kehittämiseen loppuvuodesta 2024 ja myönteinen 
päätös hankerahoituksesta saatiin tammikuussa 2025.

Uimalaitosten kävijämäärät toteutuivat hieman vuoden 2024 tasoa korkeampana, 
toteutunut kävijämäärä 427 195 kasvoi vuodesta 2023 yhteensä 6585 kävijää eli noin 
1,6 %. Vertailuna voidaan kuitenkin todeta, että koronaa edeltävän vuoden 2019 
kävijämäärä oli 472 592, mihin nähden ollaan edelleen noin 10 % alhaisemmalla 
tasolla (-45 397 käyntiä).

Kulttuuriyksikkö

Toimintavuosi 2024 sujui kokonaisuudessaan suunnitellusti. Promenadisalin 
vuokratuottajien määrä ja vuokratuotot sekä yleisömäärä kokonaisuudessaan 
kasvoivat selkeästi verrattuna vuoteen 2023.
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Kulttuuriyksikön yhteisten hallinnoima LiveAbility-hankkeen toiminnot kehittyivät ja 
sen puitteissa järjestettiin useita tapahtumia mm. Teljäntorin TGT-tilassa sekä vanhalla 
linja-autoasemalla. Kulttuuriyksikön mahdollisti jälleen taide- ja kulttuurialojen 
opiskelijoille oman alansa kesätyöpaikkoja, ja kulttuuriyksikön kesätaiteilijat 
työskentelivät totutusti kesäkuun alusta heinäkuun puoliväliin. Kulttuuriyksikön 
yhteiset järjesti kaupungin perinteisiä juhlatilaisuuksia (mm. Itsenäisyyspäiväjuhlan 
sekä joulurauhan julistuksen) ja varsinkin ensimmäistä kertaa osin Etelärannassa 
toteutettu uuden vuoden juhlatilaisuus oli menestys kaikilla mittareilla, paikalla oli 
arvioilta n. 5000 henkilöä. Kulttuuriyksikön yhteiset teki tiivistä yhteistyötä useiden 
toimijoiden, mm. Porikorttelit ry:n kanssa. Ensimmäistä kertaa elokuussa 2024 
järjestetty Taiteiden Yö sekä uuden vuoden aaton ja loppiaisen väliin sijoittunut Valon 
Pori olivat kaikilta osin varsin onnistuneita tapahtumakokonaisuuksia.

Reposaaren puukoulukorttelin remontti valmistui kesällä, ja sen myötä remontoitu 
kirjasto avautui asiakkaille 26.8.2024. Porin kaupunginkirjasto aloitti yhteistyön 
Svenska Kulturfonden i Björneborgin kanssa. SKiB rakennuttaa Poriin uutta 
kulttuurikampusta, jonne tulee kaikille avoin kirjasto Skibban. SKiB on ostanut 
kaupunginkirjastolta asiantuntijapalvelua Skibbanin toiminnan suunnitteluun.

Vuoden aikana toteutettiin kaksi AVI:n rahoittamaa kehittämishanketta. Askelmerkit 
saavutettavaan kirjastoon -hanke keskittyi Porin omatoimikirjastojen palvelujen 
kehittämiseen palvelumuotoilun näkökulmasta. Satakirjastojen kimppatoiminnan 
perusparannus -hankkeessa puolestaan kehitettiin Satakirjastojen yhteistyötä. Lisäksi 
Porin kaupunginkirjasto oli mukana Turun kaupunginkirjaston vetämässä kestävän 
kehityksen hankkeessa, jonka osana luotiin kestävän kehityksen tavoitteita kirjaston 
toiminnalle.        

Kirjaston kokoelmat kehittyivät vuonna 2024 monella tapaa. Uusina e-palveluina 
otettiin käyttöön elokuvien suoratoistopalvelu Cineast ja kielikurssipalvelu Promentor, 
jossa oli kursseja myös suomea toisena kielenä opiskeleville. Lisäksi liityttiin kuntien 
yhteiseen e-kirjastoon, jonka kautta asiakkaille tarjotaan e-kirjoja, e-äänikirjoja ja e-
aikakauslehtiä.

Tapahtumatuotanto oli monipuolista sekä pääkirjastossa että lähikirjastoissa. 
Tapahtumiin jalkauduttiin myös kirjaston ulkopuolelle. Tapahtumia järjestettiin 
vuoden mittaan yli 400, joista lähes 300 oli lapsille ja nuorille suunnattuja tapahtumia. 
Aikuisten lukemaan innostamisen työhön panostettiin muun muassa lukupiireillä sekä 
pääkirjastossa että lähikirjastoissa. Pääasiassa senioreille suunnattuihin 
digiopastuksiin osallistui 900 henkilöä vuoden mittaan. Kirjavinkkausta ja 
kirjastonkäytön opastuksia järjestettiin aktiivisesti ja tavoittivat 5500 lasta ja nuorta 
vuoden aikana. Myös luokkien tilastoimattomia, omatoimisia kirjastokäyntejä on 
vuoden mittaan runsaasti, etenkin koulujen yhteydessä olevissa kirjastoissa.

Kirjaston kävijämäärä kasvoi 9 %, lainamäärä 1,3 % ja lainaajien määrä 1,4 % 
verrattuna vuoteen 2023. Fyysisiä käyntejä oli vuoden aikana 0,55 miljoonaa. Lainoja 
oli yhteensä 1,53 miljoonaa, joista ensilainoja oli 670 000 ja uusintalainoja 860 000.

Pori Sinfoniettan vuosi 2024 toteutui suunnitellusti, vaikka syyskauteen jouduttiin 
tekemään yllättäen muutoksia, koska uuden ylikapellimestarin sopimus jouduttiin 
purkamaan yhteisymmärryksessä toukokuun lopulla. Se aiheutti uusien korvaavien 
kapellimestarien pikaista etsimistä ja osittain konserttiohjelmien muutoksia.
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Vuoteen sisältyi yhteensä 118 esiintymistä ja yleisötyötapahtumaa, joista 100 oli 
konsertteja tai muunlaista soittoesiintymistä. Yleisötyötapahtumia, joihin ei sisältynyt 
soittoa (esim. orkesterin esittelyä erilaisissa tilaisuuksissa, taiteilijatapaamisia yms.) oli 
18. Konsertteihin sisältyi 13 sinfoniakonserttia, 3 Requiemia, 2 balettiesitystä 
(Pähkinänsärkijä), 8 kamarimusiikkikonserttia, 5 viihdekonserttia, 2 lasten- / koko 
perheen konserttia, 18 koululais- / päiväkotikonserttia (joista kolme Promenadisalissa 
ja 15 vierailua kouluissa), 24 palvelutalo- hoitolaitos- ja neuvola vierailua, 15 
ilmaiskonserttia kauppakeskuksissa ja vastaavissa tiloissa, 3 (ei julkista) 
tilausesiintymistä. Promenadisalin konserteista järjestettiin 7 avointa 
kenraaliharjoitusta.

Konserteista ja esiintymisistä 11 olivat vierailukonsertteja maakuntaan (Merikarvia 2, 
Rauma, Huittinen, Jämijärvi, Säkylä, Eura, Karvia ja Ulvila) ja maakunnan ulkopuolelle 
(Helsinki ja Seinäjoki). Pori Sinfonietta toteutti yhteensä kymmenen Haapaneitty, 
mettän tyttö -musiikkisatu esitystä Porissa ja maakunnassa. Musiikkisatu oli osa 
Konsertti- ja teatterikeskuksen Live 2 -hanketta.

Kuulijoita 118 tapahtumassa, konserteissa ja yleisötyötapahtumissa, oli yhteensä 25 
371, joka on jopa lähes 45 % enemmän kuin vuonna 2023. Kuulijamäärissä on nyt 
palattu koronaa edeltävälle vuoden 2019 tasolle. Pori Sinfonietta on 
kulttuurireseptikohde. Maksullisissa konserteissa kävi 133 kulttuurireseptikuulijaa. 
Striimattuja verkkokonsertteja oli kolme (Wanhat tanssit, Pieni päiväsoitto Puuvillassa, 
Porin kaupungin itsenäisyyspäiväjuhla). Verkkokonserttien kuulijamäärä oli 13 471. 
Lisäksi orkesterin somekanaville tuotettiin 28 toimitettua verkkosisältöä (esim. 
taiteilijahaastatteluja), joiden katselijamäärä vuoden lopussa oli 32 811.

Pori Sinfoniettan tulevien kausien suunnitelmia tehtiin syksyllä orkesterin muusikoista 
ja hallinnon/ tuotannon edustajista koostuvassa ohjelmatyöryhmässä ilman 
ylikapellimestaria. Uusia ylikapellimestarivaihtoehtoja kartoitettiin.

Kruunupään taiteilijaryhmä toteutti ainutlaatuisen Lapsen oikeuksien viikon -
taidelipputeoksen lasten luonnoksista. Liput liehuivat Raatihuoneen lippusaloissa 
koko viikon marraskuussa. Mukana suunnittelussa oli noin 250 lasta. Liput olivat osa 
vuoden 2024 painotusta monilukutaiton kehittämiseen.

Vuosittainen valtakunnallinen Vauvojen värikylpy -ohjaajien koulutus järjestettiin 
elokuussa. Koulutuksesta valmistui 25 ohjaajaa. Koulutukseen osallistuu myös 
kansainvälisesti toimivia ohjaajia, tänä vuonna yksi osallistuja oli Tšekin tasavallasta.

Näyttelyitä oli esillä niin Kruunupään omassa galleriassa kuin maakunnallisesti että 
valtakunnallisesti.  Kehona -kosketeltavien teosten näyttely on esillä Jyväskylän 
taidemuseossa. Näyttely herätti laajaa kiinnostusta. Kävijöitä oli liki 19 000. 
Kruunupään Varista -näyttely oli esillä Euran Ruukinpuistossa koko kesän. Näyttelyssä 
oli liki 300 pienempien lasten tekemää myrkyttömästi ja ekologisesti tehtyä 
männynneulasgrafiikkaa ja nuorten Noise-valokuvausryhmän valokuvia. Näyttely sain 
paljon huomioita osana Ruukinpuiston kesää ja kävijöitä oli liki 2600. 

Kultane® – kulttuuri- ja taideneuvolan 10-vuotista taivalta juhlittiin kesäkuussa 
yhdessä Satakunnan hyvinvointialueen kanssa.  Kultane® -toiminnassa oli 69 
toteutunutta ryhmäneuvolaa ja asiakaskontakteja yli 900.
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Vauvojen värikylpy ® -viikkotyöpajat jatkuivat ja saivat hyvää palautetta, samoin 
täyttyivät Värikylpylauantai-työpajat (mukaan lukien Värikylpykesäperjantait ja 
Värikylpykesälauantait). Näissä työpajoissa Kruunupäässä noin 100 perhettä viikoittain.

NOISE – Nuorten kokeellinen valokuvakerho jatkoi toimintaansa. Lisäksi aloitettiin 
kuvataiteen Kruunuklubi. Kerhot toivat lastenkulttuurikeskuksen tiloihin 12–18-
vuotiaita taiteen tekijöitä.   Kansainvälisille perheille ja maahanmuuttajille suunnattuja 
taidetyöpajoja pidettiin ympäri vuoden ja ne ovat sitkeällä monimuotoisella 
tiedottamisella tavoittaneet kohteensa. 

Osana Porin Kulttuuripolkua Vähärauman ja Käppärän koululla työskentelivät 
taiteilijat toteuttaen lasten kanssa yhteisen teoksen, Vähäraumalla terveydenhoidon 
odotustilaan ja Käppärässä koulun pihaan. Porin koulujen erityisryhmille tarjotut 
kevätretkityöpajat toteutuivat yli odotusten. Varhaiskasvatuksen kanssa toteutettiin 
hybridityöpajatoiminta yhdessä taiteilijoiden kanssa. Työpajoja/taiteilijatapaamisia
/esityksiä oli 66 kpl, joista päiväkodeissa 31 kpl ja Kruunupään tiloissa 35 kpl.

Lasten ja nuorten taideilmaisun teoksia sijoitettiin lastensuojelun toimistotiloihin 
Otavankadulle ja Kultane -neuvolaan. Vihreä kruunu – Kruunupään 
ympäristöohjelman laadinta käynnistettiin.

Kruunupäässä oli kesällä lapsille ja perheille suunnatut Kesätorstait, Kruunupää 
osallistui myös Taiteiden yöhön, SuomiAreenan kansalaistoriin ja toteutti Satakunnan 
puutarhaseuran kanssa Violan ja Orvokin päivän Toivepuistossa. Kinokellarin 
toiminnassa oli sekä kevät- että syysmatineat. Esityksissä kävi keskimäärin 75 henkilöä
/esitys.

Kansainvälisen mikrobiologian tutkimushankkeen suunnittelu käynnistyi Tampereen 
yliopiston (Lapsuuden tutkimus/Kasvatustieteiden ja kulttuurin tiedekunta) kanssa 
samoin yhteistyö Playground -taiteilijaryhmän (Englanti) kanssa. Yhteistyö Porin 
yliopistokeskuksen kanssa jatkui ja Lasten yliopisto -luentoyhteistyön laajentaminen 
kokopäivä tapahtumaksi yliopistokeskukseen ja Kruunupäähän sai hyvän 
vastaanoton. 

Satakunnan Museon museokohteiden kävijämäärät pysyivät hyvällä tasolla siitä 
huolimatta, että Satakunnan Museo ja Luontotalo Arkki olivat vuoden aikana 
molemmat suljettuna kaksi kuukautta. Kokonaiskävijämäärä 57 979 jäi vain pari 
tuhatta edellisvuoden ennätyksestä, ja Rosenlew-museossa tehtiin kaikkien aikojen 
kävijäennätys, 7884 kävijää. Myös kesän yleisöopastukset erityisesti Satakunnan 
Museossa kasvattivat merkittävästi suosiotaan.

Museokohteiden näyttelyistä mm. omaa tuotantoa olleet Englund, Ainutlaatuinen 
Yyteri sekä Porin Piirtäjät ovat esitelleet paikallista historiaa ja luontoa uusista 
näkökulmista. Näyttelytoiminnassa on hyvällä menestyksellä panostettu myös 
yhteistyöprojekteihin. Hallituskadun museorakennuksen viereen, nk. Museokujalle 
yhteistyössä Pori-Seuran kanssa toteutettu Värivalokuvasarja Porista v. 1955 -näyttely 
herätti runsaasti kiinnostusta, ja uudella yhteistyönäyttelyille tarkoitetulla näyttelytila 
Parvella on varauksia jo vuodelle 2028 asti.

Valtionosuuksilla rahoitettava museon alueellinen vastuumuseotyö vahvistui toisen 
rakennustutkijan rekrytoinnin myötä. Rakennustutkijoita ja arkeologia ovat vuoden 
aikana työllistäneet mm. alueen lukuisat aurinko- ja tuulivoimalahankkeet. Jatkuvasti 
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kasvavan viranomaistyön resurssipulaa helpottamaan saatu uusi rakennustutkijan 
virka mahdollistaa jatkossa isompia panostuksia myös rakennusperintöön liittyvään 
yleisötyöhön.

Keväällä päättyneessä Museopalveluita meille kaikille -hankkeessa kehitettiin 
palvelukonsepteja alueellisten museopalvelujen toteuttamiseen yhteistyössä alueen 
kuntien kanssa. Hankkeen myötä julkaistiin mm. useita digitaalisia aineistoja 
maakunnan kulttuuriperinnöstä.

Lokakuussa käynnistettiin Porin teollisuusperintöverkosto -hanke, jossa suunnitellaan 
Rosenlew-museon uutta, aiempaa laajemmin Porin seudun teollisuutta käsittelevää 
toimintakonseptia ja näyttelyuudistusta sekä perustetaan teollisuusperinnöstä 
kiinnostuneita tahoja, mm. yrityksiä ja yhdistyksiä yhteen kokoava verkosto. Rosenlew-
museosta tuli myös Euroopan neuvoston sertifioiman European Route of Industrial 
Heritage (ERIH) -kulttuurireitin Länsirannikon reitin ankkuripiste, mikä vahvistaa 
museon ja Porin näkyvyyttä teollisuushistoriallisena matkailukohteena.

Museon tutuista toimintamuodoista jatkettiin mm. luentojen, opastusten, työpajojen, 
retkien, korjausneuvontailtojen sekä talvi- ja syyslomaviikkojen ohjelman järjestämistä 
vuosikalenterin mukaisesti. Uusia toimintamuotoja ovat vuoden aikana olleet mm. 
Luontotalo Arkin luontokerho, uusi Auta Vienoa! -seikkailupeli Satakunnan Museossa 
sekä museoiden yhteisessä matkailun kehittämishankkeessa julkaistut Porin 
keskustan digitaaliset kulttuurireitit.

Porin taidemuseo oli suljettuna vuoden 2024 ajan. Sulun aikana ei ollut tavanomaista 
näyttely- tai yleisöohjelmaa, vaan toimintaa järjestettiin vaihtoehtoisilla tavoilla. 
Vuoden aikana taidemuseo tavoitti näyttelyiden ja tapahtumien kautta yhteensä 18 
852 kävijää, joista näyttelyissä (Poriginal-galleria, kesänäyttely Porin taidekoululla, 
Euran terassitalossa järjestetty näyttely sekä virtuaalinäyttely) 14 371 käyntiä ja 
muissa tapahtumissa ja tilaisuuksissa 4481 kävijää.

Taidemuseon peruskorjaus valmistui 12.11., jolloin rakennus luovutettiin jälleen 
taidemuseotoiminnan käyttöön. 15.11. vietettiin taidemuseon tupaantuliaisjuhlaa, kun 
Circle-yhtye esiintyi hetkessä loppuunmyydyssä konsertissa. Konsertin jälkeen alkoi 
koko henkilökuntaa työllistävä paluumuutto taidemuseorakennukseen, joka kesti 
tilojen toimintojen ja tavaroiden (mm. toimisto, arkisto ja käsikirjasto) järjestelyineen 
vuoden 2024 loppuun saakka. Vuoden aikana valmisteltiin myös vuosien 2025 ja 2026 
näyttelyitä ja yleisöohjelmaa.

Kokoelmatyötä tehtiin vuoden aikana monipuolisesti. Porin taidemuseon virallinen 
asiakirja Kokoelmapoliittinen ohjelma päivitettiin. Vuoden aikana konservoitiin vuoden 
2021 tulipalossa vaurioituneita Maire Gullichsenin taidesäätiön kokoelman teoksia, 
huollettiin ja valokuvattiin Porin kaupungin taidekokoelman teoksia sekä toteutettiin 
ja valmisteltiin kokoelmateosten lainoja muille taidemuseoille, kuten Ateneum, Sara 
Hildénin taidemuseo, Taidehalli ja Amos Rex. Lisäksi tehtiin taidevarastoissa teosten 
säilyttämistä parantavia toimenpiteitä, kuten säilytyslaatikoita ja telineitä ja korjattiin 
puutteita mm. taulujen säilyttämiseen tarkoitetuissa siirtoseinissä.

Julkisen taiteen huolto ja ylläpito ajoittuu pääosin kesäaikaan/ aikaan ennen pakkasia. 
Vuoden aikana puhdistettiin Eila Hiltusen Polyfonia-veistos Etelärannassa ja Lokki-
veistos taidemuseon edustalla, osallistuttiin Armas Hutrin Kurki-veistoksen siirron 
suunnitteluun ja toteutukseen sekä kunnostettiin Per Kirkebyn Tiiliveistos.
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Vuoden aikana valmistui Porin taidemuseon alueellisen vastuumuseotehtävän 
toimenpiteenä Satakunnan julkisen taiteen ohjelma.

Taidemuseo järjesti touko-elokuun aikana Porissa kaksi näyttelyä. Lisäksi järjestettiin 
Porin kaupungin kokoelman teoksia esittelevä näyttely Euran terassitalossa maalis-
lokakuussa. Aluevastuumuseotehtävään kytkeytyvä ensimmäinen KORSI-säätiön 
tukema KORSI-komissio toteutettiin Etelärannan uudelle Taideaukiolle, jossa esillä oli 
kesä-syyskuussa siikaslaisen taiteilijan Hanna Marnon veistos Eduard Samettijalka. 
Teos on taidemuseorakennuksen eteen sijoittuvan uuden Taideaukion ensimmäinen 
taidetoteutus ja toimii myös aukion toiminnallisuuden testinä. Saatuja kokemuksia 
hyödynnetään aukion jatkokäytön suunnittelussa osana keskustan kehittämistä. 
Teoksen yhteydessä järjestettiin kesällä 2 taiteilijatapaamista, 2 opastusta ja 1 
tapahtuma, joissa oli yhteensä 97 osallistujaa. Lukuja Etelärannassa kesän aikana 
liikkuneista ihmisistä ei ole saatavilla.

Toinen näyttely järjestettiin Porin taidekoulun tiloissa kesä-heinäkuussa, jossa esillä oli 
Mike Kelleyn pitkä elokuva Day is Done, sekä Grace Ndiritun edesmenneen Kelleyn 
muistoa kunnioittava teos Grief  - a Love Letter. Ndiritu vieraili Porissa SuomiAreena-
viikolla taidemuseon näyttelyn yhteydessä järjestämässä yleisötilaisuudessa. 
Pääsymaksuttomasa näyttelyssä kävi 764 vierailijaa. Näyttelyn maksuttomissa 
tapahtumissa ja omatoimipajassa vieraili 130 kävijää.  Poriginal galleria oli koko 
vuoden auki normaalisti, ja siellä näyttelyt vaihtuivat kolmen viikon välein, kävijöitä oli 
vuoden aikana 4839. Maaliskuussa avautunut taidemuseon kokoelmateoksia 
esittelevä näyttely Työn jälkeen, oli auki Alvar Aallon terassitalossa Eurassa aina 3.11. 
saakka. Näyttely tavoitti 2647 kävijää. Katseiden välissä virtuaalinäyttelyssä oli vuoden 
aikana 6121 käyntiä.

Muita vuoden aikana toteutettuja tapahtumia olivat mm. osallistavat ja toiminnalliset 
työpajat, kesänäyttelyn tapahtumapäivät ja veistosvaellukset eri ikäisille sekä 
virtuaalinäyttelyä esittelevä koulukiertue. Wapprobatur-tapahtumassa sekä UC Porin 
keskiviikon kahvihetkitapahtumassa ja hyvinvointimessuilla opiskelijoita osallistavat 
taidetehtävät ja -kysely.

Vuosina 2023-2024 Porin museot ovat kehittäneet järjestelmällisesti 
ympäristövastuullisuuttaan, ja museoille myönnettiin toukokuussa Ekokompassi-
ympäristösertifikaatti. Museopalveluille etsittiin uutta kahvilayrittäjää kahteen 
otteeseen DiakonJuhlan lopetettua toimintansa keväällä. Loppuvuodesta toteutetussa 
kilpailutuksessa löydettiin yrittäjä, joka aloittaa toimintansa molemmissa museoissa 
kevään 2025 aikana.

 

Talousarvion toteutuminen ja poikkeamat käyttötaloudessa

Vapaa-ajan lautakunnan toimintatuotot toteutuivat talousarviota paremmin. Tuottoja 
kertyi 156 000 euroa talousarviota enemmän, toteumaprosentti 103,6. Erityisesti muut 
toimintatuotot toteutuivat talousarviota paremmin, toteumaprosentti 115. Tämä 
johtuu liikuntayksikön vuokratuottojen ja tilojen käyttömaksujen positiivisesta 
kehityksestä koko vuoden ajan. Vuoden 2023 toteumaan verrattuna kasvua on noin 
53 000 euroa. Yksi selittävä tekijä tilavuokrien kohdalla on se, että vuonna 2024 ei 
järjestetty mitään sellaista tapahtumaa, mihin olisi erillispäätöksellä osoitettu tilat 
veloituksetta tapahtumajärjestäjän käyttöön, toisin kuin esimerkiksi aiempina vuosina 
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(Taitaja 2022 tai SM-uinnit 2023). Pääsymaksujen ja tilavuokrien kohdalla näkyy myös 
sääolosuhteista johtuvaa kausivaihtelua. Kevään ja kesän sää vaikuttaa maauimalan ja 
uimahallien käyttöön, ilmojen kylmeneminen syksyllä vaikuttaa puolestaan 
tekojääradan aukeamiseen ja näin vuoromaksujen kertymiseen.

Kulttuuriyksikön maksu- ja myyntituotot toteutuivat hieman yli talousarvion. 
Taidemuseo oli koko vuoden kiinni, mutta Satakunnan Museon museokohteiden 
kävijämäärät pysyivät hyvällä tasolla siitä huolimatta, että Satakunnan Museo ja 
Luontotalo Arkki olivat vuoden aikana molemmat suljettuna kaksi kuukautta. 
Sinfonietta tulotavoite nousi noin 45 % vuodesta 2023, mutta kuulijamäärän suuren 
kasvun myötä, verrattuna edelliseen vuoteen, tulotavoite kuitenkin saavutettiin ja 
toteuma oli 107,7 %.

Nuorisoyksikön toimintatuotot jäivät hieman talousarviosta, toteumaprosentti 93,6, 
sillä muun muassa kohdennetun nuorisotyön toimintatuotoissa jäätiin n. 8000 eurolla 
tavoitteesta, kun esimerkiksi tuva-koulutuksen laskutus ei toteutunut talousarvion 
mukaisesti. Tämä on suoraan verrannollista oppilaitosten leikkaus- ja 
vähennystarpeiden kanssa.

Lautakunnan alaisten yksiköiden toimintakulut kasvoivat edelliseen vuoteen 
verrattuna 0,4 miljoonalla eurolla. Tämä selittyy pääsääntöisesti osaltaan 
nuorisoyksikön perustamisen myötä lisääntyneellä henkilöstömäärällä sekä muilla 
toiminnan laajenemisesta johtuvilla kuluilla. Vuoden 2024 talousarvioon nähden 
toimintakuluihin varatuista määrärahoista jäi lautakuntatasolla kuitenkin käyttämättä 
129 000 euroa (toteumaprosentti 99,2).

Henkilöstömäärärahoista jäi käyttämättä 0,46 M€ (toteumaprosentti 96), kun taas 
palvelujen ostot ylittyivät 0,37 M€ (toteumaprosentti 118). Tiliryhmäkohtaiset 
poikkeamat johtuvat osittain tiliöinnin ja toteuman eroista, joka hieman vaikeuttaa 
seurantaa. Esimerkiksi Sinfoniettan vierailevien kapellimestarien ja solistien palkkiot 
menevät välillä henkilöstökulujen asiantuntijapalkkioista ja välillä palvelujen ostojen 
asiantuntijapalveluista. Nämä kulut on pääosin budjetoitu henkilöstökulujen puolelle, 
vaikka suuri osa on mennyt palvelujen ostojen puolelta. Vuonna 2024 Sinfoniettan 
henkilöstökulut alittuivat 162 000 eurolla, kun taas palvelujen ostot ylittyivät 163 000 
eurolla. 

Kulttuuriyksikön henkilöstökulumäärärahat alittuivat kokonaisuudessaan 0,37 M€ 
(toteumaprosentti 95,4). Tätä vaikutti yllä kuvatun Sinfoniettan tilanteen lisäksi myös 
mm. Satakunnan museon rekrytointien siirtäminen, sillä vasta loppuvuodesta 
käynnistettiin Luontotalo Arkin amanuenssin rekrytointi. Lisäksi kulttuuriyksikön 
LiveAbility-hankkeen rekrytoinnit viivästyivät ja osa henkilöstöstä teki lyhennettyä 
työaikaa, joten henkilöstökulut eivät täysin toteutuneet henkilöstösuunnitelman 
mukaisesti.

Liikuntayksikön henkilöstökuluihin varatusta määrärahasta jäi käyttämättä 144 000 
euroa. Pääosin tämä poikkeama selittyy liikuntapalvelujen rekrytointien tilanteella. 
Vuoden 2024 henkilöstösuunnitelmassa ja talousarviossa liikuntapalveluille osoitettiin 
määrärahat uimavalvojien lisäresurssin (3 HTV) rekrytoimiseen. Taustana tässä oli 
sijaistarpeen vähentäminen (uimavalvojille pitää aina poissaolotilanteissa palkata 
sijainen, jotta uimahalli voidaan pitää auki asiakkaille), sijaisten löytämiseen liittyvät 
ongelmat (erityisesti korona-ajan jälkeen uimavalvojista on pulaa valtakunnallisesti, 
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pandemia-ajan sulut lienevät yksi tekijä tehtävän vetovoiman vähentymisessä) sekä 
uimavalvoja-liikunnanohjaajan nimikkeellä toimivien, liikunnanohjaajan koulutuksen 
saaneiden uimavalvojien tehtävän monipuolistaminen ammattitaidon ylläpitämiseksi 
lisäämällä liikuntaryhmien ohjaamista uimavalvojien arkeen. Osaavien uimavalvojien 
saatavuuteen liittyvistä ongelmista sekä samaan aikaan sattuneista irtisanoutumisista, 
pitkistä poissaoloista ja uudelleensijoituksista johtuen lisäresurssia ei kuitenkaan 
saatu rekrytoitua. Paikkoja saatiin osittain täytettyä syksyllä 2024, mutta käytännössä 
henkilöstökustannuksiin varatusta määrärahasta jäi käyttämättä suurin osa. Paikkoja 
on täytetty loppuvuoden aikana ja tarkoituksena on, että keskustan uimahallissa 
toimitaan täydellä henkilöstöllä kevään 2025 jälkeen. Lisäksi 
henkilöstösuunnitelmassa ja talousarviossa oli varauduttu nykyisen skatehallin 
valvojan tehtävän muuttamiseen kausiluonteista tehtävästä ympärivuotiseksi 
liikunnanohjaajan tehtäväksi. Tämä ei ole vielä toteutunut, ja tämän tehtävän 
palkkakustannukset toteutuivat noin 70 prosenttisesti.

Vapaa-ajan lautakunnan alaisten yksiköiden palvelujen ostot ylittyivät 0,36 M€, 
toteumaprosentti 118. Tämä selittyy suurimmalta osin sillä, että 
käyttösuunnitelmavaiheessa määräraha on kustannuspaikkatasolla budjetoitu eri 
tiliryhmiin kuin mille se ostolaskuilla lopulta tiliöidään. Lisäksi yksiköissä oli vuonna 
2024 käynnissä useita kehittämishankkeita, joissa palveluja ostettiin vuoden aikana 
hankerahoituksen turvin, esimerkiksi kulttuuriyksikössä LiveAbility-hanke sekä 
Satakunnan museon ja kirjaston hankkeita. Myös taidemuseon kesän näyttelyiden 
toteuttamiseen, sekä avajaisvuoden 2025 valmisteluihin, sekä uudelleen 
avautumiseen liittyviin hankintoihin käytettiin talousarviota enemmän ostopalveluita. 
Lisäksi nuorisoyksikössä valmistauduttiin Ohjaamon uusiin toimitiloihin siirtymiseen.

Tarvikehankinnat toteutuivat lähes talousarvion mukaisesti, toteumaprosentti 98. 
Avustukset puolestaan alittivat talousarvion määrärahan, toteumaprosentti 97,5, sillä 
toimintatonniavustusta sekä yhdistysten toiminta-avustuksia ei jaettu täysimääräisesti 
vuonna 2024.

Muut toimintakulut ylittivät talousarvion, mutta vain 15 000 eurolla (toteumaprosentti 
111,7). Muissa toimintakuluissa on vuosittaista vaihtelua johtuen muun muassa 
hanketoiminnasta, erilaisista vuokrauskuluista sekä luottotappiokirjausten määrästä.

Toimintakate toteutui talousarviota paremmin (toteumaprosentti 97,5). Talousarvion 
toimintakate oli -11 389 579 euroa ja toteutunut toimintakate oli -11 103 819 euroa. 
Määrärahaa jäi käyttämättä 285 760 euroa. Toimintakate kasvoi 4 prosenttia vuodesta 
2023.

 

Investointimäärärahojen käyttö

Irtaimen investointimäärärahalla hankittiin Ohjaamon uusiin toimitiloihin kalusteita. 
Investointeihin oli varattu 30 000 euroa. Määrärahasta käytettiin 16 620 euroa 
(toteumaprosentti 55,4). Määrärahaa jäi käyttämättä 13 380 euroa.
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Vapaa-ajan lautakunnan alaisten toiminnallisten ja taloudellisten tavoitteiden 
toteutumisesta on kooste esityslistan liitteenä. Lisäksi liitteenä ovat laskutus- ja 
perintäohjeiden mukaisesti koonti luottotappiokirjauksista ajalta 1.10.2022-30.9.2023 
sekä selonteko sisäisen valvonnan ja riskienhallinnan järjestämisestä.

Ehdotus
Esittelijä: Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala

Vapaa-ajan lautakunta päättää merkitä vuoden 2024 tilinpäätöksen tiedoksi.

Kokouskäsittely
Merkitään, että vapaa-ajan lautakunta kuuli talouspäällikkö Jonna Vainion alustuksen 
asiasta.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Porin Palveluliikelaitoksen johtokunta, 27.03.2025, § 14

Valmistelijat / lisätiedot:

Kati Kallionpää, kati.kallionpaa@pori.fi

Liitteet
1 Porin Palveluliikelaitos - taloudellisten tavoitteiden toteutuminen 2024, korjattu
2 Porin Palveluliikelaitos - toimintakertomus ja tilinpäätös 2024, korjattu

Porin Palveluliikelaitoksen johtokunta on 6.3.2025 pidetyssä kokouksessaan 
hyväksynyt ja allekirjoittanut vuoden 2024 tilinpäätöksen. Kokouksen jälkeen on 
selvinnyt, että palkanlaskennassa on tehty virhe vuoden 2024 lomapalkkavelan 
laskennassa. Tästä on aiheutunut virheellinen kirjaus tilinpäätökseen. Korjattujen 
laskemien mukaan lomapalkkavelan olisi pitänyt kasvaa 70 586,25 €. Virheellisen 
kirjauksen vaikutus Palveluliikelaitoksen tulokseen on 524 479,11 €. Asiasta on 
keskustelu tilintarkastajan kanssa. Kirjausvirheen suuruus on niin suuri, että se ylittää 
kaupungin tarkastuksessa määritellyn virheiden listausrajan. Tästä syystä 
johtokunnan tulee käsitellä oikaistu Palveluliikelaitoksen tilinpäätös- 
toimintakertomus uudelleen. 

Vuoden 2024 talousarviossa oltiin varauduttu tiedossa oleviin muutoksiin toiminnassa 
sekä niiden edellyttämiin sopeutustarpeisiin. Vuoden 2024 vuosikatetavoite toteutui 
918 735 € suunniteltua parempana. Merkittävimmät talouteen vaikuttaneet 
toiminnalliset muutokset liittyivät puhtauspalveluiden optimointiprosessin pilotointiin 
sekä ateriapalveluiden yleiseen kehittämiseen. Toimintojen kehittämisellä sekä 
onnistuineilla sopeutustoimenpiteillä on kyetty tuottamaan laadukkaita palveluita 
kustannustehokkaasti. 

Toimintatuotot totetuivat kokonaisuudessaan 0,37 % eli 67 735 € suurempina. Muutos 
suunniteltuun johtui pääasiassa puhtauden tuottojen suuremmasta toteutumisesta, 
budjetoimattomista eristä sekä kohdemuutoksista. 
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Korjattu kirjausvirhe vaikutti suurempiin toimintamenoihin, kuin aiemmin raportoitiin. 
Vuoden 2024 toimintamenot toteutuivat 850 809 € budjetoitua pienempinä. 
Prosenttuaalinen muutos talousarvioon nähden oli - 4,90 %. Suurin säästö muodostui 
lomapalkkavelka kirjauksen oikaisusta huolimatta henkilöstömenojen - tiliryhmässä, 
yhteensä 440 821 €. Muutosta suunniteltuun selittää tasausmaksun (ent. KuEl -
eläkemenoperusteinen maksu) pienempi toteutuminen. Aineiden, tarvikkeiden ja 
tavaroiden osalta merkittävimmät säästöt aiheutuivat toiminnan kehittämisestä sekä 
toiminnallisista muutoksista. 

Virhekirjauksen oikaisulla ei ole vaikutusta 6.3.2025 esitettyihin valtuustoon nähden 
sitoviin eriin eikä myyntisaatavien alaskirjauksiin. 

Porin Palveluliikelaitoksen tilinpäätös liitetään kuntalain edellyttämällä tavalla 
sellaisenaan osaksi Porin kaupungin tilinpäätösdokumenttia. 

 

Ehdotus
Esittelijä: Jani Sundell, johtaja

Johtokunta hyväksyy ja allekirjoittaa Porin Palveluliikelaitoksen korjatun vuoden 2024 
tilinpäätöksen ja esittää, että tilikauden ylijäämä 1 088 519,79 € siirretään 
liikelaitoksen taseeseen edellisten tilikausien yli- ja alijäämätilille. 

Pöytäkirja tarkastetaan ko. asian osalta kokouksessa. 

Päätös
Johtokunta hyväksyi ja allekirjoitti Porin Palveluliikelaitoksen korjatun vuoden 2024 
tilinpäätöksen ja esittää, että tilikauden ylijäämä 1 088 519,79 € siirretään 
liikelaitoksen taseeseen edellisten tilikausien yli- ja alijäämätilille. 

Pöytäkirja tarkistettiin ko. asian osalta kokouksessa. 

Kaupunginhallitus, 31.03.2025, § 136

Valmistelijat / lisätiedot:

Erno Vaurio, taloussuunnittelupäällikkö, erno.vaurio@pori.fi

Liitteet
1 Tilinpäätös 2024 KH 31.3.

Kuntalain 113 §:n mukaan kunnan tilikausi on kalenterivuosi. Kunnanhallituksen on 
laadittava tilikaudelta tilinpäätös tilikautta seuraavan vuoden maaliskuun loppuun 
mennessä ja annettava se tilintarkastajien tarkastettavaksi. Tilintarkastajien on 
tarkastettava tilinpäätös toukokuun loppuun mennessä. Kunnanhallituksen on 
saatettava tilinpäätös tilintarkastuksen jälkeen valtuuston käsiteltäväksi. Valtuuston 
on käsiteltävä tilinpäätös kesäkuun loppuun mennessä. Tilinpäätökseen kuuluvat tase, 
tuloslaskelma, rahoituslaskelma ja niiden liitteenä olevat tiedot sekä talousarvion 
toteutumisvertailu ja toimintakertomus. Tilinpäätöksen tulee antaa oikeat ja riittävät 
tiedot kunnan tuloksesta, taloudellisesta asemasta, rahoituksesta sekä toiminnasta. 
Tätä varten tarpeelliset lisätiedot on ilmoitettava liitetiedoissa. Tilinpäätöksen 
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allekirjoittavat kunnanhallituksen jäsenet sekä kunnanjohtaja tai pormestari. Talous- 
ja hallintoyksikkö on koonnut kuntalain mukaisen vuoden 2024 tilinpäätösasiakirjan, 
joka on esityslistan liitteenä.

Kaupungin toteutunut tulos oli -8,5 miljoonaa euroa eli 9,2 miljoonaa euroa 
talousarviota parempi. Tulos heikentyi edeltävästä tilikaudesta 20,8 miljoonalla 
eurolla. Valtionosuudet putosivat 10,7 miljoonalla eurolla johtuen muun muassa sote-
siirtolaskelmien jälkikäteistarkastuksesta ja verotulot vähenivät 4,3 miljoonalla eurolla, 
koska edelliselle tilikaudelle tilitettiin vielä hyvinvointialueuudistusta edeltävän ajan 
perusteella määräytyviä veroja. Toimintakatteen kasvu oli 4,9 %.

Valtuusto päätti seuraavista talousarviomuutoksista vuoden 2024 aikana:

Verotulo- ja valtionosuusarvioiden korotus yhteensä 1,0 miljoonaa euroa,
rahoitustulojen korotus suurempiin osinkotuottoihin perustuen 1,4 miljoonaa 
euroa,
teknisen toimialan tuloarvion vähennys 0,7 miljoonaa euroa,
teknisen toimialan menomäärärahan lisäys 1,6 miljoonaa euroa,
teknisen toimialan investointimäärärahan lisäys ajoneuvoihin 1,1 miljoonaa 
euroa. 

Toimialojen sitovat erät toteutuivat selvästi muutettua talousarviota parempina. 
Muutettu talousarvio alittui konsernipalveluissa 2,9 miljoonaa, sivistyslautakunnan 
alaisessa toiminnassa 2,8 miljoonaa, vapaa-ajan lautakunnan alaisessa toiminnassa 
0,3 miljoonaa, elinvoima- ja ympäristötoimialalla 1,7 miljoonaa ja teknisellä toimialalla 
1,5 miljoonaa euroa. Toimialoille kohdistamattomat erät ylittivät talousarvion 2,3 
miljoonalla eurolla johtuen budjetoitua suuremmista työmarkkinatuen 
kuntaosuuksista ja lomapalkkavelan kasvusta. Porin Palveluliikelaitoksen ylijäämä oli 
1,1 miljoonaa euroa eli 0,7 miljoonaa talousarviota parempi. Porin Veden ylijäämä oli 
2,1 miljoonaa euroa eli 0,3 miljoonaa euroa talousarviota parempi.

Taseeseen kertynyt ylijäämä on tilikauden 2024 jälkeen yhteensä 39,0 miljoonaa euroa.

Investointimenot olivat 48,6 miljoonaa euroa ja rahoitusosuudet niihin 1,3 miljoonaa 
euroa (omarahoitusosuus 47,3 miljoonaa euroa). Infrastruktuuri-investointeihin 
käytettiin 11,8 miljoonaa euroa ja tilainvestointeihin 22,6 miljoonaa euroa. Muut 
irtaimen omaisuuden investoinnit olivat 4,9 miljoonaa euroa ja liikelaitokset 
investoivat 5,4 miljoonaa euroa.

Luovutustuloja omaisuuden myynnistä kirjattiin yhteensä 9,4 miljoonaa euroa. 
Puitesopimuksen mukaisesta osakkeiden myynnistä Pori Energia Oy:lle kirjattiin 6,8 
miljoonan euron ja maaomaisuuden myynnistä 0,7 miljoonan euron luovutusvoitot.

Koko kaupunkikonsernin tulos päätyi 5,5 miljoonaan euroon, ollen 13,5 miljoonaa 
euroa edeltävää tilikautta heikompi. Konsernin lainakanta laski 12,8 miljoonalla 
eurolla 536,1 miljoonaan euroon. Lainakannasta 71 % on peruspalvelujen 
tuottamiseen ja 29 % liiketoimintaan kohdistuvaa velkaa.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus hyväksyy ja allekirjoittaa tilinpäätöksen 2024 ja lähettää sen 
tarkastuslautakunnalle ja tilintarkastajalle tarkastusta varten.
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Kaupunginhallitus esittää tilikauden -8 520 670,28 euron tuloksen käsittelystä 
seuraavaa:

Tuloutetaan Porin Veden poistoeroja suunnitelman mukaan 33 333,24 euroa.
Tuloutetaan perintörahaston käyttö 934,00 euroa.
Siirretään tilikauden alijäämä 8 486 403,04 euroa oman pääoman yli-
/alijäämätilille. 

Kaupunginhallitus antaa talous- ja hallintojohtajalle valtuuden tehdä tilinpäätökseen 
teknisiä korjauksia allekirjoituksen jälkeen, mikäli tilintarkastuksen yhteydessä niihin 
tulee tarvetta.

Kokouskäsittely
Talous- ja hallintojohtaja Tuomas Hatanpää esitteli tilinpäätöksen kokouksessa.

Kaupunginhallitus allekirjoitti tilinpäätöksen.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tarkastuslautakunta, 22.04.2025, § 34

Valmistelijat / lisätiedot:

Niko Poskiparta, tarkastusjohtaja, niko.poskiparta@pori.fi

Liitteet
1 Tilinpäätös 2024 KH 31.3.

Kaupunginhallitus käsitteli vuoden 2024 tilinpäätöstä kokouksessaan 31.3.2025 § 136. 

Kaupunginhallitus päätti hyväksyä ja allekirjoittaa tilinpäätöksen 2024 ja lähettää sen 
tarkastuslautakunnalle ja tilintarkastajalle tarkastusta varten.

Kaupunginhallitus esittää tilikauden -8 520 670,28 euron tuloksen käsittelystä 
seuraavaa:

Tuloutetaan Porin Veden poistoeroja suunnitelman mukaan 33 333,24 euroa.
Tuloutetaan perintörahaston käyttö 934,00 euroa.
Siirretään tilikauden alijäämä 8 486 403,04 euroa oman pääoman yli-
/alijäämätilille. 

Kaupunginhallitus antaa talous- ja hallintojohtajalle valtuuden tehdä tilinpäätökseen 
teknisiä korjauksia allekirjoituksen jälkeen, mikäli tilintarkastuksen yhteydessä niihin 
tulee tarvetta.

Tarkastuslautakunta kuuli kaupunginjohtajan sekä talous- ja hallintojohtaja alustuksen 
asiasta kokouksessaan 25.3.2025. Porin kaupungin tilinpäätös 2024 on esityslistan 
liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Niko Poskiparta, tarkastusjohtaja

Tarkastuslautakunta päättää:
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todeta, että kaupunginhallituksen päätöksen mukaan tilintarkastajalle on 
erikseen toimitettu Porin kaupungin vuoden 2024 tilinpäätös.
merkitä vuoden 2024 tilinpäätöksen tiedoksi.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 48

Liitteet
1 Porin kaupungin tilinpäätös 2024 KV
Verkkojulkisuus rajoitettu, Julkinen, ei verkkojulkinen, sisältää henkilötietoja (JulkL § 16 
mom. 3)
2 Porin kaupungin tilinpäätös 2024 KV allekirjoitukset peitetty
3 Tilintarkastuskertomus Porin kaupunki 2024
4 Pöytäkirjan ote, Tarkastuslautakunta - 06.05.2025 § 39

Kaupunginhallitus on kokouksessaan 31.3.2025 § 136 käsitellyt Porin kaupungin 
tilinpäätöstä vuodelta 2024.

Kaupunginhallituksen tilinpäätöksen esittely ja käsittely ovat luettavissa asian 
historiatiedoista.

Tarkastuslautakunta on kokouksessaan 6.5.2025 § 39 Tilintarkastuskertomus ja 
vastuuvapauden myöntäminen vuodelta 2024 käsitellyt asiaa seuraavasti:

"Kuntalain 113 §:n mukaan kunnan tilikausi on kalenterivuosi. Kunnanhallituksen on 
laadittava tilikaudelta tilinpäätös tilikautta seuraavan vuoden maaliskuun loppuun 
mennessä ja annettava se tilintarkastajien tarkastettavaksi. Tilintarkastajien on 
tarkastettava tilinpäätös toukokuun loppuun mennessä. Kunnanhallituksen on 
saatettava tilinpäätös tilintarkastuksen jälkeen valtuuston käsiteltäväksi.

Valtuuston on käsiteltävä tilinpäätös kesäkuun loppuun mennessä. Tilinpäätökseen 
kuuluvat tase, tuloslaskelma, rahoituslaskelma ja niiden liitteenä olevat tiedot sekä 
talousarvion toteutumisvertailu ja toimintakertomus.

Tilinpäätöksen tulee antaa oikeat ja riittävät tiedot kunnan tuloksesta, taloudellisesta 
asemasta, rahoituksesta sekä toiminnasta. Tätä varten tarpeelliset lisätiedot on 
ilmoitettava liitetiedoissa. Tilinpäätöksen allekirjoittavat kunnanhallituksen jäsenet 
sekä kunnanjohtaja tai pormestari.

Kaupunginhallitus käsitteli vuoden 2024 tilinpäätöstä kokouksessaan 31.3.2025 § 136. 

Kaupunginhallitus päätti hyväksyä ja allekirjoittaa tilinpäätöksen 2024 ja lähettää sen 
tarkastuslautakunnalle ja tilintarkastajalle tarkastusta varten.

Kaupunginhallitus esittää tilikauden -8 520 670,28 euron tuloksen käsittelystä 
seuraavaa:

Tuloutetaan Porin Veden poistoeroja suunnitelman mukaan 33 333,24 euroa.
Tuloutetaan perintörahaston käyttö 934,00 euroa.
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3.  Siirretään tilikauden alijäämä 8 486 403,04 euroa oman pääoman yli-
/alijäämätilille. 

Kaupunginhallitus antaa talous- ja hallintojohtajalle valtuuden tehdä tilinpäätökseen 
teknisiä korjauksia allekirjoituksen jälkeen, mikäli tilintarkastuksen yhteydessä niihin 
tulee tarvetta.

Tarkastuslautakunta on merkinnyt kaupungin tilinpäätöksen tiedoksi kokouksessaan 
22.4.2025 pykälässä 34.

Kuntalain 125 §:n mukaan tilintarkastajan on annettava valtuustolle kultakin 
tilikaudelta kertomus, jossa esitetään tarkastuksen tulokset. Kertomuksessa on myös 
esitettävä, onko tilinpäätös hyväksyttävä ja voidaanko toimielimen jäsenelle ja 
asianomaisen toimielimen tehtäväalueen johtavalle viranhaltijalle (tilivelvollinen) 
myöntää vastuuvapaus. Jos tilintarkastaja havaitsee, että kunnan hallintoa ja taloutta 
on hoidettu vastoin lakia tai valtuuston päätöksiä eikä virhe tai aiheutunut vahinko ole 
vähäinen, tilintarkastuskertomuksessa on tehtävä asiasta tilivelvolliseen kohdistuva 
muistutus. Muistutusta ei voida kohdistaa valtuustoon. Tarkastuslautakunnan on 
hankittava tilintarkastuskertomuksessa tehdystä muistutuksesta asianomaisen selitys 
sekä kunnanhallituksen lausunto. Valtuusto päättää toimenpiteistä, joihin 
tarkastuslautakunnan valmistelu, tilintarkastuskertomus ja siinä tehty muistutus 
antavat aihetta. Hyväksyessään tilinpäätöksen valtuusto päättää vastuuvapaudesta 
tilivelvollisille.

Kuntalain 121 § edellyttää, että jos kunnan taseessa on kattamatonta alijäämää, 
tarkastuslautakunnan on arvioitava talouden tasapainotuksen toteutumista tilikauden 
sekä voimassa olevan taloussuunnitelman ja toimenpideohjelman riittävyyttä."

JHT, HT-tilintarkastaja Minna Ainasvuori vastuunalaisena tilintarkastajana 
laatima tilintarkastuskertomus vuodelta 2024 on seuraavan sisältöinen:

"TILINTARKASTUSKERTOMUS 2024

Porin kaupunginvaltuustolle

Olemme tarkastaneet Porin kaupungin hallinnon, kirjanpidon ja tilinpäätöksen 
tilikaudelta 1.1.-31.12.2024. Tilinpäätös sisältää kaupungin taseen, tuloslaskelman, 
rahoituslaskelman ja niiden liitetiedot sekä talousarvion toteutumisvertailun ja 
toimintakertomuksen. Lisäksi tilinpäätös sisältää kaupungin liikelaitosten 
erillistilinpäätökset. Tilinpäätökseen kuuluva konsernitilinpäätös sisältää konsernin 
taseen, tuloslaskelman, rahoituslaskelman ja niiden liitetiedot.

Kaupunginhallituksen ja muiden tilivelvollisten velvollisuudet

Kaupunginhallitus ja muut tilivelvolliset ovat vastuussa kaupungin hallinnosta ja 
taloudenhoidosta tilikaudella. Kaupunginhallitus ja muu konsernijohto vastaavat 
kuntakonsernin ohjauksesta ja konsernivalvonnan järjestämisestä. Kaupunginhallitus 
ja kaupunginjohtaja vastaavat tilinpäätöksen laatimisesta ja siitä, että tilinpäätös antaa 
oikean ja riittävän kuvan kaupungin tuloksesta, taloudellisesta asemasta, 
rahoituksesta ja toiminnasta tilinpäätöksen laatimista koskevien säännösten ja 
määräysten mukaisesti. Kaupunginhallitus ja kaupunginjohtaja ovat 
toimintakertomuksessa tehneet selkoa kaupungin sisäisen valvonnan ja 
riskienhallinnan sekä konsernivalvonnan järjestämisestä.
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Kaupunginhallitus ja kaupunginjohtaja vastaavat myös sisäisen valvonnan 
järjestämisestä ja sellaisesta sisäisestä valvonnasta, jonka ne katsovat tarpeelliseksi 
voidakseen laatia tilinpäätöksen, jossa ei ole väärinkäytöksestä tai virheestä johtuvaa 
olennaista virheellisyyttä.

Tilintarkastajan velvollisuudet

Olemme tarkastaneet tilikauden hallinnon, kirjanpidon ja tilinpäätöksen 
julkishallinnon hyvän tilintarkastustavan mukaisesti olennaisten virheiden ja 
puutteiden havaitsemiseksi ja raportoimiseksi tarkastuksen tuloksina. Hallinnon 
tarkastuksessa olemme selvittäneet toimielinten jäsenten ja tehtäväalueiden johtavien 
viranhaltijoiden toiminnan lainmukaisuutta. Kaupungin sisäisen valvonnan ja 
riskienhallinnan sekä konsernivalvonnan järjestämisen asianmukaisuutta olemme 
tarkastaneet ottaen huomioon toimintakertomuksessa niistä esitetyt selonteot. 
Muodostamme käsityksen tilintarkastuksen kannalta relevantista sisäisestä 
valvonnasta pystyäksemme suunnittelemaan asianmukaiset 
tilintarkastustoimenpiteet ja voidaksemme lausua sisäisen valvonnan järjestämisestä 
mutta emme siinä tarkoituksessa, että pystyisimme antamaan lausunnon kaupungin 
sisäisen valvonnan tehokkuudesta. Lisäksi olemme tarkastaneet valtionosuuksien 
perusteista annettujen tietojen oikeellisuutta.

Olemme tehneet tarkastuksen riittävän varmuuden saamiseksi siitä, onko hallintoa 
hoidettu lain ja valtuuston päätösten mukaisesti. Kirjanpitoa sekä tilinpäätöksen 
laatimisperiaatteita, sisältöä ja esittämistapaa olemme tarkastaneet riittävässä 
laajuudessa sen toteamiseksi, ettei tilinpäätös sisällä väärinkäytöksestä tai virheestä 
johtuvaa olennaista virheellisyyttä.

Tarkastuksen tulokset

Kaupungin hallintoa on hoidettu lain ja valtuuston päätösten mukaisesti.

Kaupungin sisäinen valvonta ja riskienhallinta sekä konsernivalvonta on järjestetty 
asianmukaisesti.

Valtionosuuksien perusteista annetut tiedot ovat oikeita.

Kaupungin tilinpäätös ja siihen kuuluva konsernitilinpäätös on laadittu tilinpäätöksen 
laatimista koskevien säännösten ja määräysten mukaisesti. Tilinpäätös antaa oikean ja 
riittävän kuvan tilikauden tuloksesta, taloudellisesta asemasta, rahoituksesta ja 
toiminnasta

Lausunnot tilinpäätöksen hyväksymisestä ja vastuuvapauden myöntämisestä

Esitämme tilinpäätöksen hyväksymistä.

Esitämme vastuuvapauden myöntämistä tilivelvollisille tarkastamaltamme tilikaudelta.

Porissa, sähköisen allekirjoituksen päivämäärällä

BDO Oy tilintarkastusyhteisö

Minna Ainasvuori, JHT, HT"

Tarkastuslautakunta päätti:
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merkitä tilintarkastuskertomuksen vuodelta 2024 tiedoksi ja liittää sen 
pöytäkirjaan
tarkastaa pöytäkirjan tämän pykälän osalta välittömästi kokouksen jälkeen
todeta, että tilintarkastaja on vuotta 2024 koskevassa 
tilintarkastuskertomuksessaan esittänyt tilinpäätöksen hyväksymistä ja 
vastuuvapauden myöntämistä tilivelvollisille tarkastamaltaan tilikaudelta
saattaa tilintarkastuskertomuksen tiedoksi valtuustolle
esittää kaupunginvaltuustolle, että vuoden 2024 tilinpäätös hyväksytään ja 
kunnan hallintoa ja taloutta hoitaneille toimielinten jäsenille ja tehtäväalueiden 
johtaville viranhaltijoille myönnetään vastuuvapaus tilikaudelta 1.1.2024–
31.12.2024.

Asian liitteinä ovat Porin kaupungin tilinpäätös vuodelta 2024, Porin kaupungin 
tilintarkastuskertomus 2024 ja tarkastuslautakunnan 6.5.2025 § 39 pöytäkirjanote.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto päättää tilikauden -8 520 670,28 euron tuloksen käsittelystä 
seuraavaa:

Tuloutetaan Porin Veden poistoeroja suunnitelman mukaan 33 333,24 euroa.
Tuloutetaan perintörahaston käyttö 934,00 euroa.
Siirretään tilikauden alijäämä 8 486 403,04 euroa oman pääoman yli-
/alijäämätilille. 

Tarkastuslautakunnan päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto päättää:

merkitä tiedoksi tilintarkastuskertomuksen vuodelta 2024.
hyväksyä vuoden 2024 tilinpäätöksen ja myöntää kunnan hallintoa ja taloutta 
hoitaneille toimielinten jäsenille ja tehtäväalueiden johtaville viranhaltijoille 
vastuuvapaus tilikaudelta 1.1.2024–31.12.2024.

Kokouskäsittely
Merkitään, että talous- ja hallintojohtaja Tuomas Hatanpää esitteli tilinpäätöksen 
vuodelta 2024.

Merkitään, että kaupunginjohtaja Lauri Inna piti kommenttipuheenvuoron 
tilinpäätöksestä.

Merkitään, että kaupunginvaltuusto kuuli seuraavat ryhmäpuheenvuorot:

Kokoomuksen Porin valtuustoryhmä, valtuutettu Jussi Ihamäki
Sosiaalidemokraattinen valtuustoryhmä, valtuutettu Neea Kähkönen
Perussuomalaisten Porin valtuustoryhmä, valtuutettu Arto Nurmi
Vasemmistoliiton Porin valtuustoryhmä, kaupunginvaltuuston 3. 
varapuheenjohtaja Raisa Ranta
Porin vihreiden valtuustoryhmä, valtuutettu Hanna Sinisalmi
Keskustan valtuustoryhmä, valtuutettu Niko Viinamäki
Kristillisdemokraattinen valtuustoryhmä, valtuutettu Simo Korpela.

Päätös
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Kaupunginvaltuusto hyväksyi yksimielisesti kaupunginhallituksen ja 
tarkastuslautakunnan päätösehdotukset.

____________

Merkitään, että valtuutettu Tuomas Koivisto poistui kokouksesta tämän asian 
käsittelyn aikana kello 17.10.

Merkitään, että varavaltuutettu Joonas Ryynänen saapui kokoukseen tämän asian 
käsittelyn aikana kello 17.10.

Keskustelun aikana valtuutettu Heikki Santavuo teki seuraavan ponsiesityksen: 

Kaupunginvaltuuston tilinpäätöskokousta varten esitän, että keväästä 2026 alkaen 
tilinpäätös luovutetaan käsittelyyn valtuutetuille viimeistään, kun tilintarkastaja on 
tilinpäätöksen allekirjoittanut ja antanut tilintarkastuskertomuksen.

Porissa 19.5.2025

Heikki Santavuo

Kaupunginvaltuutettu ( kok)

Tiedoksi
Talous- ja hallintoyksikkö
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Kaupunginhallitus, § 137,31.03.2025
Kaupunginvaltuusto, § 49, 19.05.2025

§ 49
Henkilöstöraportti 2024

PRIDno-2025-1747

Kaupunginhallitus, 31.03.2025, § 137

Valmistelijat / lisätiedot:

Timo Jauhiainen, henkilöstöjohtaja, timo.jauhiainen@pori.fi

Liitteet
1 Henkilöstöraportti 2024k
2 Henkilöstöraportin 2024 liite

Henkilöstöraportin tehtävänä on osaltaan tukea strategista henkilöstöjohtamista. Sen 
avulla seurataan kaupungin henkilöstön tilaa, kehitystä sekä henkilöstösuunnitelman 
toteutumista vuositasolla. Henkilöstöraportin ohella tiedolla johtaminen perustuu 
kolmannesvuosittain ja osin myös kuukausittain tuotettuun henkilöstöä koskevaan 
raportointiin. Vuosittain tuotettavassa henkilöstöraportissa kuvataan henkilöstöä 
koskevia määrällisiä ja laadullisia tunnuslukuja. Lisäksi henkilöstöohjelman 
painopistealueiden (henkilöstövoimavarojen johtaminen ja työnantajakuva, 
osaamisen johtaminen sekä työhyvinvoinnin johtaminen) kautta kuvataan muun 
muassa henkilöstöä koskevia toteutuneita kehittämistoimia.

Henkilöstöraportti sisältää keskeisten teemojen kautta esitettäviä konkreettisia 
nostoja vuonna 2024 tapahtuneista asioista. Valtaosa tilastoista on esitetty erillisessä 
liiteosassa. Liiteosan tarkoitus on esittää tilastot helpommin luettavassa muodossa. 
Vertailtavuus aikaisempiin raportteihin on kuitenkin rajallinen, koska esimerkiksi 
organisaatiomuutokset aiheuttavat tunnuslukuihin epäjatkuvuutta. Siksi on 
suositeltavaa, että tunnusluvut esimerkiksi eri vuosien välillä luetaan uusimmasta 
raportista, jolloin vertailtavuus säilyy.

Vuoden 2024 aikana toteutettiin monia merkittäviä uudistuksia. TE-palveluiden 
siirtyminen kuntien vastuulle 1.1.2025 vaati kaupungilta laajaa valmistelutyötä, jotta 
noin 130 henkilön siirtymä saatiin toteutettua sujuvasti. Muutoksen myötä elinvoima- 
ja ympäristötoimialan kasvupalvelut-yksikkö muuntui kasvu- ja työllisyyspalvelut -
yksiköksi, joka kokoaa yhteen kaupungin omat elinkeino- ja työllisyyspalvelut sekä 
Satakunnan työllisyysalueen organisaation. Samalla kaupungin työpajatoimintaa 
jouduttiin arvioimaan uudelleen, koska työllistämisen tukea koskeva lainsäädäntö 
muuttui olennaisesti. Tämän takia toimintoja jouduttiin arvioimaan uudelleen ja 
uudistamaan työn organisointia. 

Palkkausjärjestelmien kehittäminen oli vuoden 2024 keskiössä. Kaupunki uudisti 
henkilökohtaisten lisien järjestelmät sekä toteutti teknisen sopimuksen työn 
vaativuuden arviointijärjestelmän kokonaisuudistuksen. Ensimmäistä kertaa 
työhyvinvointikyselyssä kartoitettiin myös henkilöstön kokemusta palkkauksen 
oikeudenmukaisuudesta. Tulokset osoittivat tyytyväisyyden vaihtelevan toimialoittain.
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Työhyvinvointikysely osoitti positiivista kehitystä lähes kaikilla osa-alueilla. Henkilöstö 
koki työn tavoitteet selkeiksi, oman osaamisensa monipuoliseksi ja 
esihenkilösuhteensa pääosin luottamuksellisiksi. Erityisesti kehityskeskusteluiden 
säännöllisyys, perehdytys ja työn hallinnan tunne olivat parantuneet. Työn imu oli 
vahvaa, ja yhä useampi suosittelisi Poria työnantajana. Tämä kertoo siitä, että 
pitkäjänteinen työ työhyvinvoinnin eteen tuottaa tulosta. Tämä antaa hyvän pohjan 
tuleville kehitysaskelille ja kaupungin palveluiden jatkuvalle parantamiselle.

Tarkastuslautakunnan suosituksena on, että henkilöstöraportti käsitellään 
kaupunginhallituksessa samaan aikaan tilinpäätöksen ja toimintakertomuksen kanssa.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää hyväksyä vuoden 2024 henkilöstöraportin.

Kaupunginhallitus päättää edelleen esittää kaupunginvaltuustolle, että 
kaupunginvaltuusto merkitsee vuoden 2024 henkilöstöraportin tiedoksi.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Kokouskäsittely
Henkilöstöjohtaja Timo Jauhiainen esitteli henkilöstöraportin kaupunginhallitukselle.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

______________

Merkitään, että Jaakko Jäntti poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn aikana kello 
17.25.

KIRJOITUSVIRHEEN OIKAISU:

Kaupunginhallituksen käsittelyssä olleeseen  -liitteeseen on Henkilöstöraportti 2024
korjattu kaupunginvaltuuston käsittelyyn kolme kirjoitusvirhettä. Sivun 7 

 -taulukon Voimakkaimmin parantuneet työhyvinvoinnin kokemukset Käsitys työnantajasta 
-kohdan muutossarakkeisiin on korjattu luku +3 luvun +6 % tilalle ja luku +9 luvun +14 
% tilalle. Lisäksi sivun 20  -taulukon Terveysperusteiset poissaolot

 -kohtaan on korjattu luku 1762 pv luvun 762 pv Työtapaturmapoissaolopäivät 2024
tilalle.

Kaupunginhallituksen sihteeri Kari Nummi, 8.4.2025

 

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 49

Liitteet
1 Henkilöstöraportti 2024k
2 Henkilöstöraportin 2024 liite
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Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 31.3.2025 § 137.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely on historiatiedoissa.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto merkitsee vuoden 2024 henkilöstöraportin tiedoksi.

Kokouskäsittely
Henkilöstöjohtaja Timo Jauhiainen esitteli henkilöstöraportti 2024:n.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.
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Kaupunginhallitus, § 226,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 50, 19.05.2025

§ 50
Porin kaupungin hallintosääntö valtuustokaudella 1.6.2025 alkaen

PRIDno-2025-2820

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 226

Valmistelijat / lisätiedot:

Pauliina Mäenpää, johtava juristi, pauliina.maenpaa@pori.fi

Liitteet
1 Hallintosääntö 1.6.2025 Kh ehdotus valtuustolle puneella 12052025

Taustaa

Kaupunginvaltuuston hyväksymä hallintosääntö on kaupungin hallinnon ja toiminnan 
keskeisin ohjausväline. Kuntalain 90 §:n mukaan jokaisessa kunnassa ja 
kuntayhtymässä on oltava hallintosääntö. Siinä annetaan tarpeelliset määräykset 
ainakin kunnan hallinnon ja toiminnan järjestämisestä, päätöksenteko- ja 
hallintomenettelystä ja valtuuston toiminnasta.

Kuntalain 14.1 §:n mukaan lähtökohta on se, että valtuusto käyttää kunnan 
päätösvaltaa. Valtuusto voi siirtää toimivaltaansa alaisilleen toimielimille, 
viranhaltijoille ja luottamushenkilöille. Toimivallan siirtoa koskevat päätökset valtuusto 
tekee hallintosäännöllä.

Kunnalla on varsin laaja harkinta- ja päätösvalta hallintosäännön sisällön ja sen 
suhteen, miten kunta hallintonsa ja toimintansa järjestää. Laissa säädettyä toimivaltaa 
ei hallintosäännöllä kuitenkaan voida siirtää.

Hallintosäännön hyväksyminen ja muuttaminen

Hallintosääntöä ja sen ajantasaisuutta on tarpeen tarkastella säännöllisesti. Miltä osin 
lainsäädäntö on muuttunut? Mitä muutoksia kaupungin organisaatiossa on 
tapahtunut? Ovatko toimintatavat muuttuneet? Onko toimivallan jakoa syytä 
muuttaa? Ovatko hallintosäännön määräykset selkeät ja ajan tasalla? Ja onko 
kaupungin toimintaympäristössä tapahtunut sellaisia muutoksia, jotka 
hallintosäännössä olisi otettava huomioon? Tarkastelun myötä voimassa olevaa 
hallintosääntöä on tarpeen mukaan muutettava eli päivitettävä.

Kuluvaa, 1.8.2021 alkanutta valtuustokautta varten valtuusto on hyväksynyt 
hallintosäännön kokouksessaan 14.6.2021. Tämän jälkeen valtuusto on päivittänyt 
sääntöä valtuustokauden kuluessa yhteensä yhdeksällä (9) eri päätöksellä.

Hallintosääntö valtuustokauden vaihtuessa

Uuden valtuustokauden kynnyksellä on syytä hyväksyä hallintosääntö, joka tulee 
voimaan 1.6.2025 alkaen.
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Hallintosääntöön sisältyvien, kunnan luottamushenkilöitä koskevien asioiden 
valmistelu päätöksentekoa varten edellyttää luottamushenkilöiden tekemiä linjauksia. 
Kaupunginhallitus on kokouksessaan 28.10.2024 § 424 (ja 4.11.2024 § 444) asettanut 
toimikunnan uuden valtuustokauden valmistelua varten. Toimikunnalla on ollut 
viranhaltijavalmistelua tukeva rooli.

Ennen hallintosäännön saattamista päätöksentekoon on asia ja sen valmistelu 
käsitelty myös kaupunkitason yhteistyötoimikunnassa (5.5.2025).

Hallintosääntö 1.6.2025 alkaen

Voimassa olevaan Porin kaupungin hallintosääntöön esitetään tehtäväksi seuraavat 
muutokset:

Luottamustoimen hoitamisesta suoritettavat palkkiot

Hallintosäännön luvussa 18 säädettyjä luottamustoimen hoitamisesta suoritettavia 
palkkioita ja korvauksia on syytä tarkastella suhteessa luottamustehtävien vaatimaan 
ajankäyttöön ja kustannuksiin. Kuntaliiton tuoreen kuntapäättäjätutkimuksen mukaan 
luottamustehtäviin käytetään keskimäärin 7 tuntia viikossa. Ajankäyttöön vaikuttavat 
kunnan koko sekä luottamushenkilön rooli ja tehtävän vaativuus. Eniten aikaa vaativat 
kunnanhallitus ja toimielimen puheenjohtajuus: Kuntapäättäjätutkimus 2024: 
Kunnallisten luottamushenkilöiden ajankäyttö (PDF, 40 diaa)

Luottamustehtävistä maksettavien palkkioiden taso vaihtelee eri kunnissa. Porin 
kaupungin maksamien palkkioiden taso on alhainen, kun sitä verrataan muihin tämän 
kokoluokan kaupunkeihin. Kokouspalkkioita ei viime vuosina ole juurikaan korotettu. 
Valtuustokauden 2021 – 2025 alkaessa on luottamushenkilöille maksettavia 
kokouspalkkioita korotettu vain 5,00 euroa / toimielimen kokous edellisen 
valtuustokauden (2017 – 2021) alkuun verrattuna. Prosenteiksi muutettuna 5,00 euron 
korotus vastaa (toimielimestä riippuen) noin 4 - 5 prosenttia, mikä on selvästi 
alhaisempi kuin esimerkiksi kuntasektorilla maksettavien palkkojen sekä yleisen 
ansiotason nousu vastaavan ajanjakson (2017 – 2025) aikana.

Luottamushenkilöille maksettavia kokous- ja kuukausipalkkioita esitetään nyt 
korotettavaksi. Kaupunginvaltuuston kokouksesta maksettava palkkio (135 euroa) 
nousee 150 euroon / kokous. Myös kaupunginhallituksen ja tarkastuslautakunnan 
kokouspalkkio (125 euroa) korotetaan 150 euroon / kokous. Se, että 
kaupunginhallituksen ja -valtuuston kokouspalkkiot ovat samansuuruiset, noudattaa 
muissa kaupungeissa olevaa käytäntöä. Muiden lautakuntien, johtokuntien, jaostojen 
ja toimikuntien osalta kokouspalkkiot (100 euroa) korotetaan vastaavasti 120 euroon / 
kokous. Tarkistus tehdään myös vaalitoimielinten palkkioihin. Eri luottamustehtävistä 
maksettaviin kuukausipalkkioihin tehtävät korotukset ovat pääsääntöisesti 
keskimäärin 4 – 7 prosentin suuruisia. Tästä poiketen luottamustehtävän vaatimaa 
ajankäyttöä ja kuukausipalkkion määrää on arvioitu uudelleen jaostojen 
puheenjohtajien osalta.

Luottamushenkilöiden palkkiotaso Porin kaupungilla on nyt esitettävien korotusten 
jälkeenkin hyvin maltillinen, jos sitä verrataan muihin tämän kokoluokan 
kaupunkeihin.

Palkkioissa huomioidaan erikseen jo voimassa olevan hallintosäännön 4 §, jonka 
mukaan kaupunginhallituksen puheenjohtaja voi toimia päätoimisena tai osa-

https://www.kuntaliitto.fi/sites/default/files/media/file/Kuntap%C3%A4%C3%A4tt%C3%A4j%C3%A4tutkimus%202024_Ajank%C3%A4ytt%C3%B6%20ja%20palkkioiden%20riitt%C3%A4vyys_helmikuu%202025.pdf
https://www.kuntaliitto.fi/sites/default/files/media/file/Kuntap%C3%A4%C3%A4tt%C3%A4j%C3%A4tutkimus%202024_Ajank%C3%A4ytt%C3%B6%20ja%20palkkioiden%20riitt%C3%A4vyys_helmikuu%202025.pdf
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aikaisena luottamushenkilönä. Hallintosääntöön esitetään lisättäväksi järjestelyn 
edellytykset sekä palkkataso (5 000 euroa kuukaudessa), jonka mukaan 
päätoimisuuden tai osa-aikaisuuden (enintään 60 % ja enintään 3 000 euroa) 
valinneen puheenjohtajan kuukausipalkka määräytyy.

Palkkioita esitetään jatkossa tarkistettavaksi kahden vuoden välein, sitomalla palkkiot 
indeksiin ja yleiseen ansiotason kehitykseen.

Toimielimiä ja niiden tehtäviä koskevat muutokset

Hallintosäännön luvussa 5 säädetään toimielimistä ja niiden tehtävistä. Voimassa 
olevaan hallintosääntöön on esitetty tässä yhteydessä tehtävän seuraavat muutokset:

§ 29 Elinvoima- ja ympäristölautakunnan ja sen alaisten jaostojen tehtäviä ja 
toimivallan jakoa on tarpeen selkiyttää. Kuten Satakunnan työllisyysalueen 
jaosto (1.1.2025 alkaen), myös muut lautakunnan alaiset kolme jaostoa: 
ympäristöterveysjaosto, jätehuoltojaosto ja joukkoliikennejaosto toimivat niitä 
koskevissa yhteistoimintasopimuksissa määrättyinä viranomaisina ja yhteisinä 
toimieliminä. Voimassa olevassa hallintosäännössä yhteisen toimielimen on 
katsottu olevan elinvoima- ja ympäristölautakunta, joka on siirtänyt 
viranomaiselle kuuluvaa toimivaltaa viranhaltijoille.  Jotta hallintosäännössä 
1.6.2025 alkaen toimivaltaisiksi viranomaisiksi todettavat kolme jaostoa ehtivät 
käynnistää toimikautensa ja tehdä tarvittavat toimivallan siirrot, on tarpeen 
todeta, että viranomaistoiminnan jatkuvuuden turvaamiseksi lautakunnan edellä 
mainitut toimivallan siirtopäätökset ovat voimassa, kunnes jaostot ovat tehneet 
tarvittavat päätöksensä toimivallan siirtämisestä alaisilleen viranhaltijoille.
§ 29 Elinvoima- ja ympäristölautakunnan tehtävissä on huomioitava 
rakennusvalvontaa koskevan lainsäädäntöuudistuksen ns. korjaussarja. Sen 
mukaan purkamisluvat käsittelee lähtökohtaisesti 
rakennusvalvontaviranomainen. Lisäksi uuden rakentamislain 56 §:n 4 
momentissa säädetään, että poikkeustapauksessa  voi myöntää luvan kunta
asemakaavalla suojellun rakennuksen purkamiseen tiettyjen edellytysten 
täyttyessä. Hallintosäännön §:n 29 kohta 11. sisältää nyt esityksen siitä, että 
kunnan päätösvaltaan kuuluvasta suojellun rakennuksen purkamisesta päättää 
elinvoima- ja ympäristölautakunta.  Lisäksi lautakunnan tehtävissä, kohdissa 9. ja 
13., on huomioitu rakentamislain 47 ja 58 §:issä säädetty alueellinen päätös 
sijoittamisen edellytyksistä suunnittelutarvealueella sekä alueellisesta 
poikkeamisesta päättäminen.
§ 25 Kaupunginhallituksen toimivaltaan (kohta 9.) on lisätty rakentamislain 43 a §:
n mukaisesta puhtaan siirtymän sijoittamisluvasta päättäminen. Puhtaan 
siirtymän sijoittamisluvalla voidaan (rakennus)luvittaa melko isojakin 
teollisuushankkeita ilman asema- tai yleiskaavaa. Kaupunginhallituksella on tällä 
hetkellä toimivalta päättää muista kuin vaikutuksiltaan merkittävistä kaavoista. 
Puhtaan siirtymän sijoittamisluvan kautta haettavien hankkeiden osalta 
selvitysten tulee ainakin osittain olla kaavatasoisia. Puhtaan siirtymän 
sijoittamislupahakemusten valmistelua tulisi oletettavasti tehtäväksi 
rakennusvalvonnan ja kaavoituksen yhteistyönä. Puhtaan siirtymän 
sijoittamisluvalla on tavoiteltu säännöksen soveltamisalaan kuuluvien 
hankkeiden ketterämpää käsittelyä kuin kaavoittaminen. Ottaen huomioon 
kaavaa lähentelevät selvitykset sekä hankkeiden merkittävyys ja toisaalta 
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lakimuutoksella tavoiteltu ketteryys prosessin osalta, oikea päätöksentekotaso 
nykyiset toimivallat huomioon ottaen on kaupunginhallitus.
§ 25 Kaupunginhallituksen toimivaltaan kuuluvaksi (kohta 10.) on todettu 
yhdistykseen liittymisestä ja yhdistyksestä eroamisesta päättäminen.
§ 26 Teknisen lautakunnan toimivaltaan kohdassa 14. kuuluvaksi lisätään 
voimassa olevassa hallintosäännössä jo mainitun kadun rakennussuunnitelman 
hyväksymisen lisäksi puistosuunnitelman ja yleisten alueiden suunnitelman 
hyväksyminen.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää esittää, että kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä Porin 
kaupungin hallintosäännöksi 1.6.2025 alkaen voimassa olevan hallintosäännön, 
esityslistan liitteenä olevan ehdotuksen mukaisesti muutettuna.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

 

Keskustelun jälkeen kaupunginjohtaja muutti päätösehdotustaan hallintosäännön §:
ssä 164 säädetyn osa-aikaisen kaupunginhallituksen puheenjohtajan palkan osalta 
seuraavaksi:

”Kaupunginhallituksen puheenjohtaja voi hallintosäännön 4 §:n mukaan hoitaa 
tehtäväänsä päätoimisesti tai osa-aikaisesti.

Kaupunginhallituksen puheenjohtajaksi valittu luottamushenkilö voi, edellä mainitun 
kuukausipalkkion sijasta, valita osa-aikaisuuden (50 %), jolloin hänelle maksetaan palkkaa 
3000 euroa kuukaudessa.

Osa-aikaisuuden valinneelle kaupunginhallituksen puheenjohtajalle laaditaan 
tehtäväkuvaus, jonka hyväksyy kaupunginhallitus. Osa-aikaiseen puheenjohtajaan 
sovelletaan, mm. työajan ja työaikakorvausten osalta, soveltuvin osin kunnanjohtajaa 
koskevia kunnallisen yleisen virka- ja työehtosopimuksen (KVTES) määräyksiä. 
Kaupunginhallituksen puheenjohtajan osalta hänen hallinnollisena esihenkilönään toimii 
kaupunginvaltuuston puheenjohtaja, joka hyväksyy hänen lomansa, sairaslomansa ja 
muut vastaavat laissa määritellyt, tehtävään liittyvät asiat.

Osa-aikaisella puheenjohtajalla ei ole oikeutta erilliseen kuukausipalkkioon, 
toimituspalkkioon, ansionmenetyskorvaukseen, eikä muiden toimielinten kuin 
kaupunginvaltuuston kokouksista maksettaviin kokouspalkkioihin.”

Lisäksi kaupunginjohtaja muutti päätösehdotustaan §:n 164 lopussa mainitun 
estetilannetta koskevan määräajan osalta seuraavasti: Milloin tässä pykälässä mainittu 
luottamushenkilö on estynyt hoitamasta tehtäväänsä, hänen oikeutensa vuosipalkkioon tai 
palkkaan lakkaa, kun este on yhtäjaksoisesti jatkunut kaksi (2) kuukautta.  

Äänestykset
Arto Nurmen esittämä ja Ismo Läntisen kannattama muutosesitys, että 
hallintosäännön 18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 164 kk-palkkio pidetään 
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nykyisellään (ei koroteta). JAA pohjaesitys EI Arto Nurmen esittämä ja Ismo Läntisen 
kannattama muutosesitys, että hallintosäännön 18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 
164 kk-palkkio pidetään nykyisellään (ei koroteta).

Jaa
Tuomas Koivisto
Jussi Ihamäki
Henna Kyhä
Aila Haikkonen
Laura Pullinen
Bia Kaski
Jaakko Jäntti
Milka Tommila
Arja Laulainen
Ei
Arto Nurmi
Ismo Läntinen

Kokouskäsittely
Kaupunginhallituksen puheenjohtaja esitti, että käsittelyn aluksi kaupunginhallitus käy 
alkukeskustelun asiasta ilman viranhaltijoita, jotka eivät ole osallistuneet 
luottamushenkilöiden palkkioita koskevaa asian valmistelleen toimikunnan 
työskentelyyn. Tämä hyväksyttiin.

Käytiin alkukeskustelu, jonka jälkeen kaupunginjohtaja muutti päätösehdotustaan 
hallintosäännön §:ssä 164 säädetyn osa-aikaisen kaupunginhallituksen 
puheenjohtajan palkan osalta seuraavaksi:

”Kaupunginhallituksen puheenjohtaja voi hallintosäännön 4 §:n mukaan hoitaa 
tehtäväänsä päätoimisesti tai osa-aikaisesti.

 Kaupunginhallituksen puheenjohtajaksi valittu luottamushenkilö voi, edellä mainitun 
kuukausipalkkion sijasta, valita osa-aikaisuuden (50 %), jolloin hänelle maksetaan palkkaa 
3000 euroa kuukaudessa.

 Osa-aikaisuuden valinneelle kaupunginhallituksen puheenjohtajalle laaditaan 
tehtäväkuvaus, jonka hyväksyy kaupunginhallitus. Osa-aikaiseen puheenjohtajaan 
sovelletaan, mm. työajan ja työaikakorvausten osalta, soveltuvin osin kunnanjohtajaa 
koskevia kunnallisen yleisen virka- ja työehtosopimuksen (KVTES) määräyksiä. 
Kaupunginhallituksen puheenjohtajan osalta hänen hallinnollisena esihenkilönään toimii 
kaupunginvaltuuston puheenjohtaja, joka hyväksyy hänen lomansa, sairaslomansa ja 
muut vastaavat laissa määritellyt, tehtävään liittyvät asiat.

 Osa-aikaisella puheenjohtajalla ei ole oikeutta erilliseen kuukausipalkkioon, 
toimituspalkkioon, ansionmenetyskorvaukseen, eikä muiden toimielinten kuin 
kaupunginvaltuuston kokouksista maksettaviin kokouspalkkioihin.”

Lisäksi kaupunginjohtaja muutti päätösehdotustaan §:n 164 lopussa mainitun 
estetilannetta koskevan määräajan osalta seuraavasti: Milloin tässä pykälässä mainittu 
luottamushenkilö on estynyt hoitamasta tehtäväänsä, hänen oikeutensa vuosipalkkioon 
lakkaa, kun este on yhtäjaksoisesti jatkunut kuukauden kaksi (2) kuukautta.  
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Keskustelun aikana Arto Nurmi esitti ja Ismo Läntinen kannatti, että hallintosäännön 
18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 164 kk-palkkio pidetään nykyisellään (ei koroteta). 
Koska palkkiot sidotaan indeksiin, tulee tulevalla valtuustokaudella indeksin mukaiset 
korotukset.

Koska oli tehty muutosesitys ja sitä oli kannatettu, oli äänestettävä. Puheenjohtaja teki 
seuraavan äänestysehdotuksen:

JAA pohjaesitys

EI Arto Nurmen esittämä ja Ismo Läntisen kannattama muutosesitys, että 
hallintosäännön 18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 164 kk-palkkio pidetään 
nykyisellään (ei koroteta).

Äänestyksessä annettiin 9 JAA ääntä ja 2 EI ääntä.

Pohjaesitys voitti äänestyksen äänin 9-2.

Päätös
Kaupunginhallitus päätti äänin 9 – 2 esittää kaupunginvaltuustolle kokouspalkkioiden 
korottamista päätösehdotuksessa esitetyllä tavalla ja päätti esittää 
kaupunginvaltuustolle kaupunginjohtajan muutetun päätösehdotuksen mukaisten 
muutosten hyväksymistä Porin kaupungin hallintosääntöön 1.6.2025 alkaen.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

__________________

Merkitään, että Mikael Ropo poistui esteellisenä (yleislausekejäävi) tämän asian 
käsittelyn ajaksi.

Merkitään, että Jussi Ihamäki oli kokouksessa saapuvilla tämän asian käsittelyn ajan 
kello 15.41 – 16.18.

Merkitään, että Tuomas Hatanpää, Minna Heikkilä, Timo Jauhiainen, Lauri Kilkku, 
Markku Koppelomäki ja Taneli Tiirikainen poistuivat tämän asian alkukeskustelun 
ajaksi.

Esteellisyys
Mikael Ropo

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 50

Liitteet
1 Hallintosääntö 1.6.2025 Kh ehdotus valtuustolle puneella 12052025

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 226.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely on historiatiedoissa.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:
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Kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä Porin kaupungin hallintosäännöksi 1.6.2025 
alkaen voimassa olevan hallintosäännön, esityslistan liitteenä olevan ehdotuksen 
mukaisesti muutettuna.

Äänestykset
Arto Nurmen tekemä ja Ismo Läntisen ja Petri Hurun kannattama muutosesitys: 
Hallintosäännön 18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 164 kk-palkkio pidetään 
nykyisellään (palkkioita ei koroteta) Äänestysesitys: JAA kaupunginhallituksen 
pohjaesitys EI Arto Nurmen tekemä ja Ismo Läntisen ja Petri Hurun kannattama 
muutosesitys: Hallintosäännön 18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 164 kk-palkkio 
pidetään nykyisellään (palkkioita ei koroteta)

Jaa
Juha Kantola
Bia Kaski
Tapio Huhtanen
Mika Tuhkanen
Hanna Raitakari
Anttivesa Knuuttila
Viliina Välimäki
Petri Lahtinen
Henna Kyhä
Jarno Joensuu
Aila Haikkonen
Timo Aro
Juha Joutsenlahti
Raija Koskiranta
Helvi Walli
Sonja Myllykoski
Diana Bergroth-Lampinen
Antero Kivelä
Milka Tommila
Laura Pullinen
Mikko Pakkasela
Marketta Juntunen
Raisa Ranta
Niko Viinamäki
Sinikka Alenius
Kimmo Hohkala
Jani-Petteri Pajukoski
Hanna Sinisalmi
Martti Lundén
Neea Kähkönen
Simo Korpela
Krista Kiuru
Emmastiina Hesso
Jyrki Levonen
Arja Laulainen
Heikki Santavuo
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Jussi Ihamäki
Ari Nordström
Jaakko Jäntti
Christa Lahto
Mari Kaunistola
Mirva Heino
Joonas Ryynänen
Britta Raitala
Ei
Sanna Grönmark
Mika Aho
Antti Lehtonen
Heidi Sakari
Petri Huru
Anssi Salmi
Marianne Ostamo
Tiina Stenman
Arto Nurmi
Markku Tanttinen
Sini Solala
Ismo Läntinen
Matti Välimäki
Tyhjä
Markus Halminen

Kokouskäsittely
Keskustelun aikana Mika Tuhkanen esitti, että joko hallintosääntöön tai Oman 
pääoman Pori-rahaston sääntöön tehdään lisäys, että Oman pääoman Pori-rahaston 
sääntöön voi tehdä muutoksia vain 2/3 määräenemmistöllä.

Kokous piti neuvottelutauon kello 19.23 - 19.33.

Mika Tuhkanen perui ehdotuksensa ja asiasta tehdään kaikkien ryhmien kannattama 
valtuustoaloite.

Jatkokeskustelun aikana valtuutettu Arto Nurmi teki muutosesityksen: 
Hallintosäännön 18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 164 kk-palkkio pidetään 
nykyisellään (palkkioita ei koroteta). Ismo Läntinen ja Petri Huru kannattivat 
muutosesitystä.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, niin asiasta oli äänestettävä. Puheenjohtaja 
teki seuraavan äänestysesityksen: Kaupunginhallituksen pohjaesitys on JAA ja Arto 
Nurmen tekemä ja Ismo Läntisen ja Petri Hurun kannattama muutosesitys: 
Hallintosäännön 18 Luvun § 162 kokouspalkkiot ja § 164 kk-palkkio pidetään 
nykyisellään (palkkioita ei koroteta) on EI.

Ensimmäisellä äänestyskerralla osallistujaluettelossa oli puutteita kahden 
varavaltuutetun osalta, niin äänestys uusittiin. Toisella äänestyskerralla oli edelleen 
puutteita varavaltuutettujen Ryynänen ja Raitala osalta, mutta heidän äänensä 
laskettiin kokouksessa mukaan äänestyksen tulokseen manuaalisesti.
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Pöytäkirjaan on kirjattu äänestyskäyttäytyminen ja tulos lopullisen tuloksen 
mukaisesti.

Äänestyksen tulos oli 44 JAA ääntä, 13 EI ääntä, 1 tyhjä. Kaupunginvaltuuston 
päätökseksi tuli kaupunginhallituksen pohjaesitys eli hallintosääntö hyväksyttiin 
esitetyssä muodossa.

 

Päätös
Äänestystuloksella 44 JAA, 13 EI ja 1 tyhjä kaupunginhallituksen esitys hyväksyttiin.

______________

Merkitään, että Mikael Ropo poistui esteellisenä (yleislausekejäävi) tämän asian 
käsittelyn ajaksi ja hänen tilalleen saapui varavaltuutettu Britta Raitala.

Merkitään, että Kaarina Ranne poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn aikana kello 
19.26.

Esteellisyys
Mikael Ropo

Tiedoksi
Toimialat ja laitokset
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Kaupunginhallitus, § 111,24.03.2025
Kaupunginhallitus, § 213,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 51, 19.05.2025

§ 51
Porin kaupungin konserniohje 2025

PRIDno-2025-1692

Kaupunginhallitus, 24.03.2025, § 111

Valmistelijat / lisätiedot:

Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala, lauri.kilkku@pori.fi
Jenni Jakovaara, jenni.jakovaara@pori.fi

Liitteet
1 Porin kaupungin konserniohje 2025_luonnos 18032025

Porin kaupunginvaltuuston 22.3.2021 hyväksymää konserniohjetta on tarvetta 
päivittää vastaamaan konserniohjauksen muuttuneita tarpeita.

Konserniohjeella annetaan tarvittavat ohjeet, joilla yhdenmukaistetaan ja tehostetaan 
kunnan toiminnan johtamista kunnan kokonaisetuun perustuen. Konserniohjeen 
sisältämien määräysten mukaisesti konsernijohto organisoi konsernijohtamisen ja -
valvonnan sekä seuraa ja arvioi niiden noudattamista.

Kuntalain 47 §:n mukaan konserniohjeessa annetaan tarpeelliset määräykset ainakin:
    -    kuntakonsernin talouden ja investointien suunnittelusta ja ohjauksesta
    -    konsernivalvonnan ja raportoinnin sekä riskienhallinnan järjestämisestä
    -    tiedottamisesta ja kunnan luottamushenkilöiden tietojensaantioikeuden 
turvaamisesta
    -    velvollisuudesta hankkia kunnan kanta asiaan ennen päätöksentekoa
    -    konsernin sisäisistä palveluista
    -    kunnan tytäryhteisöjen hallitusten kokoonpanosta ja nimittämisestä sekä
    -    kunnan tytäryhteisöjen hyvästä hallinto- ja johtamistavasta.

Oheisena on kaupunkikehitys- ja omistajaohjausyksikön valmistelema esitys Porin 
kaupungin uudeksi konserniohjeeksi. Merkittävimmät muutosehdotukset uudessa 
luonnoksessa verrattuna vanhaan ovat:

- kaupungin organisaatiossa tapahtuneet yksikkö- ja nimikemuutokset on päivitetty

- konsernijohdon käsite on korjattu vastaamaan omistajapoliittisia linjauksia

- hallituksen jäsenen toimikauden pituus yhdessä yhtiössä on rajattu kahteen 
valtuustokauteen

- nimitystoimikunnan perustaminen sekä nimitysprosessin kuvaus

- maininta mahdollisuudesta käyttää riippumattomia asiantuntijajäseniä hallituksessa

- Pori Energia Oy:n hallituksen puheenjohtajan on oltava kaupungin nimeämä 
asiantuntijajäsen
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- tarkennettu viittauksia lainsäädäntöön, täsmennetty ohjeita, poistettu ohjeen sisällä 
olevaa toistoa ja selkiytetty ohjeen rakennetta.

Kaupunginvaltuuston hyväksymisen jälkeen uusittu konserniohje tulee koskemaan 
kaikkia kaupungin tytäryhteisöjä. Tytäryhtiöiden tulee tämän jälkeen hyväksyä uusi 
konserniohje yhtiökokouksissaan.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy oheisen Porin 
kaupungin konserniohjeen kaupunginhallituksen esityksen mukaisesti. 

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan heti kokouksessa.

Kokouskäsittely
Merkitään, että Jaakko Jäntti poistui kokouksesta tämän asiakohdan käsittelyn aikana 
kello 17.22.

Päätös
Kaupunginhallitus päätti yksimielisesti palauttaa asian valmisteluun.

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 213

Valmistelijat / lisätiedot:

Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala, lauri.kilkku@pori.fi

Liitteet
1 Konserniohje 2025_versio 29042025 final

Porin kaupunginvaltuuston 22.3.2021 hyväksymää konserniohjetta on tarvetta 
päivittää vastaamaan konserniohjauksen muuttuneita tarpeita.

Konserniohjeella annetaan tarvittavat ohjeet, joilla yhdenmukaistetaan ja tehostetaan 
kunnan toiminnan johtamista kunnan kokonaisetuun perustuen. Konserniohjeen 
sisältämien määräysten mukaisesti konsernijohto organisoi konsernijohtamisen ja -
valvonnan sekä seuraa ja arvioi niiden noudattamista.

Kuntalain 47 §:n mukaan konserniohjeessa annetaan tarpeelliset määräykset ainakin:
    -    kuntakonsernin talouden ja investointien suunnittelusta ja ohjauksesta
    -    konsernivalvonnan ja raportoinnin sekä riskienhallinnan järjestämisestä
    -    tiedottamisesta ja kunnan luottamushenkilöiden tietojensaantioikeuden 
turvaamisesta
    -    velvollisuudesta hankkia kunnan kanta asiaan ennen päätöksentekoa
    -    konsernin sisäisistä palveluista
    -    kunnan tytäryhteisöjen hallitusten kokoonpanosta ja nimittämisestä sekä
    -    kunnan tytäryhteisöjen hyvästä hallinto- ja johtamistavasta.

Oheisena on kaupunkikehitys- ja omistajaohjausyksikön valmistelema esitys Porin 
kaupungin uudeksi konserniohjeeksi. Merkittävimmät muutosehdotukset uudessa 
luonnoksessa verrattuna vanhaan ovat:
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- kaupungin organisaatiossa tapahtuneet yksikkö- ja nimikemuutokset on päivitetty
- konsernijohdon käsite on korjattu vastaamaan omistajapoliittisia linjauksia
- hallituksen jäsenen toimikauden pituus yhdessä yhtiössä on rajattu kahteen 
valtuustokauteen
- maininta mahdollisuudesta käyttää riippumattomia asiantuntijajäseniä hallituksessa
- Pori Energia Oy:n hallituksen puheenjohtajan on oltava kaupungin nimeämä 
asiantuntijajäsen
- tarkennettu viittauksia lainsäädäntöön, täsmennetty ohjeita, poistettu ohjeen sisällä 
olevaa toistoa ja selkiytetty ohjeen rakennetta.

Kaupunginvaltuuston hyväksymisen jälkeen uusittu konserniohje tulee koskemaan 
kaikkia kaupungin tytäryhteisöjä. Tytäryhtiöiden tulee tämän jälkeen hyväksyä uusi 
konserniohje yhtiökokouksissaan.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy oheisen Porin 
kaupungin konserniohjeen kaupunginhallituksen esityksen mukaisesti.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 51

Liitteet
1 Konserniohje 2025_versio 29042025 final

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 213.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely on historiatiedoissa.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä oheisen Porin kaupungin konserniohjeen 
kaupunginhallituksen esityksen mukaisesti. 

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

_____________

Merkitään, että valtuutettu Milka Tommila poistui kokouksesta tämän  asian käsittelyn 
aikana kello 19.54.

Tiedoksi
Kaupunginkehitys- ja omistajaohjausyksikkö
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Kaupunginhallitus, § 214,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 52, 19.05.2025

§ 52
Oman pääoman Pori-rahasto

PRIDno-2025-2692

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 214

Valmistelijat / lisätiedot:

Tuomas Hatanpää, talous- ja hallintojohtaja, tuomas.hatanpaa@pori.fi

Liitteet
1 Oman pääoman Pori-rahasto säännöt

Kaupunginvaltuusto päätti 27.1.2025 §10 myydä vähemmistöosuuden Pori Energia Oy:
stä. Päätöksen perusteluissa linjattiin seuraavasti: ”Kaupungin taseeseen tullaan 
kaupunginvaltuuston päätöksellä perustamaan oman pääoman rahasto. Vuodelta 
2025 laadittavan tilinpäätöksen tuloksen käsittelyn yhteydessä myyntivoitto siirretään 
rahastoon, jonka säännöt saatetaan kaupunginvaltuuston hyväksyttäväksi keväällä 
2025.”

Rahaston tarkoitus on varmistaa, että Pori Energian vähemmistöosuuden 
myyntivoittoa ei käytetä kaupungin tulorahoituksen eränä kaupungin menojen 
kattamiseen. Säännöt on laadittu sillä periaatteella, että rahastosta  muodostuu ”
instituutiomainen ja ikuinen” oman pääoman erä kaupungin taseeseen, jonka varat 
tuottavat jatkuvaa ja suunnitelmallista sijoitustuotoista muodostuvaa tulovirtaa 
kaupungin tulopohjan vahvistamiseksi. Rahaston nimeksi esitetään Oman pääoman 
Pori-rahasto.

Rahastoitavan pääoman tarkan määrän päättää kaupunginvaltuusto keväällä 2026 
vuoden 2025 tilinpäätöksen tuloksen käsittelyn yhteydessä.  Esitys tulee perustumaan 
Pori Energian vähemmistöosuuden myyntivoiton määrään. Rahaston sääntöjen 
mukaan rahaston pääomaan ei ole tarkoitus tehdä muutoksia tulevina vuosina. Tämä 
tarkoittaa sitä, että rahaston varojen sijoituksista realisoituvat tuotot tai tappiot sekä 
arvonalentumiset kirjataan vuosittain kaupungin tulokseen ja tuloksenkäsittelyn 
yhteydessä ne siirretään tilikauden yli- / alijäämätilille. 

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää esittää, että kaupunginvaltuusto hyväksyy Oman pääoman 
Pori-rahaston säännöt liitteen mukaisesti.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.
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Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 52

Liitteet
1 Oman pääoman Pori-rahasto säännöt

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 214.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely on historiatiedoissa.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä Oman pääoman Pori-rahaston säännöt liitteen 
mukaisesti. 

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tiedoksi
Talous- ja hallintoyksikkö
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Tekninen lautakunta, § 21,04.02.2025
Tekninen lautakunta, § 72,29.04.2025
Kaupunginhallitus, § 212,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 53, 19.05.2025

§ 53
Metsäohjelma 2024 - 2044

PRIDno-2024-4655

Tekninen lautakunta, 04.02.2025, § 21

Valmistelijat / lisätiedot:

Ismo Ahonen, kaupunginpuutarhuri, ismo.ahonen@pori.fi

Liitteet
1 2 Pori metsälaskennat huhti2024
2 4 Porin 2. metsäkyselyn palautteet
3 3 Porin 1. metsäkyselyn tulokset
4 5 Suomen luonnonsuojeluliitto Pori ry ja Porin lintutieteellinen yhdistys ry 
yhteislusunto
5 6 Metsa#ohjelma lausunto vihrea# valtuustoryhma#
6 1 Metsäohjelma

Porin kaupungin omistamien metsien hoidon ohjaamiseksi ja toimintasuuntien 
määrittämiseksi on laadittu Porin ensimmäinen koko Porin metsäomaisuutta koskeva 
metsäohjelma vuosille 2024–2044.

Metsäohjelmassa kerrotaan mm. miten kaupunki toimii erilaisissa omistamissaan 
metsissä, miksi kaupungin metsiä hoidetaan, mitkä arvot ohjaavat metsänhoitoa sekä 
millaisia hyötyjä ja hyvinvointivaikutuksia metsät tuottavat asukkaille. 
Metsäohjelmassa laaditaan omat hoitoperiaatteet Tammen tilalle, taajamametsille, 
monikäyttömetsille sekä suojelluille metsille. Siinä määritetään myös toimenpiteet ja 
mittarit, joilla metsäohjelman toteutumista seurataan. Ohjelmaa päivitetään 
kymmenenvuoden välein metsäsuunnitelman päivityksen yhteydessä tai tarvittaessa. 
Porin kaupunki omistaa yhteensä noin 5 170 hehtaaria metsää. Kaupungin metsät 
tuottavat mm. virkistyksellisiä, maisemallisia, taloudellisia, ilmastollisia ja terveydellisiä 
hyötyjä sekä tukevat luonnon monimuotoisuutta.  

Metsäohjelmaa kirjatut tavoitteet siirretään käytäntöön kuviotasoisen 
metsäsuunnitelman laadinnan yhteydessä. Metsäsuunnitelma päivitetään kymmenen 
vuoden välein.

Kaupunki käynnisti metsäohjelman laatimisen keväällä 2023. Metsäohjelmaa on 
valmisteltu yhteistyössä kaupungin eri hallintokuntien, sidosryhmien ja 
riippumattomia metsäalan asiantuntijapalveluita tuottavan Tapio Oy:n kanssa.

Osallistaminen: Osana ohjelman valmistelutyötä porilaisille toteutettiin kesällä 2023 
sähköinen kysely, jonka avulla selvitettiin asukkaiden metsien käyttöä ja mielipiteitä 
kaupungin metsien hoidosta. Saatuja tuloksia hyödynnettiin metsäohjelman 
jatkovalmistelussa ja tavoitteiden määrittelyssä. Nyt esitettävää metsäohjelma on ollut 
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avoimessa kuulemisessa kaupungin internet sivuilla 13.11.2024 asti ja sitä esiteltiin 
avoimessa yleisötilaisuudessa Liisanpuiston auditoriossa 29.10.2024. Lisäksi 
Luonnonsuojeluliiton Pori ry ja Porin Lintutieteellinen yhdistys sekä Vihreiden 
valtuustoryhmä jättivät lausunnot suunnitelmasta. Liitteessä "2 metsäkyselyn 
palautteet" käsitellään osallistamisen kysymyksiä/kannanottoja sekä niihin annettuja 
työryhmän vastineita. Esimerkiksi hakkuumäärien asettuminen monikäyttömetsissä 
55 - 60 % kasvusta muotoutui laskentojen, työryhmän mielipiteiden  ja palautteiden 
käsittelyn prosessissa.

Teknisen toimialan metsäosaaminen ja retkeilyreittien hoito keskitetään jatkossa 
Infran kunnossapidon Metsät-tiimiin, jonka tavoitteena on tehostaa ja parantaa 
metsienhoitoa luonnon monimuotoisuuden, virkistyskäytön ja puuston hoidon työtä 
sekä tiedottamista.

 

Liitteet:

Liite 1 Metsäohjelma

Liite 2 Porin metsälaskennat huhti 2024

Liite 3 Porin 1 metsäkyselyn tulokset

Liite 4 Porin 2 metsäkyselyn palautteet

Liite 5 Suomen luonnonsuojeluliitto Pori ry ja Porin lintutieteellinen yhdistys ry 
yhteislusunto

Liite 6 Metsa#ohjelma lausunto vihrea# valtuustoryhma#

Ehdotus
Esittelijä: Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala

Tekninen lautakunta hyväksyy osaltaan liitteenä olevan Porin kaupungin omistamien 
metsien metsäohjelman sekä lähettää sen KH:n hyväksyttäväksi ja edelleen KV:n 
käsittelyyn.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

 

Kyseisen päätöksen muutoksenhakukohta on muutettu muutoksenhakukielloksi 
26.2.2025.

Tekninen lautakunta, 29.04.2025, § 72

Valmistelijat / lisätiedot:

Ismo Ahonen, kaupunginpuutarhuri, ismo.ahonen@pori.fi

Liitteet
1 Metsäohjelma Liite 17.4.2025
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2 Yhteystiedot peitetty 5_Suomen_luonnonsuojeluliitto_Pori_ry_ja_Porin_lintutieteelline
n_yhdistys_ry_yhteislausunto
3 Metsäohjelma, Luontoyhdistysten oikaisupyyntö

Tekninen lautakunta hyväksyi osaltaan yksimielisesti Metsäohjelman 4.2.2025. 
Hyväksynnän jälkeen saapui Suomen luonnonsuojeluliitto Pori Ry ja Porin 
Lintutieteellisen Yhdistys PLY ry:n yhteinen oikaisuvaatimus, jossa esitetään lintujen 
pesimäkauden aikaisten hakkuiden lopettamista Porin kaupungin omistamissa 
metsissä. Teknisen lautakunnan esityksessä oli virheellinen mahdollisuus 
oikaisuvaatimukseen. Kyseisen päätöksen muutoksenhakukohta on muutettu 
muutoksenhakukielloksi 26.2.2025. 

Metsäohjelman ohjausryhmä on tästä huolimatta käsitellyt 
oikaisuvaatimusta  kokouksessaan. Ohjausryhmä totesi, että esitys lintujen 
pesintäajan hakkuurajoitteesta on kannatettava. Metsäohjelmaan on lisätty seuraava 
teksti: Porin kaupungin omistamissa metsissä ei suoriteta hakkuita lintujen 
pesimäkaudella niillä alueilla, joissa ennakkosuunnittelu mahdollistaa 
hakkuuajankohdan rajaamisen lintujen pesimäkauden ulkopuolelle. Lintujen 
pesimäkaudella tehtävillä hakkuilla on aina oltava pätevä syy.

Liitteet:

17.4.2025 päivitetty Metsäohjelma 2024 - 2044 

Suomen luonnonsuojeluliitto Pori Ry ja Porin Lintutieteellinen Yhdistys PLY ry

Tiedoksi: Suomen luonnonsuojeluliitto Pori Ry ja Porin Lintutieteellisen Yhdistys PLY ry

Ehdotus
Esittelijä: Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala

Tekninen lautakunta hyväksyy osaltaan metsäohjelmaan lintujen pesimäkautta 
koskevan tekstimuutoksen ja lähettää Metsäohjelman kaupunginhallituksen 
hyväksyttäväksi.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 212

Valmistelijat / lisätiedot:

Ismo Ahonen, kaupunginpuutarhuri, ismo.ahonen@pori.fi

Liitteet
1 2 Pori metsälaskennat huhti2024
2 4 Porin 2. metsäkyselyn palautteet
3 3 Porin 1. metsäkyselyn tulokset
4 5 Suomen luonnonsuojeluliitto Pori ry ja Porin lintutieteellinen yhdistys ry 
yhteislusunto
5 6 Metsa#ohjelma lausunto vihrea# valtuustoryhma#
6 1 Metsäohjelma
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Tekninen lautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 29.4.2025. Asian esittely ja aiempi 
käsittely ovat luettavissa historiatiedoista.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus hyväksyy liitteenä olevan Porin kaupungin omistamien metsien 
metsäohjelman sekä lähettää sen edelleen KV:n hyväksyttäväksi.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 53

Liitteet
1 1 Metsäohjelma
2 2 Pori metsälaskennat huhti2024
3 3 Porin 1. metsäkyselyn tulokset
4 4 Porin 2. metsäkyselyn palautteet
5 5 Suomen luonnonsuojeluliitto Pori ry ja Porin lintutieteellinen yhdistys ry 
yhteislusunto
6 6 Metsa#ohjelma lausunto vihrea# valtuustoryhma#

Tekninen lautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 29.4.2025.

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 212.

Asian esittely ja aiempi käsittely ovat luettavissa historiatiedoista.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto hyväksyy liitteenä olevan Porin kaupungin omistamien metsien 
metsäohjelman.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tiedoksi
Infran kunnossapito, Ismo Ahonen, Kari Torniainen
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Joukkoliikennejaosto, § 8,04.02.2025
Elinvoima- ja ympäristölautakunta, § 17,05.02.2025
Sivistyslautakunta, § 15,25.02.2025
Vapaa-ajan lautakunta, § 13,26.02.2025
Tekninen lautakunta, § 56,01.04.2025
Kaupunginhallitus, § 207,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 54, 19.05.2025

§ 54
Kuntalaisaloitteiden raportointi 2024

PRIDno-2024-947

Joukkoliikennejaosto, 04.02.2025, § 8

Valmistelijat / lisätiedot:

Heidi Suominen, heidi.suominen@pori.fi

Liitteet
1 Joukkoliikenne, kuntalaisaloitteiden raportointi 2024

Kuntalain 23 §:n mukaan kunnan asukkaalla, kunnassa toimivalla yhteisöllä ja säätiöllä 
sekä sillä, joka omistaa tai hallitsee kiinteää omaisuutta kunnassa, on oikeus tehdä 
aloitteita kunnan toimintaa koskevissa asioissa. Lisäksi palvelun käyttäjällä on oikeus 
tehdä aloitteita kyseistä kunnan palvelua koskevassa asiassa.

Aloitteen tekijälle tulee antaa vastaus aloitteen johdosta tehdyistä toimenpiteistä. 

Hallintosäännön 157 pykälän mukaan aloitteen käsittelystä vastaa se kaupungin 
viranomainen, jolla on toimivalta tehdä päätöksiä aloitteen tarkoittamassa asiassa. 
Lisäksi kaupunginhallituksen tulee vuosittain huhtikuun loppuun mennessä esittää 
valtuustolle luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden perusteella 
suoritetuista toimenpiteistä. Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on 
loppuun käsiteltyjä. Muun toimielimen toimivaltaan kuuluvista aloitteista tulee antaa 
tieto toimielimelle niiden päättämällä tavalla. Toimielin voi samalla, päättää mitkä 
aloitteista ovat loppuun käsiteltyjä.

Joukkoliikennejaoston vastuulle kuuluneiden kuntalaisaloitteiden käsittelystä on 
koottu liitteenä oleva raportti vuoden 2024 kuntalaisaloitteista ja niiden johdosta 
tehdyistä toimenpiteistä.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala

Joukkoliikennejaosto päättää merkitä tiedoksi loppuun käsitellyn kuntalaisaloitteen.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta, 05.02.2025, § 17
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Valmistelijat / lisätiedot:

Heidi Suominen, heidi.suominen@pori.fi

Liitteet
1 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, kuntalaisaloitteiden raportointi 2024

Kuntalain 23 §:n mukaan kunnan asukkaalla, kunnassa toimivalla yhteisöllä ja säätiöllä 
sekä sillä, joka omistaa tai hallitsee kiinteää omaisuutta kunnassa, on oikeus tehdä 
aloitteita kunnan toimintaa koskevissa asioissa. Lisäksi palvelun käyttäjällä on oikeus 
tehdä aloitteita kyseistä kunnan palvelua koskevassa asiassa.

Aloitteen tekijälle tulee antaa vastaus aloitteen johdosta tehdyistä toimenpiteistä. 

Hallintosäännön 157 pykälän mukaan aloitteen käsittelystä vastaa se kaupungin 
viranomainen, jolla on toimivalta tehdä päätöksiä aloitteen tarkoittamassa asiassa. 
Lisäksi kaupunginhallituksen tulee vuosittain huhtikuun loppuun mennessä esittää 
valtuustolle luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden perusteella 
suoritetuista toimenpiteistä. Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on 
loppuun käsiteltyjä. Muun toimielimen toimivaltaan kuuluvista aloitteista tulee antaa 
tieto toimielimelle niiden päättämällä tavalla. Toimielin voi samalla, päättää mitkä 
aloitteista ovat loppuun käsiteltyjä.

Elinvoima- ja ympäristölautakunnan vastuulle kuuluneiden kuntalaisaloitteiden 
käsittelystä on koottu liitteenä oleva raportti vuoden 2024 kuntalaisaloitteista ja niiden 
johdosta tehdyistä toimenpiteistä.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala

Elinvoima- ja ympäristölautakunta päättää merkitä tiedoksi keskeneräisen 
kuntalaisaloitteen.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Sivistyslautakunta, 25.02.2025, § 15

Valmistelijat / lisätiedot:

Sari Kahri, johdon assistentti, sari.kahri@pori.fi

Liitteet
1 Sivistystoimiala kuntalaisaloitteiden raportti 2024, sivistyslautakunta

Kuntalain 23 §:n mukaan kunnan asukkaalla, kunnassa toimivalla yhteisöllä ja säätiöllä 
sekä sillä, joka omistaa tai hallitsee kiinteää omaisuutta kunnassa, on oikeus tehdä 
aloitteita kunnan toimintaa koskevissa asioissa. Lisäksi palvelun käyttäjällä on oikeus 
tehdä aloitteita kyseistä kunnan palvelua koskevassa asiassa. Aloitteen tekijälle tulee 
antaa vastaus aloitteen johdosta tehdyistä toimenpiteistä. 
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Hallintosäännön 157 pykälän mukaan aloitteen käsittelystä vastaa se kaupungin 
viranomainen, jolla on toimivalta tehdä päätöksiä aloitteen tarkoittamassa asiassa. 
Lisäksi kaupunginhallituksen tulee vuosittain huhtikuun loppuun mennessä esittää 
valtuustolle luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden perusteella 
suoritetuista toimenpiteistä. Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on 
loppuun käsiteltyjä. Muun toimielimen toimivaltaan kuuluvista aloitteista tulee antaa 
tieto toimielimelle niiden päättämällä tavalla. Toimielin voi samalla päättää mitkä 
aloitteista ovat loppuun käsiteltyjä.

Sivistyslautakunnan vastuulle kuuluneiden kuntalaisaloitteiden käsittelystä ja niiden 
johdosta tehdyistä toimenpiteistä on koottu vuoden 2024 osalta liitteenä oleva 
raportti .

Ehdotus
Esittelijä: Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala

Sivistyslautakunta päättää

merkitä tiedoksi toimivaltaansa kuuluneet kuntalaisaloitteet ja niiden johdosta 
tehdyt toimenpiteet.
raportoitujen kuntalaisaloitteiden osalta, että raportissa valmistuneiksi todetut 
kuntalaisaloitteet ovat loppuun käsiteltyjä.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Vapaa-ajan lautakunta, 26.02.2025, § 13

Valmistelijat / lisätiedot:

Sari Kahri, johdon assistentti, sari.kahri@pori.fi

Liitteet
1 Sivistystoimiala, kuntalaisaloitteiden raportti 2024, vapaa-ajan lautakunta

Kuntalain 23 §:n mukaan kunnan asukkaalla, kunnassa toimivalla yhteisöllä ja säätiöllä 
sekä sillä, joka omistaa tai hallitsee kiinteää omaisuutta kunnassa, on oikeus tehdä 
aloitteita kunnan toimintaa koskevissa asioissa. Lisäksi palvelun käyttäjällä on oikeus 
tehdä aloitteita kyseistä kunnan palvelua koskevassa asiassa. Aloitteen tekijälle tulee 
antaa vastaus aloitteen johdosta tehdyistä toimenpiteistä. 

Hallintosäännön 157 pykälän mukaan aloitteen käsittelystä vastaa se kaupungin 
viranomainen, jolla on toimivalta tehdä päätöksiä aloitteen tarkoittamassa asiassa. 
Lisäksi kaupunginhallituksen tulee vuosittain huhtikuun loppuun mennessä esittää 
valtuustolle luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden perusteella 
suoritetuista toimenpiteistä. Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on 
loppuun käsiteltyjä. Muun toimielimen toimivaltaan kuuluvista aloitteista tulee antaa 
tieto toimielimelle niiden päättämällä tavalla. Toimielin voi samalla päättää mitkä 
aloitteista ovat loppuun käsiteltyjä.
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Vapaa-ajan lautakunnan vastuulle kuuluneiden kuntalaisaloitteiden käsittelystä 
ja niiden johdosta tehdyistä toimenpiteistä on koottu vuoden 2024 osalta liitteenä 
oleva raportti .

Ehdotus
Esittelijä: Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala

Vapaa-ajan lautakunta päättää

merkitä tiedoksi toimivaltaansa kuuluneet kuntalaisaloitteet ja niiden johdosta 
tehdyt toimenpiteet.
raportoitujen kuntalaisaloitteiden osalta, että raportissa valmistuneiksi todetut 
kuntalaisaloitteet ovat loppuun käsiteltyjä.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tekninen lautakunta, 01.04.2025, § 56

Valmistelijat / lisätiedot:

Johanna Jokelainen, hallintopäällikkö, johanna.jokelainen@pori.fi

Liitteet
1 Tekninen_toimiala__Kuntalaisaloitteiden_raportointi_2024

Kuntalain 23 §:n mukaan kunnan asukkaalla, kunnassa toimivalla yhteisöllä ja säätiöllä 
sekä sillä, joka omistaa tai hallitsee kiinteää omaisuutta kunnassa, on oikeus tehdä 
aloitteita kunnan toimintaa koskevissa asioissa. Lisäksi palvelun käyttäjällä on oikeus 
tehdä aloitteita kyseistä kunnan palvelua koskevassa asiassa.

Aloitteen tekijälle tulee antaa vastaus aloitteen johdosta tehdyistä toimenpiteistä. 

Hallintosäännön 157 §:n mukaan aloitteen käsittelystä vastaa se kaupungin 
viranomainen, jolla on toimivalta tehdä päätöksiä aloitteen tarkoittamassa asiassa. 
Lisäksi kaupunginhallituksen tulee vuosittain huhtikuun loppuun mennessä esittää 
valtuustolle luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden perusteella 
suoritetuista toimenpiteistä. Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on 
loppuun käsiteltyjä. Muun toimielimen toimivaltaan kuuluvista aloitteista tulee antaa 
tieto toimielimelle niiden päättämällä tavalla. Toimielin voi samalla, päättää mitkä 
aloitteista ovat loppuun käsiteltyjä.

Teknisen lautakunnan vastuulle kuuluneiden teknistä toimialaa koskevien 
kuntalaisaloitteiden käsittelystä on koottu liitteenä oleva raportti vuosien 2019 - 2024 
kuntalaisaloitteista ja niiden johdosta tehdyistä toimenpiteistä.

Ehdotus
Esittelijä: Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala

Tekninen lautakunta päättää:
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merkitä tiedoksi toimivaltaansa kuuluneet kuntalaisaloitteet ja niiden johdosta 
tehdyt toimenpiteet.
raportoitujen kuntalaisaloitteiden osalta, että raportissa valmistuneiksi todetut 
kuntalaisaloitteet ovat loppuun käsiteltyjä.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 207

Valmistelijat / lisätiedot:

Johanna Jokelainen, hallintopäällikkö, johanna.jokelainen@pori.fi

Liitteet
1 Konsernipalvelut, kuntalaisaloitteiden raportti 2024
2 Tekninen_toimiala__Kuntalaisaloitteiden_raportointi_2024
3 Sivistystoimiala kuntalaisaloitteiden raportti 2024, sivistyslautakunta
4 Sivistystoimiala, kuntalaisaloitteiden raportti 2024, vapaa-ajan lautakunta
5 Joukkoliikenne, kuntalaisaloitteiden raportointi 2024
6 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, kuntalaisaloitteiden raportointi 2024

Kuntalain 23 §:n mukaan kunnan asukkaalla, kunnassa toimivalla yhteisöllä ja säätiöllä 
sekä sillä, joka omistaa tai hallitsee kiinteää omaisuutta kunnassa, on oikeus tehdä 
aloitteita kunnan toimintaa koskevissa asioissa. Lisäksi palvelun käyttäjällä on oikeus 
tehdä aloitteita kyseistä kunnan palvelua koskevassa asiassa. Aloitteen tekijälle tulee 
antaa vastaus aloitteen johdosta tehdyistä toimenpiteistä. 

Hallintosäännön 157 §:n mukaan aloitteen käsittelee se kaupungin viranomainen, jolla 
on toimivalta tehdä päätöksiä aloitteen tarkoittamassa asiassa. Jos toimivaltainen 
viranomainen on toimielin, aloitteista ja aloitteiden perusteella suoritetuista 
toimenpiteistä on annettava toimielimelle tieto jäljempänä määrätyllä tavalla. 
Kaupunginhallituksen on vuosittain huhtikuun loppuun mennessä esitettävä 
valtuustolle luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden perusteella 
suoritetuista toimenpiteistä. Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on 
loppuun käsitelty. Muun toimielimen kuin valtuuston toimivaltaan kuuluvista 
aloitteista on annettava tieto toimielimelle niiden päättämällä tavalla. Toimielin voi 
samalla päättää, mitkä aloitteista ovat loppuun käsiteltyjä.

Toimialojen ja laitosten kuntalaisaloitteista on laadittu raportit vuoden 2024 sekä 
aiempien vuosien keskeneräisistä kuntalaisaloitteista ja niiden johdosta tehdyistä 
toimenpiteistä. Lautakunnat ja johtokunnat ovat osaltaan käsitelleet laaditut raportit 
ja päättäneet valmiiksi käsitellyistä kuntalaisaloitteista. Käsittelyt ovat luettavissa 
tämän päätöksen historiatiedoista ja toimialojen sekä laitosten kuntalaisaloitteiden 
raportit ovat tämän päätöksen liitteinä. Lisäksi konsernipalveluiden vastuulle 
kuuluneista kuntalaisaloitteista on laadittu raportti, joka saatetaan 
kaupunginhallituksen käsiteltäväksi tämän päätösehdotuksen yhteydessä.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja
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Kaupunginhallitus päättää:

merkitä tiedoksi vuoden 2024 toimivaltaansa kuuluneet kuntalaisaloitteet ja 
niiden johdosta tehdyt toimenpiteet.
raportoitujen kuntalaisaloitteiden osalta, että konsernipalveluiden raportissa 
valmistuneiksi todetut kuntalaisaloitteet ovat loppuun käsiteltyjä.
toimittaa kuntalaisaloitteiden raportit kaupunginvaltuustolle tiedoksi.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 54

Liitteet
1 Konsernipalvelut, kuntalaisaloitteiden raportti 2024
2 Elinvoima- ja ympäristötoimiala, kuntalaisaloitteiden raportointi 2024
3 Joukkoliikenne, kuntalaisaloitteiden raportointi 2024
4 Sivistystoimiala kuntalaisaloitteiden raportti 2024, sivistyslautakunta
5 Sivistystoimiala, kuntalaisaloitteiden raportti 2024, vapaa-ajan lautakunta
6 Tekninen_toimiala__Kuntalaisaloitteiden_raportointi_2024

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 207.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely on historiatiedoissa.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto merkitsee kuntalaisaloitteiden raportit tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.
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Kaupunginvaltuusto, § 133,09.12.2024
Vanhusneuvosto, § 7,04.02.2025
Vapaa-ajan lautakunta, § 28,26.03.2025
Kaupunginhallitus, § 208,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 55, 19.05.2025

§ 55
”Eläks Sääki viel” -passi, valtuustoaloite, valtuutettu Hanna Raitakari

PRIDno-2024-4737

Kaupunginvaltuusto, 09.12.2024, § 133

Valtuutettu Hanna Raitakari jätti valtuuston kokouksessa seuraavan valtuustoaloitteen:

”Valtuustoaloite 9.12.24

”Eläks Sääki viel” -passi

Porissa on jo useiden vuosien ajan ilahdutettu lapsia ja nuoria passilla, jolla on päässyt 
maksutta sekä liikkumaan että nauttimaan kulttuurista ja huvituksista. Tämä on ollut 
hieno kädenojennus kaupungilta.

Tällainen samanlainen käytäntö tulisi ulottaa myös vanhemmalle väestöllemme. 
Meillä on paljon eläkeläisiä, jotka mielellään kävisivät uimassa, museoissa ja 
virkistäytymässä, mutta joidenkin kukkaro ei sitä kestä tai liikkeellelähtö voi riittävästä 
varallisuudesta huolimatta olla passiivista.

Kaupungin yksi tärkeimmistä tehtävistä on taata sen asukkaille puitteet ja 
mahdollisuudet hyvinvoinnin kokemiselle. Hyvinvoivassa Porissa tulee huomioida 
lasten ja nuorten lisäksi myös vanhempi väki. Ns. harrastepassi aktivoisi vanhempaa 
väestöä liikkumaan ja osallistumaan, ja jokainen tietää, miten hyvää se ihmisen 
psyykelle ja fysiikalle tekee. 

Kaupunginvaltuuston suomin oikeuksin esitän, että ”Eläks Sääki viel” -passi otetaan 
käyttöön seuraavan valtuustokauden aikana.

Porissa 9.12.2024

Hanna Raitakari

kaupunginvaltuuston jäsen (Kok.)”

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Vanhusneuvosto, 04.02.2025, § 7
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Liitteet
1 Eläks sääki viel-passi, vanhusneuvoston lausunto

Kaupunginhallitus on pyytänyt vanhusneuvostolta lausuntoa valtuustoaloitteeseen 
ikäihmisten Eläks sääki viel-passista 31.3.2025 mennessä. 

Työvaliokunta on keskustellut lausunntoon sisällytettävistä asioista. Työvaliokunnan 
kommentit esitellään kokouksessa. 

Ehdotus

Vanhusneuvosto täydentää työvaliokunnan kommentteja ja valtuuttaa 
puheenjohtajan ja sihteerin valmistelemaan lausunnon loppuun kokouksessa käydyn 
keskustelun perusteella ja lähettämään sen eteenpäin. 

Päätös
Vanhusneuvosto hyväksyi kokouksessa esitellyn lausunnon ja päätti lähettää sen 
eteenpäin. 

Vapaa-ajan lautakunta, 26.03.2025, § 28

Valmistelijat / lisätiedot:

Petteri Lahti, yksikön päällikkö, liikuntayksikkö, petteri.lahti@pori.fi

Valtuutettu Hanna Raitakari jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 9.12.2024 § 133 
valtuustoaloitteen ikäihmisille kohdennetun "Eläks Sääki viel” -passin käyttöön 
ottamiseksi edistämään ikäihmisten aktivoimista ja lisäämään ikääntyvän väestön 
liikkumista. Valtuustoaloite on luettavissa historiatiedoista.

Kaupunginhallitus päätti pyytää kokouksessaan 16.12.2024 § 513 aloitteesta 
vanhusneuvoston ja vapaa-ajan lautakunnan lausunnot 31.3.2025 mennessä. 

Vapaa-ajan lautakunnan lausunto:

Aloitteessa nostetaan perustellusti esille liikkumisen tärkeyttä ikäihmisten fyysisen 
toimintakyvyn ylläpitämiselle ja kehittämiselle. Liikkumisen ja fyysisen aktiivisuuden 
lisääminen kaikissa ikäryhmissä on nostettu yhdeksi kaupunkiorganisaation 
keskeisistä tavoitteista. Tästä osoituksena on vuonna 2021 tehdystä 
valtuustoaloitteesta käynnistynyt, sen jälkeen voimassa olevaan kaupunkistrategiaan 
kirjattu ja lopulta kaupunginhallituksen syksyllä 2024 hyväksymän (KH 28.10.2024 § 
426) poikkihallinnollisen liikkumisohjelman laatiminen.  

Poikkihallinnolliseen liikkumisohjelmaan on eri toimialoille osoitettuja tavoitteita ja 
toimenpiteitä, kumpiakin lähes viisikymmentä. Ohjelma jakaantuu kolmeen osaan, 
tukitoimintoihin, liikkumisen olosuhteisiin ja palveluihin. Palvelut-kokonaisuus on 
jaettu kolmeen osa-alueeseen joko iän tai muiden taustatekijöiden perusteella. Näistä 
kahdessa, työikäisten ja ikääntyvien palvelut sekä erityisryhmien liikkumisen 
edistäminen, on ikäihmisten liikkumista edistäviä toimenpiteitä. Näistä suoraan 
ikäihmisten liikkumista edistävinä toimenpiteinä voidaan mainita seuraavat:
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- TAVOITE: Vertaisohjaajaverkoston avulla lisätään erityisesti ikääntyneiden liikkumisen 
edellytyksiä.

- TEKO: Luodaan rakenteita ja toimintamalleja erilaisille ”toisen käden” 
liikunnanohjausmenetelmille, kuten vertaisohjaajaverkostolle.

- TAVOITE: Edistetään yhdenvertaisia liikkumisen mahdollisuuksia eri liikkuja- ja 
ikäryhmissä.

- TEKO: Tarkastellaan liikuntalaitosten hinnoittelu- ja alennusryhmäkäytäntöjä eri syistä 
haavoittuvammassa asemassa olevien henkilöryhmien liikkumisen edistämiseksi.    

Näitä edellä mainIttuja tavoitteita ja tekoja tullaan edistämään liikkumisohjelman 
toimeenpanon yhteydessä, jo ohjelman toimeenpanon ensivaiheessa.

Liikkuminen on ikäihmisten fyysisen toimintakyvyn ylläpitämisen kannalta tärkeää ja 
erityisesti vesiliikunta on yksi parhaista, joissain tapauksissa lähes ainoa, 
liikkumismuodoista ikääntyvälle henkilölle. Ikäihmisten liikkumisen edistämiseksi 
kaupungin liikuntapalveluilla on monenlaista ohjattua toimintaa. Ikäihmisille 
kohdennettuja toimintoja on koottu kaupungin verkkosivuille omalle sivustolleen 
osoitteeseen https://www.pori.fi/vapaa-aika/liikunta/ohjattu-liikunta/liikuntaa-

. Esimerkiksi kevätkauden 2025 ohjelmassa on kuntosaliryhmiä ikaantyville/
toimintakyvyltään heikentyneille, apuvälineen kanssa liikkuville tai vasta 
kuntosaliharrastusta aloittaville, tasapainon hallintaa ja lihasvoimaa kehittäviä ryhmiä 
henkilöille, joiden tasapaino on iän tai muun syyn vuoksi heikentynyt sekä ohjattuja 
kuntosaliryhmiä itsenäisesti liikkuville ikäihmisille. Näiden lisäksi ikäihmisille 
järjestetään lentopalloa, keppijumppaa, bocciaa ja kiertoharjoittelua kuntosalissa 
vertaisohjaajan vetämänä. Lisäksi Karhuhallista on varattu läpi talvikauden pyörivä 
ikäihmisille kohdennettu kuntokävelyvuoro, missä pääsee turvallisesti kävelemään 
ilman pelkoa liukastumisesta. Ikäihmisillä on mahdollisuus osallistua myös kerran 
viikossa pyörivään, Teamsin välityksellä toteutettavaan erityisliikunnanohjaajan 
vetämään etäjumppaan. Vertaisliikuttajien ohjaamat toiminnot, kuntokävelyvuoro ja 
etäjumpat ovat kaikki osallistujille maksuttomia.         

Porin kaupungin liikuntapalveluilla on käytössä yli 65-vuotiaille porilaisille eläkeläisille 
kohdennettu seniorikortti. Seniorikortin tavoitteena on aktivoida eläkeikäisiä porilaisia 
liikkumaan aktiivisesti miellyttävässä ja turvallisessa uimahalliympäristössä. 
Tavoitteena on, että vesiliikunnasta tulee säännöllinen, parhaassa tapauksessa jopa 
päivittäinen, rutiini, jolla on merkittäviä vaikutuksia ikääntyvän ihmisen toimintakyvyn 
säilymiseen ja kehittymiseen. Vuoden ostopäivästä voimassa olevan seniorikortin 
hinta on 94,50 euroa ja se käy kaikkiin kolmeen uimalaitokseen, keskustan ja Meri-
Porin uimahalleihin sekä maauimalaan. Vuonna 2024 uimalaitoksissa käytiin yhteensä 
65 000 kertaa seniorikortilla. Seniorikortin voimassaolon laajentamisesta kattamaan 
myös illat ja viikonloput on tullut toiveita, mutta kortin ajatuksena on mahdollistaa 
uimalaitosten ja niiden yhteydessä olevien kuntosalien käyttöä ruuhka-aikojen 
ulkopuolella.

Aloitteessa esitetään ikäihmisille kohdennetun ”Eläks Sääki viä”-passin käyttöön 
ottamista edistämään, nuorisopassin tapaan, ikäihmisten liikkumista, osallistumista ja 
muuta aktiivisuutta. Tavoitteet ovat kannatettavia ja niitä pyritään edistämään 
olemassa olevilla keinoilla ja niitä kehittämällä.

https://www.pori.fi/vapaa-aika/liikunta/ohjattu-liikunta/liikuntaa-ikaantyville/
https://www.pori.fi/vapaa-aika/liikunta/ohjattu-liikunta/liikuntaa-ikaantyville/


 Porin kaupunki Pöytäkirja 4/2025 81 ( )113
Kaupunginvaltuusto 19.05.2025

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty asianhallintajärjestelmässä

Nuorisopassi sisältää eri luokka-asteiden oppilaille suunnattuja maksuttomia etuja ja 
kokeilumahdollisuuksia. Nuorisopassin sisältö on kohdennettu perusopetuksen 7.-9.-
luokkalaisille, mutta passien kautta kohdennetaan kaupungin uimalaitosten käyntejä 
myös 5.- ja 6.-luokkalaisille. Uimalaitosten käynnit ovat nuorisopassin selvästi 
käytetyin etu. Uintikertoja on käytetty viime vuosina noin 20 000. Tämä on kuitenkin 
ainoastaan noin 12 % uintikertojen laskennallisesta yli 160 000 käynnin 
maksimimäärästä, sillä uinteja on käytössä 43 kertaa per oppilas. Nuorisopassi 
sisältää kaupungin omien toimintojen lisäksi myös ulkopuolelta ostettuja palveluja. 
Näitä ovat esimerkiksi elokuvakäynnit, keilailu, laskettelu, kuntosali sekä festarilippu.    

Nuorisopassin piirissä olevien lasten ja nuorten joukko on yhteensä alle 4000 
oppilasta. Näistä noin 40 prosentilla (5.-6.-luokkalaiset) on käytössään ainoastaan 
uimalaitosten käynnit. Lopuilla 60 prosentilla (7.-9. luokkien oppilaat) on käytössään 
kaikki edut. Nuorisopassin kustannukset ovat yhteensä yli 100 000 euroa. 
Kustannukset koostuvat muun muassa toteutumatta jääneistä uimalaitosten ja 
muiden toimipaikkojen pääsymaksuista, ulkopuolisista palveluiden ostoista, 
sovelluksen ylläpitokustannuksista ja passin koordinointiin osoitetusta 
henkilöresurssista.  

Ikäihmisten lukumäärä Porissa on moninkertainen verrattuna nuorisopassin piirissä 
olevien lasten ja nuorten lukumäärään. Vuoden 2023 lopussa Porin 83 106 asukkaasta 
65 vuotta täyttäneitä oli 27,0 prosenttia, eli noin 22 500 henkilöä. Määrä nuorisopassin 
piirissä olevien lasten ja nuorten lukumäärään verrattuna on noin kuusinkertainen. ”
Eläks Sääki viä”-passin kohderyhmän merkittävästi suuremman koon perustella 
voidaan arvioida, että passin toteuttamisen kustannukset ovat moninkertaiset 
nuorisopassin kustannuksiin nähden, riippuen passin sisällöistä.

Nuorisopassin laajentamisesta toisen asteen opiskelijoihin on käyty myös keskustelua. 
Toisen asteen mukaan ottamiseen on liittynyt joitakin hankalasti ratkaistavia asioita. 
Nuorisopassia tulisi laajentaa ja kehittää ensisijaisesti nimensä mukaisesti edistämään 
porilaisten nuorten hyvinvointia. Aloitteen mukaisen passin toteuttaminen loisi 
osaltaan painetta laajentaa nuorisopassia toiselle asteelle. Toiveita nuorisopassin 
sisältöjen laajentamisesta 5.- ja 6.-luokkien oppilaille, tulee säännöllisesti. 5.-6.-
luokkalaisilla on tällä hetkellä käytössä ainoastaan nuorisopassin uimalaitoskäynnit. 
Nuorisopassin ohjausryhmässä arvioidaan passin kehittämistarpeita säännöllisesti.

Vapaa-ajan lautakunta ei pidä, hyvien tavoitteiden edistämisestä huolimatta, 
ikäihmisille kohdennetun ”Eläks Sääki viä”-passin toteuttamista taloudellisesti 
realistisena vaihtoehtona. Passin perustamiseen ja kehittämiseen tulisi varata 
merkittävä summa määrärahaa, mitä lautakunta ei pidä tässä kaupungin 
taloustilanteessa realistisena. Tältä osin lautakunta ei yhdy aloitteeseen ”Eläks Sääki 
viä”-passin toteuttamiseksi.

Ehdotus
Esittelijä: Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala

Vapaa-ajan lautakunta päättää antaa oheisen lausunnon valtuustoaloitteesta 
kaupunginhallitukselle.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.
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Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 208

Valmistelijat / lisätiedot:

Johanna Jokelainen, hallintopäällikkö, johanna.jokelainen@pori.fi

Liitteet
1 Eläks sääki viel-passi, vanhusneuvoston lausunto

Valtuutettu Hanna Raitakari jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 9.12.2024 § 
133 Eläks Sääki viel” -passi -valtuustoaloitteen. Kaupunginvaltuusto lähetti asian 
kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 
16.12.2024 § 513 pyytää vanhusneuvoston ja vapaa-ajan lautakunnan lausunnot.

Vanhusneuvosto käsitteli asiaa kokouksessaan 4.2.2025 § 7.

Vapaa-ajan lautakunta  käsitteli asiaa kokouksessaan 26.3.2025 § 28.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa. Vanhusneuvoston lausunto 
on liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että valtuusto merkitsee 
tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Lisäksi kaupunginhallitus toteaa, että valtuustoaloitteessa kuvaillun Eläks Sääki viel -
passin toteuttamiseen ei ryhdytä vapaa-ajan lautakunnan lausunnossa mainittujen 
perusteiden takia.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 55

Liitteet
1 Eläks sääki viel-passi, vanhusneuvoston lausunto

Valtuutettu Hanna Raitakari jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 9.12.2024 § 
133 Eläks Sääki viel” -passi -valtuustoaloitteen. Kaupunginvaltuusto lähetti asian 
kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 
16.12.2024 § 513 pyytää vanhusneuvoston ja vapaa-ajan lautakunnan lausunnot.

Vanhusneuvosto käsitteli asiaa kokouksessaan 4.2.2025 § 7.

Vapaa-ajan lautakunta  käsitteli asiaa kokouksessaan 26.3.2025 § 28.

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 208.
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Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa. Vanhusneuvoston lausunto 
on liitteenä.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto merkitsee tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi 
vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

_____________

Merkitään, että Kaarina Ranne palasi kokoukseen tämän asian käsittelyn aikana kello 
20.05.



 Porin kaupunki Pöytäkirja 4/2025 84 ( )113
Kaupunginvaltuusto 19.05.2025

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty asianhallintajärjestelmässä

Kaupunginvaltuusto, § 99,16.09.2024
Elinvoima- ja ympäristölautakunta, § 136,20.11.2024
Sivistyslautakunta, § 148,26.11.2024
Tekninen lautakunta, § 206,10.12.2024
Tekninen lautakunta, § 80,29.04.2025
Kaupunginhallitus, § 209,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 56, 19.05.2025

§ 56
Vähennetään lasten, perheiden ja henkilökunnan sairaspäiviä päiväkodeissa 
ilmanpuhdistimilla, valtuustoaloite, Porin vihreä valtuustoryhmä, ensimmäinen valtuutettu 
allekirjoittaja Laura Pullinen

PRIDno-2024-3639

Kaupunginvaltuusto, 16.09.2024, § 99

Porin vihreä valtuustoryhmä, ensimmäinen allekirjoittaja valtuutettu Laura Pullinen 
jätti valtuuston kokouksessa seuraavan valtuustoaloitteen:

"Valtuustoaloite: Vähennetään lasten, perheiden ja henkilökunnan sairaspäiviä 
päiväkodeissa ilmanpuhdistimilla

Juuri valmistunut ja tuloksistaan raportoinut E3-tutkimushanke selvitti, miten 
päiväkodin ilman tehokkaampi puhdistaminen vaikuttaa lasten ja henkilökunnan 
sairastavuuteen sekä päivähoidossa olevien lasten vanhempien työpoissaoloihin. 
Tulokset ovat erittäin lupaavia: helsinkiläisissä päiväkodeissa, joissa ilmaa 
puhdistettiin ilmanpuhdistimilla, lasten sairastavuus aleni peräti 18 prosenttia. 

Esitämme, että Porin kaupunki perehtyy E3-tutkimushankkeen tuloksiin, kartoittaa 
kiinteistöjen ilmanvaihdon nykytilanteen ja toimivuuden sekä ryhtyy tarvittaviin 
toimenpiteisiin päiväkotien tehokkaamman ilman puhdistamiseksi lasten, perheiden 
ja varhaiskasvatuksen henkilökunnan sairastavuuden vähentämiseksi ja hyvinvoinnin 
lisäämiseksi.

Jokaiselle perheelle tuttu lasten infektiokierre aiheuttaa vanhemmille huomattavaa 
taloudellista, henkistä ja jopa fyysistä rasitusta. Taudit leviävät päiväkodissa lapselta 
toiselle ja sairastuttavat myös varhaiskasvatuksen henkilökuntaa ja perheenjäseniä. 
Sairastelu kuuluu ikään, mutta tautien leviämistä voidaan ja pitää myös ehkäistä.

Pienet lapset sairastavat useita viikkoja vuodessa: leikki-ikäiset keskimäärin 10-13 
yhdestä kolmeen viikkoon kestävää tarttuvaa infektiota vuodessa ja 1–3-vuotiaat 
lapset 5–8 flunssaa vuodessa, vatsataudit päälle. Tämän myötä myös päiväkotien 
henkilökunta sairastaa paljon ja lasten vanhemmille kertyy poissaoloja työstä.

Sairastamisen vähentäminen lisäisi siis paitsi lasten, vanhempien ja henkilökunnan 
hyvinvointia ja helpottaisi arkea, toisi merkittäviä säästöjä sijaistarpeen vähetessä ja 
vanhempien päästessä töihin.

Ilmanpuhdistimien hinta tulee moninkertaisena takaisin, jos päiväkotien 
sijaisjärjestelyjä saadaan vähennettyä. Ilmanpuhdistimien käyttö on helppo ja 
innovatiivinen tapa vahvistaa Poria lapsiystävällisenä kuntana.
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Lisää E3 tutkimuksesta: https://www.pandemicresponse.fi/post/ilmanpuhdistus-
 vahentaa-paivakotilasten-sairastamista

Porissa 16.9.2024

Porin vihreä valtuustoryhmä

Laura Pullinen, puheenjohtaja

Mika Tuhkanen, sihteeri"

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta, 20.11.2024, § 136

Valmistelijat / lisätiedot:

Riikka Jokiainen, yksikön päällikkö, ympäristö- ja terveysvalvonta, riikka.jokiainen@pori.
fi

Porin vihreä valtuustoryhmä, ensimmäinen allekirjoittaja valtuutettu Laura Pullinen 
jätti valtuuston kokouksessa 16.9.2024 valtuustoaloitteen lasten, perheiden ja 
henkilökunnan sairaspäivien vähentämisestä päiväkodeissa 
ilmanpuhdistimilla. Kaupunginhallitus päätti 23.9.2024 pyytää aloitteesta elinvoima- ja 
ympäristölautakunnan, teknisen lautakunnan ja sivistyslautakunnan lausunnot 
31.12.2024 mennessä.

Asian esittely ja aiempi käsittely ovat luettavissa historiatiedoista.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala

Elinvoima- ja ympäristölautakunta päättää antaa kaupunginhallitukselle seuraavan 
lausunnon.

Terveyden- ja hyvinvoinnin laitoksen hankkeessa Hiukkaset, mikrobit ja kemikaalit - 
Ilmanpuhdistimien vaikutukset altistumiseen kouluissa (HiMiKKo) selvitettiin 
ilmanpuhdistimien toimivuutta erilaisten sisäilman epäpuhtauksien pitoisuuksien 
vähentämiseksi alakouluympäristöissä. Tutkimuksen perusteella tilan 
perusilmanvaihdon määrällä on merkitystä sisäilman epäpuhtauspitoisuuksiin ja 
pitoisuudet olivat matalampia luokkahuoneissa, joissa oli tehokkaampi 
perusilmanvaihto. Tutkimuksessa käytetyllä ilmanpuhdistimien mitoituksella ei saatu 
merkittävää lisähyötyä hiukkasten tai mikrobien poistossa tutkimusluokissa, joiden 
pitoisuudet olivat jo lähtökohtaisesti pieniä. Tutkimus korostaa 
epäpuhtauspitoisuuksien lähtötason huomioimista ilmanpuhdistusratkaisuja 
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harkittaessa ja ilmanpuhdistimia tulisi käyttää ainoastaan väliaikaisratkaisuna silloin, 
kun tilassa on kohonnut epäpuhtauspitoisuus. Ensisijaisesti huomiota tulisi kiinnittää 
rakennuksen kunnossapitoon sekä energiatehokkaaseen ja oikein mitoitettuun 
ilmanvaihtoon, jossa myös tuloilman suodatus on huomioitu. (THL - Työpaperi 5/2024)

Aloitteessa mainittu tutkimus on toteutettu vain kahdessa päiväkodissa 51 
koehenkilöllä, mikä yksin ei anna riittävää näyttöä ilmanpuhdistimien tehosta 
sairastavuuden vähentämiseksi. Tutkimuksessa oli käytetty ilmanpuhdistinta lähes 
jokaisessa päiväkodin huoneessa (yli 20 kpl/kohde), mikä on kohtuuton 
investointivaatimus kokonaisnäytön ilmanpuhdistimien tehosta sairastavuuden 
vähentämiseksi ollessa vielä vähäistä.

Tutkimusnäyttö ilmanpuhdistimien terveyshyödyistä suomalaisissa päiväkoti- ja 
kouluympäristöissä on tällä hetkellä riittämätöntä ja osittain ristiriitaista. 
Ilmanpuhdistimien hankintaa koskevan päätöksenteon pohjaksi tarvitaan laajempaa 
ja vertaisarvioitua tutkimusnäyttöä. Lisää tutkimustietoa kaivataan myös siitä, miten 
tehopuhdistettu sisäilma vaikuttaa lasten immuunijärjestelmän kehittymiseen ja 
sairastuvuuteen myöhemmässä iässä. Terveysvalvonta seuraa valtakunnallista 
ohjeistusta koskien ilmanpuhdistimien käyttöä rakennusten ilmanlaadun 
parantamisessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Sivistyslautakunta, 26.11.2024, § 148

Valmistelijat / lisätiedot:

Ritva Välimäki, yksikön päällikkö, varhaiskasvatusyksikkö, ritva.valimaki@pori.fi

Kaupunginhallitus on pyytänyt sivistyslautakunnalta lausuntoa valtuustoaloitteeseen 
“Vähennetään lasten, perheiden ja henkilökunnan sairaspäiviä päiväkodeissa 
ilmanpuhdistimilla". Valtuustoaloitteessa viitataan juuri valmistuneeseen ja 
tuloksistaan raportoineen E3-tutkimushankkeeseen, jossa selvitettiin, miten 
päiväkodin ilman tehokkaampi puhdistaminen vaikuttaa lasten ja henkilökunnan 
sairastavuuteen sekä päivähoidossa olevien lasten vanhempien työpoissaoloihin. 
Tutkimuskohteen oli helsinkiläispäiväkoteja. Aloitteessa esitetään, että Porin kaupunki 
perehtyy E3-tutkimushankkeen tuloksiin, kartoittaa kiinteistöjen ilmanvaihdon 
nykytilanteen ja toimivuuden sekä ryhtyy tarvittaviin toimenpiteisiin päiväkotien 
tehokkaamman ilman puhdistamiseksi lasten, perheiden ja varhaiskasvatuksen 
henkilökunnan sairastavuuden vähentämiseksi ja hyvinvoinnin lisäämiseksi.

Varhaiskasvatuksen ensisijaisena tavoitteena on edistää lapsen hyvinvointia ja 
terveyttä suotuisassa kasvuympäristössä, mikä on myös lapsen perusoikeus. 
Varhaiskasvatuksessa olevat lapset leikkivät ja viettävät aikaa tiiviisti yhteisissä tiloissa. 
On näyttöä siitä, että varhaiskasvatuksessa olevat lapset, erityisesti alle kolmevuotiaat, 
saavat usein tartuntatauteja. Varhaiskasvatuksen päivittäinen toiminta edellyttää, että 
lapsi on terve, eli jaksaa osallistua leikkeihin ja toimintaan. Tehokkailla päivittäisillä 
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hygieniakäytännöillä voidaan ehkäistä ja vähentää lasten tartuntatauteja, myös 
epidemioita, joissa sairastuvat sekä lapsi, perhe että henkilökunta. Infektioriskien 
vähentäminen on tärkeää lasten, perheen ja henkilökunnan hyvinvoinnin kannalta.

Varhaiskasvatuksessa on henkilöstölle ja lasten vanhemmille ohjeita ja suosituksia, 
joilla pyritään infektioriskin vähentämiseen ja hygienian parantamiseen. Tärkeimpänä 
arjessa on käsienpesu. Siivouksessa kiinnitetään erityistä huomiota pintoihin, joita 
kosketetaan usein, sekä märkätiloihin. Vanhempia muistutetaan säännölisesti, että 
sairasta lasta ei saa tuoda varhaiskasvatukseen.

Päiväkodeissa ilmanpuhdistimia on käytetty tilapäisratkaisuna toimintaa turvaavana 
toimenpiteenä, kun rakennuksessa on havaittu sisäilman laatua heikentävä 
epäpuhtauslähde.

Valtuustoaloitteen tarkoittamassa ilmanpuhdistimien käytössä kustannukset 
kuuluisivat teknisen toimialan mukaan varhaiskasvatukselle. Sivistyslautakunnan 
talousarvioesityksessä vuodelle 2025 on ehdotettu luovuttavan ei- lakisääteisistä 
avoimesta varhaiskasvatuksesta. Talousarvioon ei ole mahdollista lisätä uusia ei-
lakisääteisiä hankintoja.  Tekninen toimiala vastaa varhaiskasvatuksen tiloista. Tilojen 
osalta varhaiskasvatus toimii teknisen toimialan ja terveysvalvonnan ohjeiden ja 
määräysten mukaisesti.

Ehdotus
Esittelijä: Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala

Sivistyslautakunta päättää antaa oheisen lausunnon valtuustoaloitteesta 
kaupunginhallitukselle. 

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Tekninen lautakunta, 10.12.2024, § 206

Valmistelijat / lisätiedot:

Mikko Viitala, yksikön päällikkö, tilayksikkö, mikko.viitala@pori.fi

Kaupunginhallitus on pyytänyt elinvoima- ja ympäristölautakunnan, teknisen 
lautakunnan ja sivistyslautakunnan lausunnot valtuustoaloitteeseen ” Vähennetään 
lasten, perheiden ja henkilökunnan sairaspäiviä päiväkodeissa ilmanpuhdistimilla”.

Teknisen toimialan valmistelma lausunto:

Tekninen toimiala tarjoaa terveellisiä ja turvallisia tiloja varhaiskasvatuksen käyttöön.  

Teknisen toimialan hallinnoimissa rakennuksissa ilmanpuhdistimia on käytetty 
normaalista poikkeavassa sisäilmatilanteessa osana toimintaa turvaavia toimenpiteitä. 
Toimintaa turvaavana toimenpiteenä ilmanpuhdistimet tulisi valita ja mitoittaa haitan 
aiheuttavan epäpuhtauden mukaisesti. Käytön tarve on arvioitava tapauskohtaisesti ja 
ilmanpuhdistimien käyttö on tässä tarkoituksessa tilapäinen ratkaisu.  
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Tutkimustieto valtuustoaloitteen aiheesta on vielä vähäistä ja osin ristiriitaista. 
Valtuustoaloitteessa mainitussa tutkimushankkeessa oleva ilmanpuhdistimien määrä 
tarkoittaa melko suurta investointia tai käyttökulun erää käyttäjälle. Lisäksi 
ilmanpuhdistimet tiloissa lisäävät energiankulutusta ja melua.

Ilmavälitteisten infektioiden leviämiseen sisäitiloissa vaikuttaa myös tilan 
ilmanvaihtokerroin. Investoimalla parempiin ilmanvaihtojärjestelmiin rakennuksissa, 
saadaan paremman ilmanvaihtokertoimen lisäksi parannettua ilmanvaihdon 
ulkoilman suodatusastetta ja energiatehokkuutta. Ympäristöaltisteiden 
kansanterveysvaikutuksista (Ympäristö ja Terveys -lehti 1/2020*) tautitaakaltaan 
suurin tekijä on ulkolähteiden hiukkaset ja kolmantena sisälähteiden pienhiukkaset. 
Neljänneksi on arvioitu ympäristömelu.
*Terveyden ja hyvinvoinnin laitos, Itä-Suomen yliopisto, Ympäristö ja Terveys-lehti 1
/2020 – Ympäristö ja Terveys-lehti

Koska tutkimusnäyttö ilmanpuhdistimien terveyshyödyistä suomalaisissa päiväkoti- 
ja kouluympäristöissä on riittämätöntä ja osin ristiriitaista, kannattaa toimet 
kohdentaa olemassa olevien rakennusten hyvään kunnossapitoon sekä ilmanvaihdon 
parantamiseen. Tekninen toimiala seuraa valtakunnallista ohjeistusta koskien 
ilmanpuhdistimien käyttöä rakennusten ilmanlaadun parantamisessa. Lisäksi 
Teknisen toimialan tilayksikkö käyttää aktiivisesti sisäilman anturidataa ja analytiikkaa 
sisäilman laadun hallintaan sekä tarvittaessa tekoälyä automatiikan ohjaukseen 
olosuhteiden turvaamiseksi.

Ehdotus
Esittelijä: Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala

Tekninen lautakunta päättää, että antaa edellä mainitun lausunnokseen 
kaupunginhallitukselle. 

Kokouskäsittely
Minna Haavisto ehdotti Viliina Välimäen kannattamana, että asia palautetaan 
uudelleen valmisteltavaksi.

Helvi Walli poistui kokouksesta kello 18:06.

Päätös
Asia palautettiin yksimielisesti uudelleen valmisteltavaksi.

Tekninen lautakunta, 29.04.2025, § 80

Valmistelijat / lisätiedot:

Mikko Viitala, yksikön päällikkö, tilayksikkö, mikko.viitala@pori.fi

Kaupunginhallitus on pyytänyt elinvoima- ja ympäristölautakunnan, teknisen 
lautakunnan ja sivistyslautakunnan lausunnot valtuustoaloitteeseen ” Vähennetään 
lasten, perheiden ja henkilökunnan sairaspäiviä päiväkodeissa ilmanpuhdistimilla” 

Teknisen toimialan ehdotus teknisen lautakunnan lausunnoksi: 

Tekninen toimiala tarjoaa terveellisiä ja turvallisia tiloja varhaiskasvatuksen käyttöön.  

https://www.ymparistojaterveys.fi/lehti/ymparisto-ja-terveys-lehti-1-2020/
https://www.ymparistojaterveys.fi/lehti/ymparisto-ja-terveys-lehti-1-2020/
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90 % Porin kaupungin hallinnoimista päiväkotikiinteistöistä on varustettu koneellisella 
tulo- ja poistoilmanvaihdolla, jossa on lämmöntalteenotto. Tuloilma suodatetaan F5- 
tai F7-luokan suodattimilla. Ilmanvaihdon jakotapa vaihtelee tilan käyttötarkoituksen 
mukaan: leikki- ja lepohuoneissa käytetään yleensä sekoittavaa ilmanvaihtoa, kun taas 
esimerkiksi liikuntatiloissa suositaan syrjäyttävää ilmanvaihtoa. 

Teknisen toimialan hallinnoimissa rakennuksissa ilmanpuhdistimia on käytetty 
normaalista poikkeavassa sisäilmatilanteessa osana toimintaa turvaavia toimenpiteitä. 
Toimintaa turvaavana toimenpiteenä ilmanpuhdistimet tulisi valita ja mitoittaa haitan 
aiheuttavan epäpuhtauden mukaisesti. Käytön tarve on arvioitava tapauskohtaisesti ja 
ilmanpuhdistimien käyttö on tässä tarkoituksessa tilapäinen ratkaisu.  

Tekninen toimiala on seurannut E3-tutkimushankeen uutisointia ja perehtynyt 
tutkimushankkeen tulokseen. E3-tutkimushankeen tuloksista Yle uutisoi 
marraskuussa 2023 sairastavuuden vähenevän kolmanneksella ilmanpuhdistimia 
käytettäessä päiväkodeissa. Kolmanneksen vähenemä uutisoitiin kaksivuotisen 
hankkeen ensimmäisen vuoden alustavien tulosten perusteella. Syyskuussa 2024 
julkaistun E3 tutkimushankeen loppuraportin lehdistötiedotteessa mainitaan, että 
hankkeen tärkein yksittäinen löydös oli päivähoidossa saavutettu tulos: lasten 
sairastuvuus väheni 18 prosenttia, kun ilma puhdistettiin ilmanpuhdistimien kanssa.  

E3 Pandemic Responce -loppuraportissa ei ole mukana artikkelia, missä on mainittu 
18%:n sairastavuuden vähenemä.  

Loppuraportin kyseessä olevan artikkelin laajennetussa tiivistelmässä on kerrottu 
tutkimuksen tehdyn Helsingissä neljässä päiväkodissa, joissa arvioitiin 
ilmanpuhdistimien vaikutusta infektioihin. 51 lasta osallistui tutkimukseen, ja 
sairastapaukset kerättiin viikoittaisilla kyselyillä huoltajilta. Päiväkodit valittiin uusina 
rakennuksina, joissa oli modernit ilmanvaihtojärjestelmät. Sairastavuuden havaittiin 
vähenevän lähes 20% ilmanpuhdistimia käytettäessä. (Paasi 2024, 273) 

E3-tutkimushankeen yhteydessä kerättiin näytteitä huonepölyn virusmääristä. 
Ensimmäisenä vuonna ilmanpuhdistimien vaikutus virusten esiintymiseen ei ollut 
selkeä, mutta toisena vuonna virusten esiintyminen painottui päiväkoteihin, joissa 
ilmanpuhdistimia ei ollut käytössä. Vielä ei ole yksinkertaista selitystä sille, miksi ero 
näkyi vasta toisena vuonna, ja lisäanalyysit ovat käynnissä (Täubel, Hela, Nikuri, 
Juntunen & Valkonen 2024) 

Työsuojelurahaston TSR SUOJAILMA – Työntekijöiden suojaaminen ilmavälitteisiä 
taudinaiheuttajia vastaan toimistoympäristössä - tutkimuksessa tarkasteltiin 
suojausratkaisujen tehokkuutta aerosoleja ja yskäisyjä vastaan. Hengittäessä 
infektoituneen henkilön huoneessa, suodatukseen perustuvat ratkaisut (kuten 
huoneilmanpuhdistin, FFP2-maskit, ja henkilökohtaiset ilmanpuhdistimet) estivät 
tehokkaasti taudinaiheuttajien pääsyä altistuvan hengitysvyöhykkeelle. FFP2-maskin 
suojaustehokkuus oli paras (n. 60 %) teippaamalla maski huolellisesti. 
Huoneilmanpuhdistin tarjosi noin 50 % suojaa pienessä neuvotteluhuoneessa, mutta 
ilmanpuhdistimien vaikutus oli vähäinen yskimistilanteessa. Yskäisyissä virtauksen 
estävät menetelmät, kuten maskit, sermit ja visiiri, olivat tehokkaita. Paras suoja 
saavutettiin, kun sekä infektoitunut että altistuva käyttivät maskeja ja korkeaa sermiä 
pöydän keskellä. Maski ja visiiri yksinomaan altistuvalla henkilöllä eivät tarjonneet 
merkittävää suojaa, ja ilmanpuhdistimet eivät auttaneet yskäisyjen yhteydessä, koska 
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taudinaiheuttajat kulkivat suoraan nopeassa virrassa altistuvaan. (Lestinen, 
Kilpeläinen & Kosonen 2023, 107) 

HiMiKKo-hankkeessa tutkittiin ilmanpuhdistimien vaikutuksia alakouluissa vuosina 
2021–2022. Tulokset osoittivat, että ilmanpuhdistimien käyttö (suodatus) vähensi 
merkittävästi pienhiukkasten ja TVOC-yhdisteiden pitoisuuksia. Mikrobipitoisuuksiin 
sen vaikutus oli heikko tai jopa lisäsi niitä pölyn resuspendoitumisen vuoksi. 
Ilmanpuhdistimet, sekä suodattavina että pelkästään ilmaa kierrättävinä (ei 
suodattanut, sham-jakso), vähensivät tilastollisesti merkitsevästi hengitystieoireiden ja 
muiden oireiden määrää, samoin oppilaiden kokemien olosuhdehaittojen osalta. 
Tutkimus korostaa, että ilmanpuhdistimia tulisi käyttää väliaikaisratkaisuna 
kohonneiden epäpuhtauspitoisuuksien aikana, ja ensisijaisesti huomiota tulisi 
kiinnittää rakennusten kunnossapitoon ja tehokkaaseen ilmanvaihtoon. 
Lisätutkimusta tarvitaan vaikutuksen taustalla olevista syistä. (Leppänen ym. 2024, 1-
2) 

E3-tutkimushankkeessa käytetty ilmanpuhdistimien määrä tarkoittaa melko suurta 
investointia käyttäjälle. E3-hankkeen ilmanpuhdistimien mitoitustarpeen mukaisella 
arvioinnilla kaupungin kahteenkymmeneen päiväkotiin jokaisen tarvitaan keskimäärin 
20 ilmanpuhdistinta, mikä tarkoittaa yhteensä 400 laitetta. Vuokrahinnaksi 
ilmanpuhdistinta kohden on arvioitu 100–250 €/kk, joten kustannukset ovat: 
kuukausitasolla: 40 000 € – 100 000 €, vuositasolla: 480 000 € – 1 200 000 €. 
Laitevalmistajilta ja jälleenmyyjiltä hintatietojen saanti avoimista lähteistä osoittautui 
haasteelliseksi. Lopullinen hinta riippuu laitteiden mallista, sopimuksen kestosta sekä 
kilpailutuksen tuloksesta. Lisäksi Ilmanpuhdistimet tiloissa lisäävät energiankulutusta 
ja melua.  

Ilmavälitteisten infektioiden leviämiseen sisäitiloissa vaikuttaa myös tilan 
ilmanvaihtokerroin. Investoimalla parempiin ilmanvaihtojärjestelmiin rakennuksissa, 
saadaan paremman ilmanvaihtokertoimen lisäksi parannettua ilmanvaihdon 
ulkoilman suodatusastetta ja energiatehokkuutta. Ympäristöaltisteiden 
kansanterveysvaikutuksista (Hänninen, Lehtomäki & Korhonen 2020, 8-9) 
tautitaakaltaan suurin tekijä on ulkolähteiden hiukkaset ja kolmantena sisälähteiden 
pienhiukkaset. Neljänneksi on arvioitu ympäristömelu.  

Koska tutkimusnäyttö ilmanpuhdistimien terveyshyödyistä suomalaisissa päiväkoti- ja 
kouluympäristöissä on riittämätöntä ja osin ristiriitaista, jatkaa Tekninen toimiala 
valtakunnallisen ohjeistuksen seuraamista koskien ilmanpuhdistimien käyttöä 
rakennusten ilmanlaadun parantamisessa. 

Ehdotus
Esittelijä: Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala

Tekninen lautakunta päättää, että antaa edellä mainitun lausunnokseen 
valtuustoaloitteeseen.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 209
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Valmistelijat / lisätiedot:

Johanna Jokelainen, hallintopäällikkö, johanna.jokelainen@pori.fi

Porin vihreä valtuustoryhmä, ensimmäinen allekirjoittaja valtuutettu Laura Pullinen 
jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 16.9.2024 § 99 Vähennetään lasten, perheiden 
ja henkilökunnan sairaspäiviä päiväkodeissa ilmanpuhdistimillan -valtuustoaloitteen. 
Kaupunginvaltuusto lähetti asian kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 23.9.2024 § 365 pyytääelinvoima- ja 
ympäristölautakunnan, teknisen lautakunnan ja sivistyslautakunnan lausunnot.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 20.11.2024 § 136.

Sivistyslautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 26.11.2024 § 148,

Tekninen lautakunta 10.12.2024 § 205 asia palautettiin valmisteluun.

Tekninen lautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 29.4.2025 § 80.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että valtuusto merkitsee 
tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 56

Porin vihreä valtuustoryhmä, ensimmäinen allekirjoittaja valtuutettu Laura Pullinen 
jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 16.9.2024 § 99 Vähennetään lasten, perheiden 
ja henkilökunnan sairaspäiviä päiväkodeissa ilmanpuhdistimilla -valtuustoaloitteen. 
Kaupunginvaltuusto lähetti asian kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 23.9.2024 § 365 pyytää elinvoima- ja 
ympäristölautakunnan, teknisen lautakunnan ja sivistyslautakunnan lausunnot.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 20.11.2024 § 136.

Sivistyslautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 26.11.2024 § 148.

Tekninen lautakunta päätti 10.12.2024 § 205 palauttaa asian valmisteluun.

Tekninen lautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 29.4.2025 § 80.

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 209.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa.
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Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto merkitsee tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi 
vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.
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Kaupunginvaltuusto, § 124,11.11.2024
Tekninen lautakunta, § 81,29.04.2025
Kaupunginhallitus, § 210,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 57, 19.05.2025

§ 57
Sotainvalidien muistolaatta Porin kaupungin hallitsemiin kiinteistöjen lippusalkorivistöön, 
valtuustoaloite, valtuutettu Markku Tanttinen

PRIDno-2024-4280

Kaupunginvaltuusto, 11.11.2024, § 124

Valtuutettu Markku Tanttinen jätti valtuuston kokouksessa seuraavan 
valtuustoaloitteen:

”Valtuustoaloite: Kuntalain mukaisella oikeudella, teen alla olevan valtuustoaloitteen:

Sotainvalidien muistolaatta Porin kaupungin hallitsemiin kiinteistöjen 
lippusalkorivistöön

Sotiemme raskaat muistot ankarimmin ovat koskettaneet heitä, jotka niinä aikoina 
täyttivät velvollisuuttaan sotiemme aikana sotarintamalla, pitivät kotirintaman 
huoltovarmuutta toiminnassa, kantaen oman vastuunsa kansakuntamme 
tulevaisuudesta. Raskaskaimmat uhrit koituivat sodassa ja kotitintaman 
pommituksissa kuolleiden, ja heidän omaisilleen.

Ruumiillisien ja henkisien vammojen kantaminen, rintamamiesten ja -naisten osuus oli 
sotien jälkeen suuri. Tämäkään ei vielä riittänyt, siirtoväen asuttaminen, maamme 
jälleenrakentaminen ja sotakorvaukset, vaativat mittavat ponnistelut vielä sotien 
jälkeen. Liian usein unohdetaan heidän työpanoksensa ja uhrauksensa, tässä ajassa.

Sotainvalidien Veljesliitto loi vuonna 1952 muistolaatan lipputankoihin kiinnitettäväksi. 
Se kuvaa sodassa haavoittuneiden sotatoimien loppumista  ja katkaistulla peitsellä,
laatan teksti ”   sitä uhria, jotka invaliditsoituneina ovat Uhrin ansiosta lippu liehuu”
raskaimmin sodassa kaatuneiden lisäksi kantaneet.

Tätä muistolaattaa on vielä olemassa, Poriin sitä on saatu 22 kappaletta. Lisäksi on 
saatu lupaus Keskusjärjestöltä merkittävästä lisäerästä käytettäväksi kaupungin 
julkisten rakennusten lippurivistöihin. Arvostus asennuskohteista lähtee Porin 
sankarihaudoista, koulujen lippusaloista, suuremmista sairaaloista -sairaskodeista ja 
esimerkiksi Raatihuoneemme lippurivistöstä.

Vuonna 2025 invalidijärjestöjen ja veteraanijärjestöjen toiminta mitä 
todennäköisimmin ajetaan alas. Nyt on viimeinen hetki pelastaa nämä laatat, ja 
muistuttaa lipun nostolla kunniavelastamme tuon ajan sukupolvelle, Olen sen verran 
ollut asiassa mukana, että laatat tulevat korvauksetta kaupungin käyttöön.

Porissa 3 p:nä marraskuuta 2024

Markku Tanttinen

Kaupunginvaltuutettu

Pori”



 Porin kaupunki Pöytäkirja 4/2025 94 ( )113
Kaupunginvaltuusto 19.05.2025

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty asianhallintajärjestelmässä

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Tekninen lautakunta, 29.04.2025, § 81

Valmistelijat / lisätiedot:

Mikko Viitala, yksikön päällikkö, tilayksikkö, mikko.viitala@pori.fi

Kaupungin valtuutettu Tanttinen on tehnyt valtuustoaloitteen koskien sotainvalidien 
muistolaattojen kiinnittämistä Porin kaupungin hallitsemien kiinteistöjen 
lippusalkorivistöihin. Tekninen toimiala esittää teknisen lautakunnan lausunnoksi 
seuraavaa:

Kiitämme kaupunginvaltuutettu Markku Tanttista aloitteesta koskien sotainvalidien 
muistolaattojen kiinnittämistä Porin kaupungin hallitsemien kiinteistöjen 
lippusalkorivistöihin. Tekninen lautakunta suhtautuu myönteisesti tähän ehdotukseen.

Aloitteessa esitetty ajatus kunnioittaa sotiemme veteraaneja kiinnittämällä "Uhrin 
ansiosta lippu liehuu" -tekstillä varustetut muistolaatat kaupungin kiinteistöjen 
lipputankoihin on hyvä. Rintamaveteraaniasiain neuvottelukunta on myös käsitellyt 
aloitteen kokouksessaan 22.1.2025 ja päättänyt yksimielisesti kannattaa sitä. 
Neuvottelukunta pitää aloitetta kannatettavana ja viipymättä toteutettavana.

Tiloista vastaavan näkökulmasta toteamme, että lipputangot ovat näkyviä ja 
arvokkaita paikkoja tällaiselle kunnianosoitukselle. Olemassa olevien lipputankojen 
soveltuvuus muistolaattojen kiinnittämiseen tulee luonnollisesti selvittää, mutta 
pääosin uskomme tämän olevan teknisesti toteutettavissa.

Aloite vahvistaisi merkittävästi julkisesti viestitettävää kunnianosoitusta sotiemme 
veteraaneille ja isänmaallisuutta maamme itsenäisyyden puolesta. Tämä on linjassa 
myös rintamaveteraaniasiain neuvottelukunnan näkemyksen kanssa, jonka mukaan 
aloite on relevanttia Suomen sotiin liittyvän perinteen ja tietouden vaalimista varten ja 
tulee ehdottomasti välittää myös tuleville sukupolville.

Tekninen toimiala on valmis osallistumaan aloitteen käytännön toteutukseen yhdessä 
muiden asianomaisten tahojen kanssa.

Tekninen lautakunta näkee aloitteen positiivisena ja tekninen toimiala on valmis 
löytämään ratkaisut sen toteuttamiseksi Porin kaupungin ja sen yhtiöiden 
kiinteistöissä.

Ehdotus
Esittelijä: Markku Koppelomäki, toimialajohtaja, tekninen toimiala
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Tekninen lautakunta päättää, että antaa edellämainitun lausunnokseen 
valtuustoaloitteeseen.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 210

Valmistelijat / lisätiedot:

Johanna Jokelainen, hallintopäällikkö, johanna.jokelainen@pori.fi

Liitteet
1 Pöytäkirjan ote-Rintamaveteraaniasiain neuvottelukunta - 22.01.2025, klo 13_00
2 RVN-lausunto Markku Tanttisen valtuustoaloitteeseen 02-2025

Valtuutettu Markku Tanttinen jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 11.11.2024 § 
124 Sotainvalidien muistolaatta Porin kaupungin hallitsemiin kiinteistöjen 
lippusalkorivistöön -valtuustoaloitteen. Kaupunginvaltuusto lähetti asian 
kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 
18.11.2024 §543 pyytää teknisen lautakunnan ja rintamaveteraaniasiain 
neuvottelukunnan lausunnot.

Rintamaveteraaniasiain neuvottelukunta käsitteli asiaa kokouksessaan 22.1.2025 § 5. 

Tekninen lautakunta  käsitteli asiaa kokouksessaan 29.4.2025 § 81.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa. Rintamaveteraaniasiain 
neuvottelukunnan lausunto on liitteenä.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että valtuusto merkitsee 
tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 57

Liitteet
1 Pöytäkirjan ote-Rintamaveteraaniasiain neuvottelukunta - 22.01.2025, klo 13_00
2 RVN-lausunto Markku Tanttisen valtuustoaloitteeseen 02-2025

Valtuutettu Markku Tanttinen jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 11.11.2024 § 
124 Sotainvalidien muistolaatta Porin kaupungin hallitsemiin kiinteistöjen 
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lippusalkorivistöön -valtuustoaloitteen. Kaupunginvaltuusto lähetti asian 
kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 
18.11.2024 § 543 pyytää teknisen lautakunnan ja rintamaveteraaniasiain 
neuvottelukunnan lausunnot.

Rintamaveteraaniasiain neuvottelukunta käsitteli asiaa kokouksessaan 22.1.2025 § 5. 

Tekninen lautakunta  käsitteli asiaa kokouksessaan 29.4.2025 § 81.

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 210.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa. Rintamaveteraaniasiain 
neuvottelukunnan lausunto on liitteenä.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto merkitsee tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi 
vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

_____________

Merkitään, että varavaltuutettu Joonas Ryynänen poistui kokouksesta tämän  asian 
käsittelyn aikana kello 20.14.

Merkitään, että Marianne Ostamo poistui tämän asian käsittelyn aikana kello 20.20.
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Kaupunginvaltuusto, § 96,16.09.2024
Vapaa-ajan lautakunta, § 100,18.12.2024
Elinvoima- ja ympäristölautakunta, § 153,18.12.2024
Kaupunginhallitus, § 211,12.05.2025
Kaupunginvaltuusto, § 58, 19.05.2025

§ 58
Naturisteille tarkoitetun alueen perustaminen Poriin, valtuustoaloite, valtuutettu Christa 
Lahto

PRIDno-2024-3636

Kaupunginvaltuusto, 16.09.2024, § 96

Valtuutettu Christa Lahto jätti valtuuston kokouksessa seuraavan valtuustoaloitteen:

"Porin kaupunginvaltuusto

—————————————

Aloite 16.9.2024

—————————————

Naturisteille tarkoitetun alueen perustaminen Poriin

—————————————

Esitän, että Porin kaupunki valmistelee ja selvittää mahdollisuuden ”nakurannan 
palauttamiseksi uniikkiin ja outoon” Poriin.

Naturistiranta on aikoinaan perustettu Porin Yyteriin kaupunginvaltuutetun aloitetta 
seuranneella kaupunginvaltuuston päätöksellä 1990-luvulla, valitettavasti se 
lakkautettiin nopeasti ilman tarkoituksenmukaisia tutkimuksia virkamiespäätöksellä 
2020-luvulla.

Naturisteille tarkoitettu erityisalue sopisi hyvin kaupungin imagoon ja lisää 
tulevaisuudessa alueelle kaivattujen matkailijoiden määrää.

Aikaisempi alue toimi hyvin pitkän aikaa, ainoa puute oli selkeämmät: opasteet, 
tiedotteet, säännöt ja aluerajaukset.

Aloitettaessa selvitystyötä on otettava huomioon myös vaihtoehtoisesti muut 
sopivaksi katsottavat sijainnit naturistirannan tai -alueen sijoittamiseksi Poriin, mikäli 
entisen erinomaisen sijainnin alueen käyttö todettaisiin syystä tai toisesta 
mahdottomaksi.

Sijainteja pohtiessa tulisi ottaa huomioon saavutettavuus ja soveltuvuus ympäristöön 
sekä sen tarpeisiin. Sijainnin vaihtoehtojen vertailussa on korostettava myös sijainnin 
vaikutusta alueella tapahtuvaan muuhun toimintaan nähden, vaikutuksia alueen 
elävöittämiseen sekä erityisesti yritystoiminta.

Suomessa on tällä hetkellä vain 2 naturistirantaa, kun muissa Pohjoismaissa, kuten 
Ruotsissa on 10 naturistileirintäaluetta ja 70 naturistirantaa. Tanska taasen ilmoittaa 
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naturismin olevan luvallista kaikkialla ja merkattuja rantoja ja leirintäalueita on 
kymmenittäin. Keskisessä Euroopassa nykytilanne on edelleen Skandinaviaa 
suvaitsevampi.

Porissa 16.9.2024

Liike Nyt

Christa Lahto"

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Vapaa-ajan lautakunta, 18.12.2024, § 100

Valmistelijat / lisätiedot:

Jyri Träskelin, yksikön päällikkö, kulttuuriyksikkö, jyri.traskelin@pori.fi

Yyterin virallinen naturistiranta suljettiin vuonna 2021. Sulkeminen johtui rannalla 
havaituista lieveilmiöistä: osa käyttäjistä ei pysynyt naturismille rajatulla alueella tai 
noudattanut alueen sääntöjä. Sulkemiseen liittyi myös lapsiperheiltä saatu 
negatiivinen palaute. 

Yyteri on yksi Suomen ja Pohjoismaiden tunnetuimmista hiekkarannoista ja erityisesti 
lapsiperheiden suosiossa kotimaan rantalomakohteena. Strategisesti 
matkailumarkkinointi kohdistuu volyymiltään isoihin kohderyhmiin, joilla on 
merkittävä vaikutus alueen yritysten elinvoimaan ja kasvupotentiaaliin. Suomessa 
naturistiliiton jäsenyhdistyksien yhteenlaskettu jäsenmäärä on noin 500 jäsentä 
(Suomen naturistiliitto).  

Porin matkailun kärkikohde Yyterin markkinointia on jo vuosia suunnattu 
lapsiperheille, jotka ovat Porin  strategisesti päätetty matkailun tiekartassa
kohderyhmä. Yyterin rannan käyntimäärä kesällä 2024 oli kesä-elokuun aikana yli 188 
000 henkilöä. Kävijät käyttävät kaikkia rannan sisäänkäyntejä ja määrä jakaantuu koko 
rannan alueelle. On olemassa riski, että naturistirannan kohdentaminen Yyterin ranta-
alueelle voisi vahingoittaa Yyterin mainetta koko perheen rantalomakohteena. Se 
saattaisi vähentää perheiden kiinnostusta käydä Yyterissä, koska naturistirantojen 
voidaan luonnollisuudestaan huolimatta kokea ylittävän sosiaalisen mukavuuden 
rajat. Yyterin kaltaisessa tunnetussa perhekohteessa tällainen lisäys voisi tuntua 
monille ristiriitaiselta. 

Kansainvälisesti Yyteriä markkinoidaan ympärivuotisena luontomatkailukohteena, 
jolla tavoitellaan sesongin pidennystä kesän molemmin puolin, eikä pääpaino ole 
pelkästään keskikesän rantalomakohteena. Maailmalla suositut ja menestyvät 
naturistimatkailukohteet tarjoavat monipuolisesti palveluja jopa kilometrien rannoista 

https://cms.pori.fi/uploads/sites/3/2022/10/matkailun_tiekartta_2020_2025.pdf
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tai suojaisista poukamista täyden palvelun lomakohteisiin, uima-altaisiin, ravintoloihin 
ynnä muihin oheispalveluihin.  

Aiempi naturistiranta sijaitsi Yyterissä dyynien suojassa, mutta ei ulottunut vesirajaan 
asti. Yyterin dyynialue on suojeltu ja nykyään rannan asiakkaita ohjeistetaan entistä 
tarkemmin pysymään rannan tasaisella hiekka-alueella, kulkemaan merkittyjä reittejä 
pitkin ja suojelemaan herkkiä dyynejä siten, ettei niissä kuljettaisi. Dyynien suojissa 
ollut alue ei voisi nykyisin enää toimia naturistirantana, sillä kulku niille ei ole sallittua.  

Yyterin alueella kulkee nykyisin paljon retkeilyreittejä, jotka kulkevat laajasti koko 
alueen ympäristössä. Näiden reittien kanssa risteävät alueet eivät tule kysymykseen 
uutena naturistirantana. Naturistiliiton kanssa käydyn keskustelun perusteella 
toiveena olisi, että naturistialueella pääsisi ilman uimavaatteita uimaan. Tällaisen 
sijainnin löytäminen Yyterin alueelta on erittäin haasteellista. Naturistiliiton kanssa 
käydyssä keskustelussa on noussut esiin Karhuluodon ja Herrainpäivien ranta-alueet. 
Näiden ranta-alueiden käyttöönotto naturistirannaksi todennäköisesti teettäisi 
kaupungille seuraavia toimenpiteitä: alueen asukkaiden osallistaminen, ELY-
keskuksen kanssa tehtävä yhteistyö, infran rakentaminen (esim. wc- ja suihkutilat, 
esteetön kulku, opasteet jne.). Näilläkin alueilla on suojeltuja dyynejä ja alueiden 
rannoilla uimista ei lähtökohtaisesti suositella voimakkaiden virtausten vuoksi. 

Vaikka naturistirannan toiminta onkin käyttäjilleen maksutonta ja lähtökohtaisesti 
avointa kaikille, se kuitenkin poissulkee kohderyhmiä, jotka eivät koe toimintaa 
sosiaalisesti miellyttäväksi. Käytännössä naturistiharrastajille osoitettu ranta-alue 
sulkee pois muita käyttäjäryhmiä. Samalla se voidaan kokea epätasa-arvoisena 
muiden kävijäryhmien näkökulmasta. Näin ollen ainoastaan naturisteille kohdennetun 
alueen kumulatiiviset vaikutukset ovat monitahoisempia ja suurempia kuin kaupungin 
tuottamissa palveluissa yleisesti. Nykyinen lainsäädäntö velvoittaa julkista palvelua 
huomioimaan useita osatekijöitä järjestämässään toiminnassa; muun muassa 
tasapuolisuuden, saavutettavuuden ja osallisuuden näkökulmat. Näiden velvoitteiden 
huomioiminen vaatisi kaupungilta huomattavaa taloudellista panostusta. Lisäksi 
yhdelle, suhteellisen pienelle ryhmälle kohdennetun toiminnan järjestäminen olisi 
yleisen edun mukaista järjestää markkinaehtoisesti, jotta toiminta mahdollistaisi ja 
hyödyttäisi aluetaloudellisten kerrannaisvaikutusten syntymistä. 

Yyterissä tulisi keskittyä jo olemassa oleviin vahvuuksiin kuten luontomatkailun ja 
perhematkailun kehittämiseen. Mikäli naturismista haluttaisiin tehdä yksi Yyterin 
keskeisistä matkailuvalteista ja varteenotettava elinvoimatekijä, tulisi asiaan panostaa 
laaja-alaisemmin. Ainoastaan rajatun ranta-alueen osoittaminen naturistien käyttöön 
ei yksistään riittäisi, vaan teeman ympärille tulisi järjestää muitakin toimintoja, kuten 
ravintola tai baari, sekä erilaisia harrastusmahdollisuuksia.  

Edellä mainitun kaltaisen toiminnan järjestäminen lukumäärältään varsin 
marginaaliselle asiakasryhmälle ei ole kaupunkiorganisaation vastuualueella vaan 
pitäisi, kuten jo todettua, järjestää markkinaehtoisesti.  
Lisäksi julkisen palveluntuottajan näkökulmasta vain yhden, toiminnallaan muita 
käyttäjiä poissulkevan ryhmän huomioiminen olisi selkeästi ristiriidassa eri 
asiakasryhmien tasa-arvoisen kohtelun kanssa ja tämänkaltainen kehitys saattaisi 
johtaa useisiin selvitystöihin uusien ranta-alueiden rajaamiseksi muidenkin 
kohdennettujen ja rajattujen asiakas- ja toimijaryhmien käytettäväksi. 
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Mikäli kaupunkiorganisaatio kuitenkin haluaa selvittää muuta sijaintia 
naturistirannalle, vaatisi se laajempien selvitysten toteuttamista Porin muiden 
mahdollisten ranta-alueiden osalta. Kuten valtuustoaloitteessakin on todettu, 
sijainteja pohtiessa tulisi ottaa huomioon saavutettavuus ja soveltuvuus ympäristöön 
sekä sen tarpeisiin. Lisäksi vaihtoehtojen vertailussa olisi korostettava myös sijainnin 
vaikutusta alueella tapahtuvaan muuhun toimintaan nähden, vaikutuksia alueen 
elävöittämiseen ja yritystoimintaan.  
 
Vastaus valtuustoaloitteeseen on työstetty matkailu- ja markkinointiyksikön, 
kaupunkikehitys- ja omistajaohjaus-yksikön, sekä kulttuuriyksikön yhteistyönä. 

Ehdotus
Esittelijä: Esa Kohtamäki, toimialajohtaja, sivistystoimiala

Vapaa-ajan lautakunta päättää antaa oheisen lausunnon valtuustoaloitteesta 
kaupunginhallitukselle. 

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta, 18.12.2024, § 153

Valmistelijat / lisätiedot:

Tiina J Lehtonen, tiina.j.lehtonen@pori.fi

Valtuutettu Christa Lahto jätti valtuuston kokouksessa 16.9.2024 valtuustoaloitteen 
Naturisteille tarkoitetun alueen perustaminen Poriin. Kaupunginhallitus päätti 
23.9.2024 pyytää aloitteesta elinvoima- ja ympäristölautakunnan ja vapaa-ajan 
lautakunnan lausunnot 31.12.2024 mennessä.

Asian esittely ja aiempi käsittely ovat luettavissa historiatiedoista.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Kilkku, toimialajohtaja, elinvoima- ja ympäristötoimiala

Elinvoima- ja ympäristölautakunta päättää antaa valtuustoaloitteeseen 
seuraavanlaisen lausunnon kaupunginhallitukselle:

Yyterin virallinen naturistiranta suljettiin vuonna 2021. Sulkeminen johtui rannalla 
havaituista lieveilmiöistä: osa käyttäjistä ei pysynyt naturismille rajatulla alueella tai 
noudattanut alueen sääntöjä. Sulkemiseen liittyi myös lapsiperheiltä saatu 
negatiivinen palaute. 

Yyteri on yksi Suomen ja Pohjoismaiden tunnetuimmista hiekkarannoista ja erityisesti 
lapsiperheiden suosiossa kotimaan rantalomakohteena. Strategisesti 
matkailumarkkinointi kohdistuu volyymiltään isoihin kohderyhmiin, joilla on 
merkittävä vaikutus alueen yritysten elinvoimaan ja kasvupotentiaaliin. Suomessa 
naturistiliiton jäsenyhdistyksien yhteenlaskettu jäsenmäärä on noin 500 jäsentä 
(Suomen naturistiliitto).  
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Porin matkailun kärkikohde Yyterin markkinointia on jo vuosia suunnattu 
lapsiperheille, jotka ovat Porin matkailun tiekartassa strategisesti päätetty 
kohderyhmä. Yyterin rannan käyntimäärä kesällä 2024 oli kesä-elokuun aikana yli 188 
000 henkilöä. Kävijät käyttävät kaikkia rannan sisäänkäyntejä ja määrä jakaantuu koko 
rannan alueelle. On olemassa riski, että naturistirannan kohdentaminen Yyterin ranta-
alueelle voisi vahingoittaa Yyterin mainetta koko perheen rantalomakohteena. Se 
saattaisi vähentää perheiden kiinnostusta käydä Yyterissä, koska naturistirantojen 
voidaan luonnollisuudestaan huolimatta kokea ylittävän sosiaalisen mukavuuden 
rajat. Yyterin kaltaisessa tunnetussa perhekohteessa tällainen lisäys voisi tuntua 
monille ristiriitaiselta. 

Kansainvälisesti Yyteriä markkinoidaan ympärivuotisena luontomatkailukohteena, 
jolla tavoitellaan sesongin pidennystä kesän molemmin puolin, eikä pääpaino ole 
pelkästään keskikesän rantalomakohteena. Maailmalla suositut ja menestyvät 
naturistimatkailukohteet tarjoavat monipuolisesti palveluja jopa kilometrien rannoista 
tai suojaisista poukamista täyden palvelun lomakohteisiin, uima-altaisiin, ravintoloihin 
ynnä muihin oheispalveluihin.  

Aiempi naturistiranta sijaitsi Yyterissä dyynien suojassa, mutta ei ulottunut vesirajaan 
asti. Yyterin dyynialue on suojeltu ja nykyään rannan asiakkaita ohjeistetaan entistä 
tarkemmin pysymään rannan tasaisella hiekka-alueella, kulkemaan merkittyjä reittejä 
pitkin ja suojelemaan herkkiä dyynejä siten, ettei niissä kuljettaisi. Dyynien suojissa 
ollut alue ei voisi nykyisin enää toimia naturistirantana, sillä kulku niille ei ole sallittua.  

Yyterin alueella kulkee nykyisin paljon retkeilyreittejä, jotka kulkevat laajasti koko 
alueen ympäristössä. Näiden reittien kanssa risteävät alueet eivät tule kysymykseen 
uutena naturistirantana. Naturistiliiton kanssa käydyn keskustelun perusteella 
toiveena olisi, että naturistialueella pääsisi ilman uimavaatteita uimaan. Tällaisen 
sijainnin löytäminen Yyterin alueelta on erittäin haasteellista. Naturistiliiton kanssa 
käydyssä keskustelussa on noussut esiin Karhuluodon ja Herrainpäivien ranta-alueet. 
Näiden ranta-alueiden käyttöönotto naturistirannaksi todennäköisesti teettäisi 
kaupungille seuraavia toimenpiteitä: alueen asukkaiden osallistaminen, ELY-
keskuksen kanssa tehtävä yhteistyö, infran rakentaminen (esim. wc- ja suihkutilat, 
esteetön kulku, opasteet jne.). Näilläkin alueilla on suojeltuja dyynejä ja alueiden 
rannoilla uimista ei lähtökohtaisesti suositella voimakkaiden virtausten vuoksi. 

Vaikka naturistirannan toiminta onkin käyttäjilleen maksutonta ja lähtökohtaisesti 
avointa kaikille, se kuitenkin poissulkee kohderyhmiä, jotka eivät koe toimintaa 
sosiaalisesti miellyttäväksi. Käytännössä naturistiharrastajille osoitettu ranta-alue 
sulkee pois muita käyttäjäryhmiä. Samalla se voidaan kokea epätasa-arvoisena 
muiden kävijäryhmien näkökulmasta. Näin ollen ainoastaan naturisteille kohdennetun 
alueen kumulatiiviset vaikutukset ovat monitahoisempia ja suurempia kuin kaupungin 
tuottamissa palveluissa yleisesti. Nykyinen lainsäädäntö velvoittaa julkista palvelua 
huomioimaan useita osatekijöitä järjestämässään toiminnassa; muun muassa 
tasapuolisuuden, saavutettavuuden ja osallisuuden näkökulmat. Näiden velvoitteiden 
huomioiminen vaatisi kaupungilta huomattavaa taloudellista panostusta. Lisäksi 
yhdelle, suhteellisen pienelle ryhmälle kohdennetun toiminnan järjestäminen olisi 
yleisen edun mukaista järjestää markkinaehtoisesti, jotta toiminta mahdollistaisi ja 
hyödyttäisi aluetaloudellisten kerrannaisvaikutusten syntymistä. 
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Yyterissä tulisi keskittyä jo olemassa oleviin vahvuuksiin kuten luontomatkailun ja 
perhematkailun kehittämiseen. Mikäli naturismista haluttaisiin tehdä yksi Yyterin 
keskeisistä matkailuvalteista ja varteenotettava elinvoimatekijä, tulisi asiaan panostaa 
laaja-alaisemmin. Ainoastaan rajatun ranta-alueen osoittaminen naturistien käyttöön 
ei yksistään riittäisi, vaan teeman ympärille tulisi järjestää muitakin toimintoja, kuten 
ravintola tai baari, sekä erilaisia harrastusmahdollisuuksia.  

Edellä mainitun kaltaisen toiminnan järjestäminen lukumäärältään varsin 
marginaaliselle asiakasryhmälle ei ole kaupunkiorganisaation vastuualueella vaan 
pitäisi, kuten jo todettua, järjestää markkinaehtoisesti.  
Lisäksi julkisen palveluntuottajan näkökulmasta vain yhden, toiminnallaan muita 
käyttäjiä poissulkevan ryhmän huomioiminen olisi selkeästi ristiriidassa eri 
asiakasryhmien tasa-arvoisen kohtelun kanssa ja tämänkaltainen kehitys saattaisi 
johtaa useisiin selvitystöihin uusien ranta-alueiden rajaamiseksi muidenkin 
kohdennettujen ja rajattujen asiakas- ja toimijaryhmien käytettäväksi. 

Mikäli kaupunkiorganisaatio kuitenkin haluaa selvittää muuta sijaintia 
naturistirannalle, vaatisi se laajempien selvitysten toteuttamista Porin muiden 
mahdollisten ranta-alueiden osalta. Kuten valtuustoaloitteessakin on todettu, 
sijainteja pohtiessa tulisi ottaa huomioon saavutettavuus ja soveltuvuus ympäristöön 
sekä sen tarpeisiin. Lisäksi vaihtoehtojen vertailussa olisi korostettava myös sijainnin 
vaikutusta alueella tapahtuvaan muuhun toimintaan nähden, vaikutuksia alueen 
elävöittämiseen ja yritystoimintaan.  

Vastaus valtuustoaloitteeseen on työstetty matkailu- ja markkinointiyksikön, 
kaupunkikehitys- ja omistajaohjaus-yksikön, sekä kulttuuriyksikön yhteistyönä. 

Kokouskäsittely
Hanna Sinisalmi ehdotti, että päätösehdotuksen mukaisesta lausunnosta lausunnosta 
poistetaan kappale: Mikäli kaupunkiorganisaatio kuitenkin haluaa selvittää muuta 
sijaintia naturistirannalle, vaatisi se laajempien selvitysten toteuttamista Porin muiden 
mahdollisten ranta-alueiden osalta. Kuten valtuustoaloitteessakin on todettu, 
sijainteja pohtiessa tulisi ottaa huomioon saavutettavuus ja soveltuvuus ympäristöön 
sekä sen tarpeisiin. Lisäksi vaihtoehtojen vertailussa olisi korostettava myös sijainnin 
vaikutusta alueella tapahtuvaan muuhun toimintaan nähden, vaikutuksia alueen 
elävöittämiseen ja yritystoimintaan. Elinvoima- ja ympäristölautakunta kannatti 
ehdotusta yksimielisesti.

Päätös
Elinvoima- ja ympäristölautakunta päätti yksimielisesti antaa valtuustoaloitteeseen 
seuraavanlaisen lausunnon kaupunginhallitukselle:

Yyterin virallinen naturistiranta suljettiin vuonna 2021. Sulkeminen johtui rannalla 
havaituista lieveilmiöistä: osa käyttäjistä ei pysynyt naturismille rajatulla alueella tai 
noudattanut alueen sääntöjä. Sulkemiseen liittyi myös lapsiperheiltä saatu 
negatiivinen palaute. 

Yyteri on yksi Suomen ja Pohjoismaiden tunnetuimmista hiekkarannoista ja erityisesti 
lapsiperheiden suosiossa kotimaan rantalomakohteena. Strategisesti 
matkailumarkkinointi kohdistuu volyymiltään isoihin kohderyhmiin, joilla on 
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merkittävä vaikutus alueen yritysten elinvoimaan ja kasvupotentiaaliin. Suomessa 
naturistiliiton jäsenyhdistyksien yhteenlaskettu jäsenmäärä on noin 500 jäsentä 
(Suomen naturistiliitto).  

Porin matkailun kärkikohde Yyterin markkinointia on jo vuosia suunnattu 
lapsiperheille, jotka ovat Porin matkailun tiekartassa strategisesti päätetty 
kohderyhmä. Yyterin rannan käyntimäärä kesällä 2024 oli kesä-elokuun aikana yli 188 
000 henkilöä. Kävijät käyttävät kaikkia rannan sisäänkäyntejä ja määrä jakaantuu koko 
rannan alueelle. On olemassa riski, että naturistirannan kohdentaminen Yyterin ranta-
alueelle voisi vahingoittaa Yyterin mainetta koko perheen rantalomakohteena. Se 
saattaisi vähentää perheiden kiinnostusta käydä Yyterissä, koska naturistirantojen 
voidaan luonnollisuudestaan huolimatta kokea ylittävän sosiaalisen mukavuuden 
rajat. Yyterin kaltaisessa tunnetussa perhekohteessa tällainen lisäys voisi tuntua 
monille ristiriitaiselta. 

Kansainvälisesti Yyteriä markkinoidaan ympärivuotisena luontomatkailukohteena, 
jolla tavoitellaan sesongin pidennystä kesän molemmin puolin, eikä pääpaino ole 
pelkästään keskikesän rantalomakohteena. Maailmalla suositut ja menestyvät 
naturistimatkailukohteet tarjoavat monipuolisesti palveluja jopa kilometrien rannoista 
tai suojaisista poukamista täyden palvelun lomakohteisiin, uima-altaisiin, ravintoloihin 
ynnä muihin oheispalveluihin.  

Aiempi naturistiranta sijaitsi Yyterissä dyynien suojassa, mutta ei ulottunut vesirajaan 
asti. Yyterin dyynialue on suojeltu ja nykyään rannan asiakkaita ohjeistetaan entistä 
tarkemmin pysymään rannan tasaisella hiekka-alueella, kulkemaan merkittyjä reittejä 
pitkin ja suojelemaan herkkiä dyynejä siten, ettei niissä kuljettaisi. Dyynien suojissa 
ollut alue ei voisi nykyisin enää toimia naturistirantana, sillä kulku niille ei ole sallittua.  

Yyterin alueella kulkee nykyisin paljon retkeilyreittejä, jotka kulkevat laajasti koko 
alueen ympäristössä. Näiden reittien kanssa risteävät alueet eivät tule kysymykseen 
uutena naturistirantana. Naturistiliiton kanssa käydyn keskustelun perusteella 
toiveena olisi, että naturistialueella pääsisi ilman uimavaatteita uimaan. Tällaisen 
sijainnin löytäminen Yyterin alueelta on erittäin haasteellista. Naturistiliiton kanssa 
käydyssä keskustelussa on noussut esiin Karhuluodon ja Herrainpäivien ranta-alueet. 
Näiden ranta-alueiden käyttöönotto naturistirannaksi todennäköisesti teettäisi 
kaupungille seuraavia toimenpiteitä: alueen asukkaiden osallistaminen, ELY-
keskuksen kanssa tehtävä yhteistyö, infran rakentaminen (esim. wc- ja suihkutilat, 
esteetön kulku, opasteet jne.). Näilläkin alueilla on suojeltuja dyynejä ja alueiden 
rannoilla uimista ei lähtökohtaisesti suositella voimakkaiden virtausten vuoksi. 

Vaikka naturistirannan toiminta onkin käyttäjilleen maksutonta ja lähtökohtaisesti 
avointa kaikille, se kuitenkin poissulkee kohderyhmiä, jotka eivät koe toimintaa 
sosiaalisesti miellyttäväksi. Käytännössä naturistiharrastajille osoitettu ranta-alue 
sulkee pois muita käyttäjäryhmiä. Samalla se voidaan kokea epätasa-arvoisena 
muiden kävijäryhmien näkökulmasta. Näin ollen ainoastaan naturisteille kohdennetun 
alueen kumulatiiviset vaikutukset ovat monitahoisempia ja suurempia kuin kaupungin 
tuottamissa palveluissa yleisesti. Nykyinen lainsäädäntö velvoittaa julkista palvelua 
huomioimaan useita osatekijöitä järjestämässään toiminnassa; muun muassa 
tasapuolisuuden, saavutettavuuden ja osallisuuden näkökulmat. Näiden velvoitteiden 
huomioiminen vaatisi kaupungilta huomattavaa taloudellista panostusta. Lisäksi 
yhdelle, suhteellisen pienelle ryhmälle kohdennetun toiminnan järjestäminen olisi 
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yleisen edun mukaista järjestää markkinaehtoisesti, jotta toiminta mahdollistaisi ja 
hyödyttäisi aluetaloudellisten kerrannaisvaikutusten syntymistä. 

Yyterissä tulisi keskittyä jo olemassa oleviin vahvuuksiin kuten luontomatkailun ja 
perhematkailun kehittämiseen. Mikäli naturismista haluttaisiin tehdä yksi Yyterin 
keskeisistä matkailuvalteista ja varteenotettava elinvoimatekijä, tulisi asiaan panostaa 
laaja-alaisemmin. Ainoastaan rajatun ranta-alueen osoittaminen naturistien käyttöön 
ei yksistään riittäisi, vaan teeman ympärille tulisi järjestää muitakin toimintoja, kuten 
ravintola tai baari, sekä erilaisia harrastusmahdollisuuksia.  

Edellä mainitun kaltaisen toiminnan järjestäminen lukumäärältään varsin 
marginaaliselle asiakasryhmälle ei ole kaupunkiorganisaation vastuualueella vaan 
pitäisi, kuten jo todettua, järjestää markkinaehtoisesti.  
Lisäksi julkisen palveluntuottajan näkökulmasta vain yhden, toiminnallaan muita 
käyttäjiä poissulkevan ryhmän huomioiminen olisi selkeästi ristiriidassa eri 
asiakasryhmien tasa-arvoisen kohtelun kanssa ja tämänkaltainen kehitys saattaisi 
johtaa useisiin selvitystöihin uusien ranta-alueiden rajaamiseksi muidenkin 
kohdennettujen ja rajattujen asiakas- ja toimijaryhmien käytettäväksi. 

Kaupunginhallitus, 12.05.2025, § 211

Valmistelijat / lisätiedot:

Johanna Jokelainen, hallintopäällikkö, johanna.jokelainen@pori.fi

Valtuutettu Christa Lahto jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 16.9.2024 § 
96 Naturisteille tarkoitetun alueen perustaminen Poriin -valtuustoaloitteen. 
Kaupunginvaltuusto lähetti asian kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 23.9.2024 § 365 pyytää elinvoima- ja 
ympäristölautakunnan ja vapaa-ajan lautakunnan lausunnot.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 18.12.2024 § 153.

Vapaa-ajan lautakunta  käsitteli asiaa kokouksessaan 18.12.2024 § 100.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa.

Ehdotus
Esittelijä: Lauri Inna, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että valtuusto merkitsee 
tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Pöytäkirja tämän asian osalta tarkastetaan välittömästi kokouksessa.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Kaupunginhallitus päätti tarkastaa pöytäkirjan tämän asian osalta heti kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 19.05.2025, § 58
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Valtuutettu Christa Lahto jätti kaupunginvaltuuston kokouksessa 16.9.2024 § 
96 Naturisteille tarkoitetun alueen perustaminen Poriin -valtuustoaloitteen. 
Kaupunginvaltuusto lähetti asian kaupunginhallituksen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallitus päätti kokouksessaan 23.9.2024 § 365 pyytää elinvoima- ja 
ympäristölautakunnan ja vapaa-ajan lautakunnan lausunnot.

Elinvoima- ja ympäristölautakunta käsitteli asiaa kokouksessaan 18.12.2024 § 153.

Vapaa-ajan lautakunta  käsitteli asiaa kokouksessaan 18.12.2024 § 100.

Kaupunginhallitus käsitteli asiaa kokouksessaan 12.5.2025 § 211.

Asian esittely ja aikaisempi käsittely ovat historiatiedoissa.

Ehdotus

Kaupunginhallituksen päätösehdotus:

Kaupunginvaltuusto merkitsee tehdyt toimenpiteet ja annetut lausunnot tiedoksi 
vastauksena valtuustoaloitteeseen.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.
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§ 59
Jalkapallon talviharjoittelun huomioiminen tekonurmikenttien rakentamisen yhteydessä, 
valtuustoaloite, valtuutettu Antti Lehtonen

PRIDno-2025-3338

Valtuutettu Antti Lehtonen jätti valtuuston kokouksessa seuraavan valtuustoaloitteen:

"Valtuustoaloite: Jalkapallon talviharjoittelun huomioiminen 
tekonurmikenttien rakentamisen yhteydessä

Poriin ollaan lähivuosina suunnittelemassa ja rakentamassa kahta uutta jalkapallon 
tekonurmikenttää. Esitän, että kenttien suunnittelussa otetaan erityisesti huomioon 
jalkapallon talviharjoitteluolosuhteet, jotka kaupungissamme ovat tällä hetkellä 
verrokkikaupunkeihin verrattuna erittäin huonot.

Nykytilanteessa kaupungin suurimman joukkueurheilulajin tärkeimmän 
harjoittelujakson, eli talvikauden olosuhteet koostuvat erittäin ruuhkautuneista 
Karhuhallista ja urheilukeskuksen tekonurmesta. Ottelutapahtumien järjestäminen on 
lähes mahdotonta ja harjoittelu joudutaan monesti toteuttamaan erittäin pienellä 
kenttäalueella (1/2 kenttää tai jopa ¼ kenttää, eikä täyden kenttäkoon harjoituksia saa 
käytännössä yksikään joukkue. Tällä on suuri merkitys harjoitusten laatuun ja 
sisältöön, eikä tiettyjä harjoitteita pystytä suorittamaan lainkaan.

Uusien tekonurmikenttien rakentamisen yhteydessä on hyvä hetki parantaa 
jalkapallon talviolosuhteita. Itä-Porin kentän suunnittelun yhteydessä on 
suunnitelmissa otettava huomioon mahdollisuus rakentaa kentän päälle kesäajaksi 
pois purettava kuplahalli. Tällainen malli on käytössä mm. Eurassa ja Närpiössä. 
Käytännössä tämä vaatii vain sen, että kentän välittömään läheisyyteen ei sijoiteta 
rakenteita (kuten aitoja), jotka estävät kuplahallin pystytyksen, vaan aidat ja muut 
rakenteet sijoitetaan niin kauas kenttäalueesta, että kuplahallin myöhempi hankinta ja 
rakentaminen on mahdollista. Suunnittelussa on huomioitava myös kuplahallin 
mahdollisesti vaatimat perustusratkaisut ja niiden tilavaraus.

Musan kentän suunnitelmassa on ehdottomasti pidettävä mukana ajatus 
lämmitettävästä tekonurmesta. Pori Energian kaukolämpöputki kulkee kentän 
vierestä Tommilantietä pitkin, josta haaroittamalla saadaan suhteellisen edullisin 
kustannuksin haaroitettua liittymä tekonurmen lämmitystä varten. Lämmitys 
kannattaa ehdottomasti toteuttaa kaukolämmön paluuvedestä, joka on kaupungille 
edullisempi, sekä myös teknisesti Pori Energian kannalta parempi ratkaisu. Missään 
nimessä Musan kentän kohdalla ei pidä sortua samaan virheeseen kuin Herralahden 
kentän osalta, missä meillä on hyvä tekonurmikenttä, jota talviaikana ei voi käyttää.

Näillä kahdella toimella voidaan jalkapallon talvikäytössä olevien kenttien tilanne 
suhteellisen edullisesti ja nopeasti tuplata nykyisestä. Tällä on valtava vaikutus Porin 
reilulle kahdelle tuhannelle jalkapallon harrastajalle, mutta myös Porin seuroille, jota 
pystyisivät järjestämään harjoituskauden turnauksia ja ottelutapahtumia Porissa, sen 
sijaan että nyt kuljetamme lapsiamme Euran kuplahalliin ja pidemmällekin 
kunnollisten olosuhteiden perässä.

Porissa 19.5.2025
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Perussuomalaiset

Antti Lehtonen"

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Tiedoksi
Kaupunginhallitus
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§ 60
Selvityspyyntö valtuustolle, mitä konkreettisia terveyttä ja hyvinvointia edistäviä toimia 
Porin kaupunki on tehnyt vuoden 2023 alun jälkeen kun sote-toiminnot siirtyivät 
Satakunnan hyvinvointialueelle, valtuustoaloite, valtuutettu Heidi Sakari

PRIDno-2025-3340

Valtuutettu Heidi Sakari jätti valtuuston kokouksessa seuraavan valtuustoaloitteen:

"Valtuustoaloite: Selvityspyyntö valtuustolle, mitä konkreettisia terveyttä ja 
hyvinvointia edistäviä toimia Porin kaupunki on tehnyt vuoden 2023 alun 
jälkeen kun sote-toiminnot siirtyivät Satakunnan hyvinvointialueelle

Pyydän, että kaupunginhallitus laatii selvityksen/raportin  valtuustolle siitä, mitä 
konkreettisia toimia Porin kaupunki on tehnyt terveyden ja hyvinvoinnin 
edistämiseksi, sekä miten nämä toimenpiteet tukevat kuntalaisten hyvinvointia ja 
ennaltaehkäisevät sairauksia ja sosiaalisia ongelmia. 

Toivon, että selvityksessä huomioidaan mm. liikunta- ja kulttuuripalvelut, kaavoitus 
ratkaisut, varhaiskasvatus- ja koulut sekä ehkäisevän päihdetyö ja muut terveyttä 
tukevat kokonaisuudet.

Porissa 19.5.2025

Heidi Sakari

Perussuomalaiset"

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Tiedoksi
Kaupunginhallitus
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§ 61
Jalankulku ja pyöräteiden turvallisuuden parantaminen keskustassa, valtuustoaloite, 
valtuutettu Ismo Läntinen

PRIDno-2025-3341

Valtuutettu Ismo Läntinen jätti valtuuston kokouksessa seuraavan valtuustoaloitteen:

"Valtuustoaloite: Jalankulku ja pyöräteiden turvallisuuden parantaminen 
keskustassa

Esitän, että näiden turvallisuutta saadaan parannettua, siten, että ne erotetaan 
toisistaan ja maalataan jalankulkijoille oma kaista ja samoin pyöräilijöille maalaamalla 
esim. valkoinen viiva. Liikkuminen omalla kaistalla on turvallista ja estää "törmäilyt".

Ismo Läntinen

Porin perussuomalaiset"

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Tiedoksi
Kaupunginhallitus
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§ 62
Hallintosäännön muuttaminen Pori-rahaston sääntöjen muuttamisen osalta, 
valtuustoaloite, kaikki valtuustoryhmät, ensimmäinen allekirjoittaja valtuutettu Mika 
Tuhkanen

PRIDno-2025-3343

Porin kaupunginvaltuuston valtuustoryhmät, ensimmäinen allekirjoittaja valtuutettu 
Mika Tuhkanen jätti valtuuston kokouksessa seuraavan valtuustoaloitteen:

"Valtuustoaloite: Hallintosäännön muuttaminen Pori-rahaston sääntöjen 
muuttamisen osalta

Esitämme, että hallintosääntöä muokataan siten, että se vaatii oman pääoman Pori-
rahaston kohdalla rahaston sääntöjen muuttamiseksi kaupunginvaltuuston 2/3 
enemmistön hyväksynnän.

Kaikki valtuustoryhmät.

Mika Tuhkanen"

Ehdotus

Kaupunginvaltuusto päättää lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallitukselle 
kaupunginvaltuuston päätösten toimeenpanon yhteydessä käsiteltäväksi.

Tiedoksi
Kaupunginhallitus
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Kunnallisvalitus
§48, §50, §51, §52, §53

Kunnallisvalitusohje
Tähän päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella.

Valitusoikeus
Päätökseen saa hakea muutosta:

se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun 
päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen), sekä
kunnan jäsen.

Valitusaika
Kunnallisvalitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.

Valitus on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan viimeisenä 
päivänä ennen valitusviranomaisen aukioloajan päättymistä.

Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, seitsemän 
päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä tavallista sähköistä tiedoksiantoa 
asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, kolmantena 
päivänä viestin lähettämisestä. 

Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua 
siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.

Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen päivä on 
pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, saa 
valituksen tehdä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen.

Valitusperusteet

Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että

päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä,
päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai
päätös on muuten lainvastainen.

Valittajan tulee esittää valituksen perusteet valitusviranomaiselle ennen valitusajan 
päättymistä.

Valitusviranomainen
Kunnallisvalitus tehdään Turun hallinto-oikeudelle. 

Postiosoite:               PL 32, 20101 Turku
Käyntiosoite:             Sairashuoneenkatu 2-4
Sähköpostiosoite:     turku.hao@oikeus.fi
Faksinumero:            029 56 42414
Puhelinnumero:         029 56 42400
Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten asiointipalvelussa 
osoitteessa https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet.

Valituksen muoto ja sisältö
Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen 
kirjallisesta muodosta.
Valituksessa on ilmoitettava:
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1.  
2.  

3.  
4.  

1.  
2.  

3.  

päätös, johon haetaan muutosta (valituksen kohteena oleva päätös);
miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan 
tehtäväksi (vaatimukset);
vaatimusten perustelut;
mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei kohdistu 
valittajaan.

Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos puhevaltaa 
käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän yhteystiedot on 
ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen vireillä ollessa ilmoitettava 
viipymättä hallintotuomioistuimelle.
Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu osoite, johon 
oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää (prosessiosoite). Mikäli valittaja 
on ilmoittanut enemmän kuin yhden prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, 
mihin ilmoitetuista osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat.
Valitukseen on liitettävä:

valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen;
selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu selvitys 
valitusajan alkamisen ajankohdasta;
asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo 
aikaisemmin toimitettu viranomaiselle.

Oikeudenkäyntimaksu
Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen mukaan 
kuin tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään. 

Linkki lakiin: https://www.finlex.fi/fi/laki/ajantasa/2015/20151455?search%5Btype%
5D=pika&search%5Bpika%5D=tuomioistuinmaksulaki#P5

Pöytäkirja
Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Porin kaupungin 
kirjaamosta.

Postiosoite:              PL 121, 28101 Pori
Käyntiosoite:            Porin yhteinen palvelupiste, Yrjönkatu 6
Sähköpostiosoite:    kirjaamo@pori.fi
Faksinumero:           (02) 634 9417
Puhelinnumero:        (02) 621 1100

Palvelupisteen aukioloajat
maanantai               10 - 16
tiistai-torstai              8 - 16
perjantai                   8 - 15

Pöytäkirja on viety nähtäväksi yleiseen tietoverkkoon toimielimen päättämän 
aikataulun mukaisesti.

Asianosaiselle lähetettyyn pöytäkirjaotteeseen muutoksenhakuohjeineen on merkitty 
lähettämispäivä sekä pöytäkirjan nähtävilläolopäivä. 
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Muutoksenhakukielto
§43, §44, §45, §46, §47, §49, §54, §55, §56, §57, §58, §59, §60, §61, §62

Muutoksenhakukielto
Päätöksestä ei kuntalain 136 §:n perusteella saa tehdä oikaisuvaatimusta tai 
kunnallisvalitusta.
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